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Chwaliboiyce mają szkołę 

11 paździemlka, w Chwalibożycaoh 
odbyla się mila uroozystość ofiojalne
go otwarcia i poświęcenia szkoly pod
stawowej. W ceremonII udział wzięli 
przedstawioiele kuratorium, gminy, 
zaproszonych szkół oraz rejonu. 

Do tej pory szkoly we wsi nie bylo 
I dzieci musiały Jetdzlć na zajęoia do 
Osieku. Budowa obiektu rozpoczęła 
elę w 1986 roku i koeztowała ok.1,5 
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mld zlotych, z ozego większą część 
pokryła gmina, przy wsparciu finan
sowym kuratorium. Jak nam 
powledziala dyrektor szkoly Danuta 
KIwak, od 1 września uczy się w no
wej szkołe ok.90 uczniów. Obiekt po
siada 17 pomieszczeń, wtym 8 izb lekcyj
nych I maJą salkę gimnastyczną. 
Dzieciom i nauczycielom żyozymy skute
cznej naukI! 

WZNOWIŁ DZIAŁAlNOŚĆ 

Usługowy Zakład 
Pieczątkarski 

przy ul.Piotra Własta 1 

NOWY AUTO KOMIS 
SKUP I SPRZEDAŻ SAMOCHODÓW 
W ROZLICZENIU PRZYJMUJEMY 
UŻYWANE SAMOCHODY 

Oława, 
ul. Słowackiego 2, tel./fax 341-12 
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Jak poinformował nas Marian 
Kuszak - Inspektor w Urzędzie 
Miejskim - prawdopodobnie Już 
dziŚ, tj. w czwartek, 13 
paidziernlka, a naJp6fniej w 
sobotę, popłynie wreszcie ciepło 
do budynków osiedli Żołnierzy Ar
mII Krajowej I Kasprowicza. Wyko
nawca stara się jak może, pra
cując nawet w niedzielę. Zgodnie 
z umową, roboty miały być 

-Jechaliśmy tysiąc ki
lometrów, aby zobaczyć 
ulicę Oławską ... 

- Małe muzeum Ziemi 
Oławskiej zrobiło na nas 
duże wrażenie. 

- Oławianie trzymają 

się razem. 

Relacja z oficjalnej wizyty 
władz miejskich Oławy w Iser
lohn, na zaproszenie zarządu 
Federalnego Ziomkostwa Mia-
sta I Powiatu Oława - strony ~9. 

zakończone 15 paidziernlka I tu 
wszystko się zgadza, gdyby nie to 
paskudne zimno, które przyszło 
wcześniej niż 'przewidują" to 
urzędowe terminy. 

Od początku tygodnia dzwo
nią do redakcji przemarznięci 

mieszkańcy, u których w do
mach temperatura spadała w no
cy nawet poniżej 10 stopni Cel
sjusza. - Jeśli komuś zimno -

mówili na nic wszelkie 
tłumaczenia. Tym bardzieJ, że 
wokół Wszęd21e grzeją Już od 
kilku dnI. 

Mamy nadzieję, że gdy ciepło 
popłynie do mieszkań z centralnej 
kotłowni przy ul.Nowy Otok, to 
będzie docierać przez cały sezon 
bez zakłóceń, a mieszkańcy wy
mienionych osiedli otrzymają 
rekompensatę za dokuczliwe zim
no w postaci czystszego powie
trza I cichej nocy bez hałasów z 
osiedlowych kotłowni. 

(t) 

Nasi na wakacjach Zmi nlli my 
Idzi 

Jesteśmy w ratuszu 
Mieliśmy trudny orzech do zgry

zienia, wybierając z kilkudziesięciu 

zdjęć, które otrzymaliśmy, te najcieka
wsze, najzabawniejsze i najoryginal
niejsze - oczywiście naszym zdaniem. 
Po długich redakcyjnych debataoh 
udało się. Mamy zwycięzców. 

I miejsce zajęła I nagrodę główną 
w postaci aparatu fotograficznego 
SINPO PQ-3 otrzymuje Agata Gąska 
z Oławy, za zdJęcie, które 
zatytułowaliśmy 'Oławianie w błocie'. 

II miejsca, nagrodzone filmami 
FUJI, zdobyli: Władysław Kisiel z Je!
cza-Laskowic oraz Wolclec:h Byra I 
Jerzy Krupa z Oławy. Gratulujemy! 

SOLARIUM 
"SŁONECZNA 

OAZA" 
SUPERNOWOCZESNE 

ŁÓŻKO TURBO 
Już po Pierwszych 

seansach widoczne efekty 

Zapraszamy 
od 10.00 do 18.00 

334-67 

Postanowiliśmy wyróżnić poprzez 
opublikowanie w gazecie także kilka 
innych wakacyjnych fotografii - III miej
sca. Nagrodzone I wyróżnione zdjęcia 
prezentujemy na stronach 10-t 1. Na
grody na zwycięzoów ozekają w reda
kcji. 

Przypominamy, że sponsorem 
głównym naszego konkursu byla re
stauracja Paradlae (O/awa - Nowy 
Górnik). Dziękujemy wszystkim za 
wspólną zabawę oraz za zdjęcia, które 
tak naprawdę podobały na się wszy
stkie. SI\ one do odebrania w redakcji. 

Od kilku dni nasza redakcja 
mieści się w ratuszu - wejście bo
czne, od strony "AdrII". Numer re
dakcyjnego telefonu nie uległ 
zmianie. Nadal można dzwonić do 
nas pod numer 33-557. Przypomi. 
namy jednocześnie, że redakcja 
czynna jest codziennie w 
godz.8.30-15.00, natomiast we 
wtorki I czwartki pełnimy dyżur w 
godz.17-19. 

Czekamy na Wasi 

SDH "Kwadraciak". I piętro 

ZAPRASZA NA: 
- zabiegi. oczyszczania 
- zabiegi odżywcze 
- zabieg paramedyczny W.M.F.l - Nagf.ó,da 

Nobla w dziedzinie kosmetyki ... ~ 
- masat twarzy """- "" . 
- pielęgnacja cery trądzikoweJ i $uc)uU I. 

na preparatach JerichD / ' 
-Jonwfo~a I 

- henna f pielęgnacja brwi i rzęs 
- manicure 
- depilacja CODZIENNIE 10.00 • 20.00 
- SOLARIVM SOBOTY 9.00 • 13.00 

T 
Szczęśliwe numery losów: 
• 000396 - kuchenka mikrofalowa 
.. 000411 - rower górski 
.. 000104 - krajalnica 
• 000207, 000076, 000425 - kosz z zakupami 
.. 000087, 000413, 000166, 000033, 000122, 

000031, 000165 - zestaw kosmetyków 

l.osoowmie odbylo sir 3.1O.J994r. w SDII "Kwadrac1aJ:/I. 
Nagrody do odebro/lia w "Społem" PSS GIl Oł(Jwi~. u/. BrusJ:a /9. 
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Sesja Rady Miejskiej w Oławie -
29 wrze~nia - roz(.)OCZęła się dys~usją 
nad uchwałą w sprawie "przejęcia 
szkół podstawowych jako zadania 
własnego gminy z dniem 1 stycznia 
1995 r." NajogóJniej mówiąc, chodzi 
tutaj o to, CZ1j Rada zdecyduje się w 
przyszłym roku przejąć na własny gar
nuszek szkoły podstawowe, dotych
czas utrzymywane z budtetu cen
tralnego. Oczywiście na utrzymanie 
szkół miasto otrzymałoby pewne 
środki z budżetu państwa, ale już 
dziś wiadomo, że nie będą to pienią
dze wystarczające do zapewnienia 
szkotom właściwego funkcjonowa
nia, nie mówiąc już o jakimkolwiek 
rozwoju. Wiadomo jednak, że w ro
ku 1996 gminy i tak obligatoryjnie 
będą musiały przejąć szkoły - decy
zja Rady dotyczy więc w zasadzie 
tylko jednego roku. 

czy BRAĆ SZKOŁY? 
Zdania radnych są mocno po

dzielone, a sprawa jest cały czas dys
kutowana i nikt do końca nie wie, 
jakie mogą być skutki przejęcia szkół 
już od stycznia. - Nie motna 
przejmować szkół w ciemno - mówił 
na sesji zastępca burmistrza Franci
szek Paidzlemik - dlatego uchwałę 
o przejęciu szkół należy podjąć, ale 
w takim brzmieniu, aby umotliwiała 
ona dalsze negocjacje. 

Podobnego zdania była 
większOOć radnych, twierdząc że gdy
by pod konitc roku okazało się, że 
subwencja będzie zbyt mała i prob
łem zadłużenia oświaty nie zostanie 
należycie rozwiązany, Rada nie po
dejmie uchwały o wcześniejszym 
przejęciu szkół. Dyskusja rozgorzała 
natomiast, gdy próbowano ustałić 
ostateczny termin podjęcia decyzji. 
Wiadomo, te jeśli w ostatniej chwili 
radni zadecydują o przejęciu szkół, 
to niezwYkle trudno będzie wszystko 
przygotować na czas. Aby jednak 
podjąć talt. ważną decyzję, trzeba 
znać stanowisko kuratorium i wyso
kOOć subwencji od państwa. Ostate
cznie Rada ustałiła, że do 15 listopa
da podejmIe decyzję wiątącą w 
sprawie przejęcia szkół. Do tej pory 
obowiązuje uchwała pozwalająca na 
rozpoczęcie potrzebnych negocjacji 
i starań. 

ZMIENIĆ STATUT 
Ponieważ obowiązujący statut. 

miasta nie zadowala nowych rad
nych, a w poprzedniej kadencji takte 
były głosy krytyczne na jego temat, 
Rada powołała doraźną komisję dis 
dokonania zmian w statucie, w 
składzie: . 

• Franciszek Patdziernik, Jan 
Mosio i Józef Jarosz (zgłoszeni 
przez radnego Jarosza), 

• Leszek Rak, Waldemar Wią
zowski, Józef Łoś, Marek Kłeczek 
(zgłoszeni przez radnego Kłeczka), 

• Krzysztof Trybu Iski (zgłoszony 
przez radnego Ignatowicza), 

• Przemyslaw Pawlowicz 
(zgłoszony przez radnego 
Węgłowskiego ). 

Rada uchwaliła jednogłośnie, te 
. do 30 listopada komisja zaproponu
je zmiany w Statucie Miasta Olawa. 

WIADOMOŚCI 
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POWIATOM TAK 
Kolejnym punktem obrad było 

"podtrzymanie stanowiska Rady 
Miejskiej w sprawie przynaletn0ŚCi 
Gminy Miejskiej Oława do powia
tu". Komisja doraźna d/s tzw. "ankie
ty Strąka" przygotowała propozycje 
odpowiedzi na zawarte tam pytania. 
Najkrócej można określić zawarte 
tam stanowisko naszej Rady w ten 
sposób: Powiaty - tak, rozszerzenie 
kompetencji gmin - nie. Przez chwilę 
trwała dyskusja, czy w ogóle 
odpowiadać na ankietę, skoro mini
ster Strąk wyraźnie zapowiedział, te 
odpowiedź na ankietę mote być 
uwatana za poparcie działań PSL, 
ale ostatecznie Rada Miejska w 
Oławie przegłosowała uchwałę, mó
wiącą że ankietę należy wypełnić 
zgodnie z propozycją komisji i wysłaĆ 
do URM. 

PENSJE A SPRAWA 
POLITYCZNA 

WysokOOć pensji dla burmistrza 
i jego zastępców po raz ostatni zmie
niano rok temu. Przewodniczący 
Rady Michał Węglowski 
zaproponował na sesji, żeby pensje 
te podwyższyć o około 2 mln zł i 
wtedy zarobki (brutto) burmistrz 
Stelmaszek przedstawiałyby się 
następująco: 

pensja zasadnicza - 5,7 mln zł 
dodatek za wysługę lat - 1,4 mln zł 
dodatek funkcyjny - 2,55 mln zł 
dodatek słutboWY - 8,2.'; mln zł. 

W sumie pensja brutto burmi
strza wynosiłaby 17,9 mln zł. 

Panowie Łoś i Patdziernikjako 
zastępcy burmistrza zarabialiby 
następująco: 

pensja zasadnicza - 5,2 mln zł 
dodatek za wysługę lat - 1,04 mln zł 
dodatek funkcyjny - 2, 125 mln zł 
dodatek służbowy - 7,325 mln zł. 

Pensja zastępców burmistrza w 
sumie wynosiłaby 15,69 mln zł. 

- Zawsze na sesjach, gdy mówiło 
się o poborach pracowników samo
rządowych, był problem, szczególnie 
przy podwytkach dla burmistrzów -
mówił radny Wiązowski. - Zawsze 
towarzyszył temu jakiś niedosyt. Do 
niedawna nie mogliśmy wybrać osób 
funkcyjnych, być mote miało to 
związek takte z wysokością pobo
rów. Dlatego proszę w imieniu kilku 
radnych, aby pobory proponowane 
przez przewodniczącego RM 
przyjąć. Mimo nawet pewnych 
nieścisłości. 

Inne zdanie na ten temat miał 
radny Drabiński. - Jesteśmy dyspo
nentami pieniędzy podatników -
mówił. - Musimy pamiętać, jaka jest 
reakcja podatników na decyzje fi
nansowe podejmowane przez RM. 

Swoje wątpliwości radny 
Drabińs\ci argumentował wyso
kością poborów nauczycieli, 
podawał takte przykłady zarobków 
wójta z Cieszkowa (ok.8-10 mln zł) 
oraz burmistrza Milicza (ok.14,8 
mln zł). 

GDZIE JEST RADCA? 
- Jaka jest podstawa prawna do

datku słutbowego do pensji burmi
strza Oławy w wysokości 100% -
zapytał - Na podstawie jakich 

WIADOMOŚCI OLA WSK/E: 

rozporządzeń przygotowano 
uchwałę w ten a nie inny sposób? 
Dlaczego znów nie ma na sesji radcy 
prawnego Brakonera, który mógłby 
mi udzielić odpowiedzi na te pyta
nia? Uważam to za skandal -
podsumował swoje oburzenie radny 
Drabiński. 

Po tych pytaniach zapadła chwila 
ciszy, podczas której pani burmistrz 
szybko wyjaśniała coś na ucho prze
wodniczącemu, RM. - Radca jest w 
urzędzie w poniedziałki, środy i pią
tki - stwierdziła. - Jego harmono
gram prae nie zawsze pozwala mu 
być na sesji. Przykro mi, że go nie 
ma, postaram się jednak, aby w 
przyszłości radca był obecny na sesji. 

Po takiej odpowiedzi radny 
Drabi6ski zapowiedział, że dopóki 
nie otrzyma odpowiedzi na swoje py
tania, nie weźmie udziału w 
głosowaniu nad wysokością zarob
ków burmistrza i jego zastępców. 
Słowa dotrzymał i nie głosował -
prosił też wyraźnie, teby odpowiedni 
zapis znalazł się w protokole z sesji. 

Do dyskusji włączył się radny 
Hawrysz i jako przewodniczący ko· 
misji finansów stwierdził, że nie ma 
uzasadnienia do zwiększonych za
robków dla burmistrzów, dlatego 
powinny one pozostać na poziomie 
dotychczasowym. Zaproponował 

zmianę w proponowanej uchwale i w 
jej wyniku, po zatwierdzeniu popra
wki przez radnych, pensje burmi
strzów (brutto) przedstawiają się 
aktualnie następująco: 

burmistrz Oławy Janina Stel
maszek - ok. 15,7 mln zł 

zastępcy burmistrza JózefLoś 
i Franciszek Październik - po 
ok.14,4 mln zl). 

W sprawie ustalania pensji but
mistrzów zabrał jeszcze głos radny 
Trybulski, który jut na posiedzeniu 
komisji finansów proponował, aby 
sprawę pensji raz na zawsze 
zamknąć. - Sprawa wynagrodzeń 
burmistrzów była zawsze sprawą 
polityczną, wykorzystywaną pod
czas sporów w Radzie - mówił. - A 
przeciet wystarczyłoby raz ustalić, 
że pensja stanowić będzie np.jakąś 
wielokrotno~ średniej pensji 
krajowej i pensja automatycznie 
rewaloryzowałaby się. Jeśli Rada 
chce mieć jednak stały wpływ na 
wynagrodzenie burmistrzów, to 
motna ustalić prócz płacy za
sadniczej możliwość premio
wania, np. w zaletności od sto
pnia zrealizowania dochodów 
bud:tetowych. Powinna tym się zająć 
komisja do sprawa zmian w statucie 
miasta. 

- Trzeba tak zrobić, aby nie było 
żadnych wątpliwości - poparł ten 
pomysł radny J.arosz. - Aby potem 
wiedzieć, jak się tłumaczyć przed wy
borcami. 

RADNY NA DIECIE 
Podczas kolejnego punktu ob

rad, jakim była sprawa ustalenia diet 
dla radnych, Jerzy Hawrysz jako 
przewodniczący komisji finansów 

zaproponował poprawkę dotyczącą 

burmistrzów, którzy według niego, 
skoro są etatowymi pracownikami 
samorządowymi, nie powinni 
otrzymywać diet. Rada poprawkę tę 
przegłosowała, mimo protestów sa
mych zainteresowanych. Równo
cześnie ustalono, te dieta dla rad
nych pozostanie na dotychczasowym 
poziomie. Radny otrzymuje dietę za 
udział w posiedzeniach Rady (sesje), 
posiedzeniach stałych i doraźnych 
Komisji oraz Zarządu Miejskiego. 
Dietę otrzymuje za każdy dzień, w 
którym brał udział w posiedzeniu 
niezaletnie od czasu trwania posie
dzenia. W razie zbiegu posiedzeń w 
tym samym dniu, radny otrzymuje 
tylko jedną dietę, której wysoko~ 
ustalono na 200 łys. zł. Przewodni
czący RM otrzymywać będzie 

miesięczny ryczałt w wysokości 2 
mln zł. Przewodniczący komisji 
otrzymają 250 łys zł za udziałw pra
cach komisji, podobnie jak zastępcy 
przewodniczącego RM za udział w 
sesji. 

KTO ŁAWNIKIEM? 
W kolejnym punkcie obrad 

, zajęto się wyborem ławników. Radni 
otrzymali listy zgłoszonych kandyda
tów, przygotowane przez specjalny 
zespół w składzie: Krzysztof Trybul
ski, Jerzy Kamiński, Czesław 
Miłosz, Wanda Brusiło. Różne in
stytucje zgłosiły ok.150 kandydatów 
na ławników Sądu Rejonowego w 
Oławie, Kolegium dis Wykroczeń 
przy Sądzie Rejonowym w Oławie i 
prl}' Sądzie Wojewódzkim we 
Wrocławiu. Do obsadzenie jest 
ok.loo miejsc ławników, zatem rad
ni będą musieli dokonać wyboru naj
lepszych kandydatów, co przy tak 
dużej liczbie osób jest zadaniem 
trudnym. Dlatego listy kandydatów 
rozdano radnym wcześniej - na 
następnej sesji dokonają oni 
skreślcń osób, które według nich nie 
powinny reprezentować 
mieszkańców w sądach. 

NIE DAMY SIĘ 
WOJEWODZIE 

Jednym z ostatnich punktów ob
rad był problem zasygnalizowany 
przez radnego Trybulskiego, a doty
czący skierowanego do Rady Miej
skiej pisma wojewody w sprawie ko
nieczności dokonania zmian w 
uchwale o zasadach sprzedaży 
mieszkań komunalnych. O sprawie 
tej piszemy szerzej na stronie 12. Tu 
sygnalizujemy jedynie, te chodzi o 
bonifikaty i że Rada nie uległa naci
skom wojewody. 

WERSAL 
Jak zwykle na sesji nie obeszło 

się bez drobnych zgrzytów. Gdy rad
ny Trybulski powiedział, że chce od
nie~ się do stwierdzeń pana 
Drabińskiego, ten natychmiast 
zareagował: Pana radnego 
Drabińskiego! poprawił i 
zasugerował, że radny Trybulski jut 
od trzeciego posiedzenia czyni w je
go kierunku jakieś dziwne uwagi. 
Krzysztof Trybulski zaproponował, 
aby komisja do spraw zmian w statu
cie rozważyła możliwo~ powołania 
sądu koleżeńskiego, który mógłby 
rozstrzygać takie sytuacje. 

wo 

W chwilę po tej wymianie grze
czności, radny Jaśnikowski zwrócił 
uwagę, te odbywa się właśnie sesja, 
a nie prywatna dysputa kilku rad
nych, wobec czego zaproponował, 
aby od tej pory wszyscy radni zabie
rający głos rozpoczynali swoje wy
stąpienia formułą: "Panie przewod
niczący, wysoka Rado ... ". Przez 
moment w Sali Rycerskiej 
zapanował Wersal, ale już po chwili 
większość radnych zapomniała o 
propozycji radnego i obrady 
toczyły się podobnie jak 
wcześniej. 

KONCERT ŻYCZEŃ 
Ostatnim punktem obrad były 

wolne wnioski i interpelacje. Naj
ogólniej mówiąc, przerodziły się one 
w znacznej ~ęści w koncert życzeń 
pod adresem miejskiego budżetu. 

Radny Miłosz prosił o dofi
nansowanie adaptacji nowego 
budynku policji przy u I. Lwo
wskiej. W grę wchodził tuLaj miliard 
złotych jeszcze w tym roku i 6 mld zł 
w roku przyszłym. 

Radny Demianiuk nalegał na 
zainstalowanie świateł na najru-
chliwszych skrzyżowaniach w 
mieście. Zaproponował lakte 
dyskusję nad potrzebą funkcjono
wania rad osiedlowych. 

Radny Trybulski zwrÓCił · uwagę, 
że dobrze byłoby zaprenumerować 
dla wszystkich radnych pismo samo
rządowe "Wspólnota" oraz 
wprowadzić nagrywanie sesji, co 
umotliwiłoby dokładne zapisanie 
wszystkich wypowiedzi radnych do 
protokołu. 

Radny Jarosz prosił o przygoto
wywanie przez Zarząd Miejski infor
macji o jego działaniach pomiędzy 
sesjami, co na pewno zapobiegłoby 
części interpelacji. Zaproponował 
także, aby u progu kadencji 
sporządzić bilans gospodarczo-in
westycyjny gminy, co w przyszłości 
pozwoli rozsądniej dysponować 
miejskimi pieniędzmi. 

Radny Olejnik mówił o potrze
bie lepszego oświetlenia ul.B.Chro
brego 

Radny ,Jośnikowski zapropo
nował rozważenie zwiększenia 
opłaty za miejsce grzebalne na 
cmentarzu komunalnym. 

Radny Drabióski powrócił do 
swojej interpelacji z poprzedniej se
sji. Zwrócił uwagę, że trwają prace 
przy wymianie skażonej ziemi w 
obrębie Szkoły Podstawowej Nr 5, 
natomiast nie poczyniono żadnych 
kroków, aby zlikwidować samą 
hałdę. - Czy nie stać Zarządu na 
stwierdzenie, kto jest właścicielem 
terenu, na ogrodzenie terenu czy 
chOĆby na postawienie na hałdzie 
tabliczki z napisem "Uwaga, teren 
skażony!"? - pytał radny Drabiński. -
To nie kosztuje dużo. 

- Hałda zostanie usunięta -
odpowiedział zastępca burmistrza 
J6zef Łoś. - Jest to teren Handlowej 
Spółdzielni Pracy. Termin 
zakończenia robót ustaliliśmy na 10 
października. 

* 
Sesja Rady Miejskiej w Oławie 

29 września zakończyła się po 6 go
dzinach. Kolejna odbędzie się pod 
koniec października. 

(r) 

Redaguje kolegium w składzie: Jerzy Kami6ski (red. naczelny), Zbigniew Bacbul (red. techniczny), Edward Bykowski (sekr. redakcji), Antoni 
Markiewicz, Boguslawa Notz, Bogusław Szymański, Krzysztof A. Trybulski. 
Stali współpracoWnicy: Miroslawa Szychowiak (Księżyce), Michal Szczupak (Je1cz-Laskowice), Janusz Kulisiewicz, Christian Markiewicz 
Stanisław Borkowski, Ryszard Brzucbacz (foto), Małgorzata Zacbęba, Piotr Skotnicki, Andrzej Chorąży (Domaniów). 
Redakcja zastrzega sobie prawo skracania, adiustacji materiałów i zmiany tytułów. Za tre~ ogłoszeń redakcja nie ponosi odpowiedzialności. 
Wzory reklam cbronlone prawem autorskim. 

MONITOR SAMORz...tDOWY: redakcJa· Aneta Pakiet, dodatek finansowany z fundu8zy gminnych. 
Wydawca: Agencja "JOT", Oława, Rynek 128, tel 33-557. Skład: "ART-PRO F'. tel 308-90. 
Druk: NORPOL-PRESS Wrocław Dyżury redakcji - (Ratusz): pon., czw. 10-12, Wl., czw. 17-19. (TEL 33-557) 



wo 

SESJA W JELCZU-LASKOWICACH 
21 patdziernika odbędzie się kolejna sesja Rady Miejskiej w Jelczu-Laskowi-

eaell. Tematem sesji będzie między innymi: 
-wypracowanie stanowiska na temat ankiety Rady Miejskiej w sprawie powiatów, 
- informacja burmistrza o wykonaniu budżetu za 9 miesięcy, 
- dokonanie zmian w schemacie organizacyjnym Urzędu Miasta i Gminy, 
- wybór ławników do Sądu Rejonowego i Wojewódzkiego, 
- informacja zarządu w sprawie rozmów - uzgodnienia z NAVIGĄ (dotyczące 

umowy na budowę kanalizacji sanitarnej). (S) 

Woiewoda skarży ucbwał(l do NSA 

8 wrze~nia br. wojewoda 
wrocławski złożył oficjalnie skargę 
do Naczelnego Sądu Administra
cyjnego na uchwałę Rady Miejskiej 
w Oławie w sprawie ustanowienia i 
powołania kronikarza miasta 
Otawa. Zdaniem wojewody nie było 
podstaw prawnych do zatrudnienia 
Władysława Jakubowicza jako kro
nikarza w formie powołania, gdyż 
motna to zrobić jedynie w przypad-

Zmiany w składzie 
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ku zatrudnienia przez gminę sekre
tarza i skarbnika. Wojewoda kwe
stionuje takie legalnOOć ustanowie
nia instytucji kronikarza poza 
działaniem ustawy z dnia 25 
patdziernika 1991 r. o organizowa
niu i prowadzeniu działalnOOci kul
turalnej. Prawdopodobnie ten spór 
prawny wygra, gdyż Naczelny Sąd 
Administracyjny nie wnika w inten
cje uchwałodawcy, a bada jedynie 

zarządu KS "Moto-Jelcz" Oława 
W piątek 7 plltdziemika br. odbyło 

się zebranie zarządu Klubu Sportowego 
"Moto-Jelcz" Oława, podczas którego 
dokona,!o zmian. Przyjęto rezygnację 
panów Zydowskiego, Ciska I Czarnec
kiego, a w ich miejsca dokooptowano 
Stanislowo Lorenm, prywatnego 
przedsiębiorcę budowlanego oraz Józe
fa Łosia - zastępcę burmistrza i Walde
mOrD Wlązowsklego - radnego. 
Dołączenie kolejnych dwóch osób zwią
zanych z władzami miasta oznacza za
pewne dalszy krok związania klubu z sa
morządowym budżetem. Oby ten mariaż 
wyszedł na dobre klubowi, którego sytu
acja finansowa, mimo ostatnio dokona-

nego korzystnego transferu, jest bardzo 
trudna. Zarząd zdecydował, że wystąpi 
do władz miasta z wnioskiem o przejęcie 
od nowego roku całego targowiska, co 
mogłoby być znaczącym wzmocnie
niem finansów klubu. Decyzję w tej 
sprawie podjąć będą musieli członkowie 
Rady Miejskiej i nie będzie 1.0 łatwe. 
Dochody roczne z targowiska szacuje 
się na około 700 mln zł i taką sumę będą 
musieli radni skreślić po stronie docho
dÓW,jeśli zdecydują się przekazać k1u\x7.lvi 
prawo prowadzenia całego targowiska. 
Jak dotąd, klub zarządza jego pewną 
częścią - tzw. zielonym rynkiem. 

(t) 

POLMOZBYT W Jelczu-Laskowicach ma 30 lat 
7 paidziernika, w jelczańsko

laskowickiej kawiarni "Uśmiech", 
odbyła się kulminacyjna część ob
chodów 3O-lecia Polmozbytu w Jel
czu-Laskowicllch - spotkanie kie
rownictwa firmy z załogą 

zaproszonymi gośćmi. 
Na wstępie dyrektor naczelny -

mgr int.Czesław Sobieraj 
zapoznał zebranych z przebiegiem 
działalno~ci i osiągnięciami firmy w 
minionym 30-leciu. Powstała 1 lipca 
1964 roku jako Składnica Części Za
miennych Biura Przemysłu 'M'oto
ryzacyjnego "BEHAMOT". Nazwę 
"POLMOZBYf" przyjęto w 10 lat 
później. Stała się Przedsiębiorstwem 
Obrotu Samochodami i Częściami 
Zamiennymi. Firma handlowała 
wszystkimi rodzajami samochodów, 
także autobusami. W tym czasie 
pracowało tam 210 osób. W roku 
1976 otwarto w Jelczu salon sprzedaży 
samochodów. Rozpoczęto tet obrót 
samochodami ciężarowymi sprowa
dzanymi z NR D i Czechosłowacji. 

W 15 roku istnienia oddano do 
użytku dwa zamiejscowe punkty 
spr.ledaży samochodów - w Kudo
wie-Słonem i Marklowicach, a w Jel
czu wybudowano stację paliw oraz 
otwarto kolejny duży sklep 
sprzedaży części do samochodów 
ciężarowych. Lata 1981-85 to pe
wien regres w firmie i okres stagna
cji. Spadły obroty, zmniejszyło się 1..8-

trudnienie. Od roku 1986 sytuacja 
zaczęła się poprawiać. Otwarto 
czwarty z kolei skłep sprzedaży deta
licznej - w Oławie. Największą w hi
storii firmy sprzedat samochodów 
ciężarowych odnotowano w roku 

1989. Rozpoczęto budowę nowego 
obiektu handlowo-produkcyjnego 
przy ulicy Wrocławskiej w Jelczu
Laskowicach. Oddano go do użytku 
w roku 1993. Funkcjonują tam fir
mowe sklepy z czę~iami zamienny
mi do wszystkich typów pojazdów 
oraz z narzędziami i urządzeniami 
niezbędnymi do napraw i eksploata
cji samochodów. Trwa rozbudowa 
stacji paliwowej, dostosowywanej 
takie do sprzedaży benzyny 
bezołowiowej. 

Dyrektor Czesław Sobieraj ser
deC'.lnie podziękował pracownikom 
za ofiarną pracę, wierno~ i przywią
zanie do firmy. Większo~ z nich to 
do~wiadczeni handlowcy z 15-20-let
nim stażem w "Polmozbycie". 
Podziękował też za owocną 
współpracę przedstawicielom ko
operantów, producentów sprzętu 

oraz przedsiębiorstw handlu zagra
nicznego - za udzielaną pomoc. 

Wszyscy zaproszeni na spotka
nie otrzymali okolicznoociową 
monografię firmy, autorstwa An
drzeja Rutkowskiego I Bolesława 
Telipa. Pracownikom wręczono też 
sporej warto~i bony towarowe, a 45 
najdłużej pracującym nagrody 
pieniętne. 

W~niej, 23 wrz~nia na podOb
ne jubileuszowe spotkanie zaproszo
no byłych pracownikÓW jelczańskiego 
"Polmozbytu" - emerytów i rencistów. 
Oni również otr.lymali bony towaro
we, a przy obiedzie i okolicznOOciowej 
lampce wina mieli okazję spotkać się z 
kierownictwem firmy. Osobne spot
kanie planuje się z przedstawiciela-

, 

S~!~~m~!'Jł:~~~ była 
organizatorem Święta Latawca 1 
patdziernika, na stnelnicy za stadio
nem, poinformowała nas,żewzawodach 
uczestniczyło 33 uczniów ze szkół pod
stawowych nr 1,2,3,6, ZSZ oraz dzieci z 
oławskiego Domu Dziecka. Trzy pier
wsze miejsca zajęli uczniowie: Krzysztof 
Kobus (ZSZ), Marcin Guterch (SP 2) 

zgodnooć uchwały z prawem, często 
pojmowanym i interpretowanym 
do~ć ortodoksyjnie. Autorzy 
uchwały kierowali się zasadą, że co 
nie jest zabronione - jest dozwolo
ne.Zdaniem urzędnikÓW wojewody, 
powoływanie kronikarza jest zabro
nione. Tu w całej rozciągłOOci widać, 
jak radni powinni traktować swoją 
gminę i czuć się w niej jak pan prezy
dent - "niezaletni i samorządni", byle 
tylko nie brali spraw w swoje ręce. 

(kat) 
PS. Władziu - nie martw się -

wszyscy jesteśmy z Tobą!!! 

Rozprawa 
odroczona 

oraz Bronisław Grybuś (Dom Dziecka). 
Trzy drugie miejsca uzyskali: Michał Ko
nonowicz (SP 8), Paweł Juśkiewicz (SP 
6) oraz Michał Szczerboń (SP 1). Trzy 
miejsca trzecie zajęli: Barbara Druha 
(SP 6), Daniel Lis (SP 3) oraz Piotr 
Wąsala (Dom Dziecka). 

Laureaci pierwszego miejsca otrzy
mali w nagrodę piłki do gry. Miejsca II i 
III uhonorowano modelami latającymi. 

Szumnie zapowiadane spotka
nie przywódcy oIawskiej i dol
nooląskiej Unii Polityki Realnej An
toniego Koniuszews.kiego na temat 
stworzonego przez niego projektu 
konstytucji zakończyło się sukce
sem. Do wynajętej dużej sali widowi
skowej w O~rodku Kultury 
przyszło ... siedem osób, w tym 
sze~iu działaczy UPR i reprezen
tujący gazetę Krzysztof A Trybu 1-
ski. Spotkanie szybko przerodziło się 
w spotkanie z naszym przedstawicie-

Pani ordynator Danucie 
Horbuczyńskiej, lekarzom oraz 
całemu personelowi oddziału 

dziecięcego oławskiego szpitala, ze 
serdeczną i troskliwą opiekę w czasie 
choroby Damianka Różańskiego, 
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Pozostali uczestnicy otrtymali nagrody 
pocieszenia w postaci gier, dlugopisów 
oraz słodyczy. 

Organizatorzy zapraszają do 
udziału w Święcie Latawca w roku 
przyszłym, który będzie rokiem jubileu
szowym 50-lecia PSS "Społem" w 
Oławie. 

(ck) 

lem, który opowiadał o kulisach 
przetasowań personalnych w Radzie. 
Miejskiej. Działacze UPR złożyli na
szemu koledze ofertę (pr~bę?) o 
reprezentowanie ich interesów na 
łamach "WO" oraz w Radzie Miej
skiej. Pojawiła się tam też propozy
cja utworzenia w Oławie Klubu 
My~li Politycznej, skupiającego ludzi 
o orientacji prawicowej - tzn. na pra
wo od centrum. Nie do końca wiado
mo, ct;'j równiet na prawo od Poro
zumienia Centrum. 

oraz tym wszystkim, którzy okazali 
. nam wiele serca j życzliwości, serde

czne podziękowania składają 
- Rodzice, Babcie I Dziadkowie 

.Janusz Kilar nie stawił się w 
Sądzie Wojewódzkim na rozp-rawę 
przeciwko Krzysztofowi Trybul
skiemu. Nie pojawił się takie jego 
pełnomocnik - mecenas Tadeusz 
Kobierski. Ten ostatni przedstawił 
sądowi pro~bę o odroczenie rozpra
wy w związku z przebywaniem od 30 
września na leczeniu szpitalnym. 

Wła~icielka kiosku "Ruch" przy ul. Głowackiego dziękuje panom ta
ksówkarzom za pomoc przy gaszeniu pożaru kiosku. 

Obecny był natomiast oskartony 
przez Kilara o przeŚladowanie Krzy
sztof Trybulski. Przedstawił dowody 
na swoją obronę i złożył stosowne 
wyjaśnienia. Sąd odroczyłsprawę nie 
wyznaczając konkretnego terminu. 
Przypomnijmy, te chodziło o kon
flikt w sprawie sprzedaży lodów z 
wózków na terenie miasta. 

PRZEKAŻĘ-
- POTRZEBUJĘ 

• Oddam bezpłatnie wózek 
dziecięcy, głęboki, niebieski. 

Tel.Oława 346-23 (po 15'()(). 

* 
(ogłoszenia w tej rubryce są 

bezpłatne - red.) 

Odremontowaną kamieniczkę w Rynku, utytkowaną przez PKO SA 
BP w Rynku~ chwalili~my całkiem niedawno. Szkoda, że nie motemy tego 
samego pOWiedZieć o reklamie PKO przy Pl.Zamkowym. 

Wypadałoby odświeżyć to i owo. 

mi dostawców cz~ci i stałymi klien
tami. 

Załoga Polmozbytu, w okresie 
obchodów jubileuszowych zaplano
wanych do końca br., korzysta z wie
lu dodatkowych przywilejów. Pra
cownikom umożliwiono zwiedzanie 
Panoramy Racławickiej, uczestnic
two w imprezach kulturalnych (m.in. 
zakupiono bilety na imprezę folklo-

rystyczną pl. "Piosenka biesiadna"), 
wyjazdy wraz z członkami rodzin na 
wycieczki, pielgrzymki, grzybobra
nia itp. 

Kierownictwo firmy 
zawarło we wrze~niu nowy ko
rzystny kontrakt z dutym zagra
nicznym przedsiębiorstwem. Jest 
szansa, że z tej okazji pracę uzyska 
wielu bezrobotnych jelczan. MS 

Telefony 
zaufania: 
Młodzieżowy 988 

(czwartek w godzinach 15-19) 
Dla osób z problemem alkoho

lowym 339-32 (czwartek w godzi
nach 17-19) 

EPIDEMIA 
GŁUCHOTY 

Sklep spożywczy Gminnej 
Spółdzielni znajduje się w centrum 
Jankowa. Jest dobrze widoczny z 
okien stojących wokół budynkÓW. 
Ulica jest oowietlona. 

W nocy z 29 na 30 wrz~nia br. 
dokonano włamania do skle
pu.Skradziono artykuły pierwszej 
potrzeby - papierosy, czekoladę, al
kohol. Wewnątrz sprawcy zachowali 
się dosyć kulturalnie, natomiast teby 
wej~ do sklepu, urwali dwa żelazne 
skoble z kłódkami, wyłamali żelazny 
zamek w drzwiach, stłukli szybę. Od 
zaplecza widoczne są ~lady uderzeń 
- wyrwano żelazną sztabę. 

W opinii grupy dochodzeniowej, 
na wej~ie do ~rodka złodzieje po
lr.lebowali dużo czasu. Narobili przy 
tym sporo halasu. Zachowywali się 
jednak swobodnie, nie obawiając się, 
że ktoo ich nakryje. Czytby wiedzieli, 
te mieszkańcy wsi Janków cierpią na 
głuchotę? Nikt z wioski bowiem tej 
nocy niczego nie słyszał i nie widział. 
Nie pierwsza to zresztą zuchwała 
kradzież w tej miejscowOOci. Całe 
szczę~ie, Że w pobliskim Wierzbnie 
buduje się ~rodek zdrowia. Przyda 
się tet nowa centrala telefoniczna w 
Wierzbnie, której zakup uchwaiili na 
ostatniej sesji radni w Domaniowie. 
Będzie można w porę zadzwonić po 
policję. 

Andrzej Choręi>' 
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Włamanie 
do samochodu 

w nocy z 26 na 27 września, w 
Siechnicy przy ul. Ciepłowniczej, do
konano włamania (przecięcie usz
czelki i wyjęcie przedniej szyby) do 
samochodów volkswagen golf i ford 
escort. Włamywacz skradł dwa 
radioodtwarzacze i kolumny głośni
kowe. 

Napad na bank 
28 września o godzinie 8.00 w 

Sw. Katarzynie, do Banku 
Spółdzielczego wszedł młody 

mętczyzna w kasku na głowie, z opu
szczoną na twarz ciemną osłonką. 
Zamknął za sobą zamek drzwi 
wejściowych. Po podejściu do kasy 
oświadczył; "Spokój, napadl". Gdy 
jedna z pracownic uruchomiła 

alarm, niedoszły sprawca napadu 
opuścił bank i odjechał motocyklem. 

Kradzież 
mieszkaniowa 

28 września o godzinie 11.20, w 
Jelczu-Laskowicach przy ul. Ogro
dowej, trzy kobiety skradły z miesz
kania 700 tys. zł i zegarek. 

Skuteczna blokada 
28 września o godzinie 18.00, po

licjanci z Komisariatu Policji w Jel
czu-Laskowicach, w wyniku zarzą
dzonej blokady drogi zatrzymali 
samochód nissan-patrol na niemiec
kich numerach rejestracyjnych. Kie
rującym był obywatel Niemiec. 
Oprócz kierującego, w pojeździe 

było dwóch pasaterów. Po spraw
dzeniu okazało się, te przyczepka sa
mochodu pochodzi z kradziety do
konanej w Oleśnicy. 
Włamania do piwnic 

W nocy z 29 na 30 września, w 
Oławie przy u I. 3 Maja 47, dokonano 
włamań do dwóch piwnic, z których 
skradziono rowery górskie marki 
"CAN YON" i "MONTAY-BICK", 
wartości po 5 mln zł każdy. 

Spragnieni 
W nocy z 29 na 30 września w 

Jankowicach gmina Domaniów, nie 
ustaleni sprawcy dokonali włamania 
do sklepu spotywq~go. Zerwali 
kłódkę i wyłamali zamek w drzwiach 
wejściowych. Sprawcy zabrali 50 bu
telek wódki, papierosy i czekoladki. 
Straty 7 mln, oa szkodę GS w Doma
niowie. 

Nocni kowboje 
W nocy z 29 na 30 września, w 

Miłocicach Małych, nie ustaleni 
sprawcy włamali się do pomieszczenia 
koniuszego na terenie indywidualnego 
gospodarstwa rolnego, skąd skradli 5 
siodeł jeździeckich, trzy pary butów i 
sześć uzd. Straty - 35 mln zł. 

Trefny bagaż 
. W nocy 30 września, o godzinie 

1.30, policjanci z KRP w Oławie, pa
trolu jąc dworzec PKP, zauwatyli, że 
na ich widok jeden z podrÓŻnych na
gIe jakby stracił zainteresowanie 
własnym bagażem (rowerem gór
skim ), próbując oddalić się z peronu. 
Jak się okazało, posiadał on nawet 
bilet bagażowy (taki był drobiazgo
wy). Ustalono, że rower pochodził z 
włamania do piwnicy w wieżowcu 
obok dworca PKS. Zatrzymany 
podał personalia swego szwagra; 
sam był poszukiwany przez policję, 
gdyż nie powrócił z przepustki udzie
lonej mu prL:ez zakład karny. 

Pseudoekolodzy 
Czylby włamywacze mieli za

miar sprawdzać spaliny samocho
dów włamując się w nocy z 30 

września na 1 października do 
Zakładu Mechaniki Pojazdowej w 
Oławie przy ul 11 Listopada, skąd 
skradli analizator spalin, dwie wier
tarki ręczne, dwa pistolety lakierni
cze oraz klucze. Jest to jut drugie 
włamanie, w którym zaginął analiza
tor spalin. Poprzedniego włamania 

Straż Miejska 
w Oławie 
informuje 

Stan bezpieczeństwa na drogach 
Zestawienie przestępstw i wykroczeń drogowych 

w rejonie "działania KRP Oława" 

9 września br. Paweł S. będąc w stanie 
wskazującym na spotycie alkoholu, zanie
czyścił miejsce publiczne, rozbijając 

butelkę po piwie. 
Skierowano wniosek o ukaranie do 

Kolegium d/s Wykroczeń. 
• 

Krzysztof W. zamieszkały w Oławie 
kierował rowerem, będąc w stanie wska
zującym na spotycie alkoholu. 

Skierowano wniosek o ukaranie do 
KOlegium dis Wykroczeń. 

• 
14 września Ireneusz S. zamieszkały 

"" Owczarach będąc w stanie wskazują
cym na spotycie alkoholu, wywołał zgor
szenie w miejscu publicznym. 

Skierowano wniosek o ukaranie do 
Kolegium d/s Wykroczeń. 

• 
19 września Zbigniew S. zamieszkały 

w Oławie - nie zachował ostrożności przy 
trzymaniu psa. 

Ukarany mandatem karnym. 
• 

30 września, Roman 1. zamieszkały w 
Oławie - wysypał gruz budowlany na teren 
Spółdzielni Mieszkaniowej "Odra". 

Ukarany mandatem karnym i zobo
wiązany do posprzątania. 

komendant Straży Miejskiej 
Stanisław Kwiatkowski 

za okres 9 miesięcy roku 1993 i 1994 

ogółem 1993 ogółem 1994 

ilość wypadków drogowych 
zabitych 
rannych 
kolizje 

51 
10 
56 
215 

udział nietrzeźwych w wypadkach drogowych 
kierujący 9 
~~i 8 

udział nietrzeźwych w koli7Jach drogowych 
kierujący 41 
pj~j 7 

Ilość sporządzonych wniosków 

58 
13 
76 
207 

do kolegium 438 513 
kierujący pojazdami mechanicznymi 
po spożyciu alkoholu 195 147 
zatrzymano praw jazdy 200 230 
zatrzymano kart rowerowych 13 19 

nałoźono mandatów karnych 
na kierujących 
na kwotę 
zastosowano pouczeń 
wobec kierujących 

1962 3002 
317.250.000 zł 515.260.000 zł 

2949 2508 

zebrał Zenon Modzelewski 

dokonano do Stacji Diagnostycznej 
POM w Oławie. 

Miał dużo szczęścia 
Będący w stanie nietrzeźwym 

40-letni mężczyzna w porę zbudził 
się, wychodząc bez szwanku z 
płonącego mieszkania. Pożar 

wybuchł w nocy 2 października, 

około godziny 0,20 w Jelczu-Lasko
wicach prq ul. Polnej. W wyniku 
~~ru spaleniu ule~ło '-"Y~enie 
trzypokojowego mieszkania. 
Autostrada 

nadal groźna 
3 października o godzinie 13.55, 

na autostradzie doszło do groźnego 
wypadku drogowego. Kierujący sa
mochodem lada mieszkaniec Popie
lowa (woj. opolskie), jadący w kie
runku Wrocławia, zjechał na pas 
przeciwnego kierunku ruchu, gdzie 
zderzył siC; czołowo z samochodem 
ciężarowym - jelcz z przyczepą. Na 
rozbitą ładę najechało jeszcze audi 
na niemieckich numerach rejestra
cyjnych. Kierujący ładą zginął na 
miejscu. Jego samochód został 

doszczętnie rozbity. 

UWAGA: ŚLISKO! 
Skończył się dobry czas dla kie

rowców: jazdy w słońcu, na suchej 
nawierzchni, przy doskonałej wido
czności aż do późnego wieczora. 
Jesień to nie tylko zmiana czasu, 
szybciej zapadający zmierzch, ale też 
częste deszcze, mgły rano i wieczo
rem, śliska nawierzchnia, zaparowa
ne szyby ... Warto o tym wszystkim 
pamiętać. Takie o tym, te droga ha
mowania naszego samochodu 
będzie się teraz wydłużać - trzeba 
więc jeździĆ wolniej, ostrotniej, 
wcześniej wciskać pedał hamulca. 

Niewielu kierowców uświada
mia sobie, ile pojazd potrzebuje me
trów do zatrzymania się. Sredniej 
klasy auto, na dobrych oponach i su
chym asfalcie lub betonie, aby 
wytracić prędkość z 40 km/godz. do 
zera, potrzebuje 21 metrów. Przy 
prędkości 60 km/godz. na zatrzyma
nie potrzeba około 40 metrów, przy 
80 - około 63 metrów, a prq "setce" 
- 92 metry. Oczywiście jeśli samo
chód jest nowy, ma system ABS, no
we opony z doskonałym bieżnikiem 
- ta droga może ulec skróceniu, ale 
dosłownie o kilka, co najwyżej kilka
naście metrów. Rekordzista wśród 
samochodów - Porsche 911 z 
su perdoskonałym i hamulcami tar
czowymi z przodu i z tyłu zatrzymuje 
się na odcinku około 40 metrów, ale 
już inne samochody potrzebują 
około 50 i więcej metrów, aby 
wyhamować z "setki" do zera. 

Jak zwiększa się droga hamowa
nia na mokrej, zabłoconej nawierz-

WO 

Nieustraszeni pływacy 
Ciemności ani zimna woda nie 

stanowiły większej przeszkody dla 
sprawców, którzy w nocy z 3 na 4 
października, na terenie budowy ja
zu na Odrze w Oławie, dostali się na 
zacumowany prom, gdzie ze znaj
dującej się na nim koparki skradli 
akumulator (160 Ah) oraz dwie ko
twice o wadze 700 kg. Poszkodowa
nym jest PrL:edsiębiorstwo Budow
nictwa Hydrotechnicznego Odra-2 
we Wrocławiu. 

Złodziej bydła 
4 października, pomiędzy godziną 

8.00 a 13.30, w Dziuplinie, z pastwiska 
oddalonego około 1 km od wioski, nie 
ustalony sprawca uprowadził trzy 
pasące się krowy maści czarno-białej, 
w wieku 4, 5, 6 lat. 

Opracował: 

Zenon Modzelewski 

PS. W poprzedniej kronice poli
cyjnej pisaliśmy o złodziejaszku 

mieszkaniowym, kt6rym był ucieki
nier z ośrodka wycbowawczego. Dla 
uściślenia dodajmy, że cbodziło 
nam o Ośrodek Wycbowawczyw Ja
worze. 

chni? Na wyhamowanie z prędkOŚCi 
40 km/godz. potrzeba 31 metrów, z 
prędkOŚCi 60 km/godz. - 62 metry, 
przy 80 - 104 metry, a przy "setce" -
155 metrów! Proszę porównać: na 
suchym asfalcie to samo auto 
zatrzymywało się na odcinku 92 me
trów, teraz potrzebuje ponad 60 me
trów więcej! 

Droga hamowania wydłuża się 
jeszcze bardziej na ubitym śniegu. 
Wyhamowanie w takicb warunkach 
z prędkości 40 km/godz. zajmuje 42 
metry, przy prędkości 60 km/godz. -
około 85 metrów, przy 80 km/godz. 
- 146 metrów, a przy "setce" - at 220 
metrów! 

Największe problemy mają kie
rowcy podczas gołoledzi, przy oblo
dzonych jezdniach. Droga hamowa
nia wydłuża się wówczas w 
nieskończoność, auta nie trzymają 
się toru jazdy, nieco silniejsze 
wciśnięcie pedału hamulca mote 
spowodować poślizg, odwrócenie 
auta wokół własnej osi, zjechanie na 
pobocze, do rowu, na inny pas ... 
Podczas gołoledzi, przy prędkości 40 
km/godz., droga hamowania wynosi 
około 72 metry, przy 60 km/godz. -
155 metrów, przy 80 - około 260 
metrów, a gdyby ktoś chciał 
wyhamować z "setki", to zajmie mu 
to ponad 400 metrów (oczywiście 
jeśli wcześniej nie wpadnie do rowu). 

Warto więc pamiętać o drodze 
hamowania w trudnych warunkach 
jesiennych i zimowych. Ta świado
mość oraz trochę wyobraźni i 
ostrożności może w niejednym przy
padku zapobiec wypadkowi. 

RD 
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Drogie kredyty, wysokie ceny 

Będzie średn·o Kurs animatorów mini sportów PSY 
DO SZCZEPIENIA 

Inflacja w pierwszej dekadzie 
~nia wzrosła o 3,2%, a GUS 
ocenia, że w ciągu całego miesiąca 
ceny wzrosną o 5,6%. Oznaczałoby 
to najwytszy miesięczny wzrost cen 
od początku roku. Największy 

udział w tak dużej inflacji mają ceny 
żywności. 

zawsze owocowało nieco wyższą in
flacją w końcu roku. 

Oławskie Centrum Kultury Fi
zycznej oraz ZW TKKF we 
Wrocławiu ogłaszają zapisy na 
bezpłatny kurs animatorów mini 
sportów, który odbędzie się w termi
nie 22-24 paf.dzieroika br., w Klubie 
Nauczyciela w Oławie. 

Podstawowym celem kursu jest 
wszechstronne przygotowanie jego 
uczestników do działalności we 
własnym środowisku zamieszkania, 
zmierzającej do poprawy i utrzyma
nia wysokiego poziomu zdrowia 
sprawności fizycznej dzieci 
młodzieży. 

Realizacja szkolenia oparta 
będzie o modne obecnie formy ru
chowe, tak zwane MINI SPORTY. 
Szkolenie, na które złożą siCf zajctcia 
teoretyczne i praktyczne, przepro
wadzą pracownicy Akademii Wy
chowania Fizycznego we 
Wrocławiu. 

Bliższe InrormacJe, Pl'O&ram 
oraz zapisy (do 19 paf.dzieroika)-w 
biurze OCKF (Jacek Słupskł), 

Oława, ul.3 Maja la, tel.3ZZ-24 lub 
345-80. 

Zapraszamy. 

Przypominamy wszystkim 
właścicielom psów o przymusowym, 
ochronnym szczepieniu przeciw 
wścieklitnie. Szczepieniu podlegają 
wszystkie psy powyżej drugiego mie
siąca życia. Do akcji szczepień 
upoważniona jest Lecznica dla 
Zwierząt w Oławie przy ul. Ks. Jano
wskiego 4 (dawna ŻOłnierza Pol
skiego 14) telefon 323-19. Szczepie
nia prowadzone są od poniedziałku 
do piątku w godzinach 8-15, w dni 
wolne po uprzednim uzgodnieniu 
telefoniC"Lnym. 

Wicepremier Grzegorz 
Kołodko mówi, że winna jest temu 
susza. Dobrze, że jest na co zwalić, 
choć oczywiście susza i spowodowa
ne przez nią słabe plony zbóż, wa
rzyw i owoców oraz przewidywane 
jeszcze gorsze kartofli mają 

poważny udział w tym szybkim 
wzroście cen. Dołożyło się jednak do 
suszy wprowadzenie opłat wyrów
nawczych na importowaną żywn~, 
utworzenie cukrowych holdingów 
(które jest powodem wzrostu cen 
cukru) i kilka innych przyczyn. Nie 
wszystkie one, tak jak opłaty i holdin
gi, obciążają rząd, ale ostateczny 
efekt powoduje, że pytanie, na ile 
realne są zamierzenia dotyczące 

zmniejszenia inflacji, jest całkiem na 
miejscu. 

Kiedy w skomplikowanym ra
chunku ekonomicznycn zmienia się 
jeden z zasadniczych parametrów, 
np. inflacja, to należy w ślad za nim 
zmieniać pozostałe. Np. wyższa in
flacja to większe wydatki na spłatę 
zadłużenia, a zarazem mniejsza 
zachęta do inwestowania i mniejsze 
realne dochody budżetu. To także 
wiCfksze wydatki na renty i emerytury 
(powiązane wszak z wysokością 

płac). Krótko mówiąc wydaje siCf, że 
należałoby jak najprCfdzej robić 
przymiarki do nowej wersji projektu 
przyszłorocznego budżetu, bo 
zakładana na 16% inflacja jest dziś w 
dużej mierze do wyrzucenia. 

Co to oznacza dla nas wszy
stkich? Niestety nic dobrego. 
Większe stałe wydatki budżetu (na 
świadczenia, spłatę zadłużenia itp.) 
oznaczają mniej pieniCfdzy na inne 
cele - przede wszystkim na inwesty
cje. Nadal też kredyty będą drogie, a 
ceny będą rosnąć dOO! szybko. tlb 
tego dochodzą większe niż nam 
obiecywano podatki. Stawki podat
ku osobistego miały w przyszłym ro
ku wrócić do poziomu z lat poprze
dnich czyli 20, 30, 40%, a będą 
utrzymane tegoroczne, czyli wytsze 
odpowiednio o 1,3 i 5 punktÓW. Nie 
zrekompensują tego ulgi na inwesty
cje. 

Nie ·tylko salmonella ... ODESZLI 

Wicepremier Kołodko twierdzi, 
że nadal możliwe jest ograniCLenie 
tegorocznej inflacji do 27%, a 
przyszłorocznej do 16,9% - w reali
zacji grudzień danego roku do grud
nia roku poprzedniego. 

Wydaje się jednak, że jest w tym 
więcej pobożnych życzeń niż real
nych oczekiwań, skoro inflacja w 
sierpniu w porównaniu z sierpniem 
1993 wzrosła o ponad 32%. Nie jest 
przecież możliwe prawie całkowite 
zahamowanie wzrostu cen w ostat
nim kwartale, tym bardziej że jest to 
okres wzmożonego nacisku na 
wypłaty w państwowych firmach, od 
kopalni (Barbórka) zaczynając, co 

Rok 1995 jawi się więc, kiedy siCf 
podsuqluje najważniejsze informa
cje z ostatnich tygodni (informacja i 
podatki), raczej średnio. Nie będzie 
to rok katastrofy gospodarczej, ale 
widać już wyraźnie, że jeśli się popra
wi, to wolniej i o mniej, niż obiecywa
li to wicepremier d/s gospodarczych, 
rząd i koalicja. 

Tadeusz Jastrzębski 

o kolejne, n~świet.sze Inror
macje w sprawie masowego zatru
cia salmonellą poprosiliśmy dr 
Danutę Pomianowską, dyrektora 
TSSE w Oławie: 

- Trwają pewtórne badania, za
równo chorych jak i nosicieli. Po
trwają one jeszcze kilka dni, wiCfC nie 
ma ostatecznego bilansu, ale już wia
domo, że jest wiCfcej zachorowań. 
Zgłosili siCf nastCfpni, ktÓrzy odczu
wali dolegHwości po spożyciu 
skażonych ciast, jednak nie zdawali 
sobie sprawy, że są chorzy, a nie le
czeni - stali siCf nosicielami. 

- W ten sposób, porzez zanie
cbanie i utajnione nosicielstWo -
może się powiększać ła6cucb 

zacborowań? 

- Oczywiście! A szczegÓlnie 
ciCfŻko przechodzą tę chorobę 
dzieci, których jak dotąd, hospitali
zowano 20. 

- Czy skłep "Hortexu" Jest już 
"czysty", wolny od zagrożenia sal
monellą? 

-Po przeprowadzeniu rekontro
li i ponownych badań personelu tego 
sklepu oraz sąsiadującego z nim 
sklepu miCfsno-wCfdliniarskiego - nie 
mamy zastrzeżeń, zezwoliliśmy na 
ponowne otwarcie "Hortexu". 
Właściciel musi sam zadecydować 
co będzie oferował oławianom i kie
dy podejmie tam swoją działalnOO! 
handlową· 

- Czy do następnego wydania 
'WO" będą znane wynikł z Oławy, 
może i z Legnicy? 

- Spodziewam siCf, że będCf 
mogła podać wiCfCCj informacji na 
ten temat. ApelujCf jednak do 
oławian, by oie tylko w związku z 
salmonellą, ale również pamiCftając o 
pogłoskach na temat dżumy i chole
ry - niezwłocznie, od zaraz, wzmogli 
swoją codzienną troskCf o czyste 
rCfce, o higienę osobistą na każdym 
kroku. Bądźmy ostrożniejsi! 

rozmawiał: EB 

(23.09-07.10) 

mlastQ I gmina Oława 

Tadeusz Wolaóczuk - ur. 1951 
Bronisława Fellńska - ur. 1902 
Zenon Małecki - ur. 1951 
.Sterania Czeroiecka - ur. 1923 
Stanisław Malec - ur. 1925 
Marian Ruran - ur. 1926 
Irena Szyma6ska - ur. 1920 
Ryszard Dyczy6skł - ur. 1941 
Józera Makutra - ur. 1901 
Henryka ChoJna - ur. 1925 
Jan Gawrońskł - ur. 19ZZ 
Anna Sawko - ur. 1899 
Franciszek Witka - ur. 1934 
Julia Zadwóroa - ur. 1906 
Helena Zarzycka - ur. 1920 

* 
Jelcz-Laskowlce 
Paweł Solar - ur. 1911 
Zygmunt PodbaJeckł - ur. 1941 
Melania Cltk6w - ur. 1913 
Tadeusz Baglński - ur. 19Z8 

Bez najmniejszego trudu moma kupić w Oławie komputer i najnowocześniejsze elektroniczne 
cacka. Spróbujcie jednak kupić łytkę do butów! Bo ja spróbowałem. Spenetrowałem całe miasto -
i nic z tego. Nie marzyła mi się żadna tam jakaś ozdobna, wydłutona, z ergonomicznym uchwytem 
lub fikuśnym uszkiem. Po prostu zwyczajna, najzwyczajniejsza. Nie znalazłem ani w brantowych 
sklepach, ani w tych z milionem drobiazgów, ani na targowisku. 

Śmieszny problem, niewart uwagi, ale właśnie poszukiwanie owej łytla naprowadziło mnie na 
temat niniejszego felietonu. Otót w jednym ze sklepów, w którym wymieniałem poglądy z panią 
ekspedientką na łytkowy niedosyt, z widocznym zaciekawieniem przysłuchiwał się nam staruszek. 
Zapytałem go więc, czy on tet poszukuje tego.samego sprawunku, a w odpowiedzi usłyszałem: -
Niepotrzebna mi łytka, bo ja nie mam butów. O, widzi pan, 

Będzie to jednak mały fragment wielkiego problemu, bo przeciet w ten sposób chyba spełnimy 
wspólnie czyjqś konkretną prośbę. Znacznie więcej jednak jest wśród nas takich osób, jak mój 
przygodny rozmówca ze sklepu, które nigdzie nie pójdą, o nic nie poproszą i się nie upomną - a to 
z rómych przyczyn. Czase;n z wrodzonej nieśmiałości lub niezaradnośc~ albo wychodząc z 
załotenia, te widocznie tak być musi jak jest, bo taki im pisany los. Ale przeciet oni hie tyją na 
pustyni, lecz wśród nas, wśród sqsiadów, znajomych, bliskich, czasem nawet niedaleko najbliższych. 
I co? Przywykliśmy, nie razi nas to, ani nie zastanawia. .. 

to moje jedyne obuwie - wskazał na wysłutone sandały, 
które mial na nogach, a był to chłodny i mokry, 
październikowy dzień. W dalszej rozmowie dowiedziałem 
się, te z otrzymywanej renty nie stać go na wiele podstawo
wych potrzeb, w tym na coś z obuwia, także na wykupienie 
droższych lekarstw. tebrać nie pójdzie, prosić się wstydzi, 
o pomoc społeczną tet się nie chce upominać. - Widocznie 
na to sobie zasłużyłem, trzeba się z losem pogodzić -
zakończył i poczłapał w swoją stronę, pokornie i godnie 
diwigając bagat swoich doświadczeń z ośmiu dziesiątków 
przetytych lat ... 

Nieco inną drogą dotarła do nas prośba mieszkańca nie
dawno uruchomionego Domu Opieki Społecznej przy 
ul.Lwowskiej. Prośba o nadające się jeszcze do utytku ciepłe 
buciki męskie nr 9. Jeśli ktoś ma takie, jut niepotrzebne, to 
prosimy o przekazanie ich do redakcji. Zresztą równiet innych 
rozmiarów. Zamiast wyrzucać lub wystawiać obok śmietnika, 
przynieście je do "WO'~ a my przekatemy je tej placówce. Nie 
mamy zamianl konkurować z inny/ni, czy zastępować organi
zacji zajmujących się gromadzeniem środków oraz udziela
niem pomocy, ale tym razem, wyjątkowo, chcielibyśmy szybko 
załatwić sprawę ciepłego obuwia dla określonego środowiska, 
które dopiero pojawiło się w naszym mieście. 

Rozglądnijmy się wokoło, otrząśnijmy się z postępującego zobojętnienia, które sprawia, te nie 
dostrzegamy drugiego człowieka. Nie cukajmy, at zacznie prosić, bo z właściwych sobie powodów 

mote on tego nigdy nie uczynić. Zainteresujmy się 
nim, z nastej własnej inicjatywy sprobujmy 
zaproponować coś, co niekoniecznie wymaga 
wykładania tywej gotówki. Np. w w~kszoJci naszych 
mieszkań letą róme przedmioty, które nawel zawa
dzają, a nam się jakoś nie składa, teby je po prostu 
wyrzucić. Szczególnie dotyczy lo odziety i obuwia, 
czasem starego telewizora itp. Wprawdzie najłatwiej 
wywalić do śmietnika, ale mało który z potrzebują
cych tam zaglądnie. Mote więc nie MprZUCać, lecz 
przekazać osobie o której wiemy, te jej się to przyda? 

Mamy w naszej gaucie stałą rubryą "PrzeIctJą-potrzebuję", która pojawia się niertguJamie, ale 
to tylko dlatego, te nie mamy w niej co napisać. Przypominamy więc o tym, ale przede wszystkim 
apelujemy do naszych Czytelników: nie ograniczajmy swego postrzegania §Wiata wyłącznie do 
swoich codziennych trosk i klopotów. 

Nie odkrywam tu niczego nowego, bo problem udzielania pomocy blitniemu jest stary jak świat, 
ale nasza wratliwość wymaga okresowego ódkurzania. Sam tet się na tym przyłapałem - i to w 
najzupełniej niespodziewanym, banalnym miejscu. Przez pryzmat łytki do butów poczułem swoiste 
wyrzuty sumienia oraz potrzebę podzielenia się tą myślq. Katdy człowiek jest przeciet o tyle więcej 
wart, na ile innym się przyda. Czasem nawet dobre słowo jest bardzo cenne, ale ono nie ogrzeje 
marznących, a wła.rnie idzie zima. .. 

Wasz; Kbgul 
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Pamiętajmy o ogrodacl ••• jordanowski ch 
Tekstem tym nawiązuję do te- "dawnej podwórkowej świetności", Zrozumieli to jut nasi rodacy w zastanowić się nad stworzeniem jed-

matu "oławskie podwórka" AMar- czyli przerdzewiałe huśtawki, pia- XIX wieku, bowiem 26 marca 1888 nakowo zorganizowanych i 
kiewicza ("WO" 15.(Y}.1994 nr skownice stanowiące obecnie pSI.q i roku doktor nauk medycznych i pro- wyposażonych w tanie sprzęty, ogro-
19/83) i uzupełniam tezy oraz infor- pijackq toaletę, drabinki zamieniane fesor Uniwersytetu Jagiellońskiego dzonych placów zabaw, których pro-
macje przedstawione przez autora dorainie na trzepaki, zmotoryzowani Henryk Jordan skierował do Rady jektowanie i wykonanie można by 

zlecić wyspecjalizowanym finnom. 
Za pośrednictwem waszej gaze- artykułu, który zajął się głównie spra- zaś kosztem placów zabaw Miejskiej Krakowa prośbę o zorgani- Na takich boiskach motna wówczas 

ty pragniemy złotyć serdecme wami estetyki placów zabaw. Nato- zwiększają miejsca parkingowe. zowanie placu zabaw i gier sporto- organizować turnieje sprawnościowe 
podziękowania tym wszystkim, którzy miast ja pragnę ukazać aspekt wy- Niektórzy zaprotestują, inni się wych. Niedługo potem Kraków miał i zawody dla przedszkolaków, bądi 
bru/i udział 24.W. 94r IV gaszeniu palą· chowawczy i sportowy tego oburzą taką oceną. Być motel Ja jed- plac zabaw dla dzieci wzorowany na młodszych dzieci szkolnych. 
cego się domu i udzieleniu pomocy na- problemlL Bardzo często spotykamy nak twierdzę, te jest to stan alannowy systcma{:h i planach angielskich. Mam świadomość, te zainstalo-
. u j mamie. która była wówczas sama. SIę z opinią, te dzieci z nudów i bez- i warto zająć się zorganizowaniem Park Jordana był placem o powierz- wanie drabinek, wkopanie kil/a~ sta-

l 'zięki ! ąsiadom mote być teraz myślności niszczą wszystko, co jest najmłodszym oławianom miejsc do chni 8 ha, usytuowanym na rych opon, zaczepiellie lin i siatek do 
z nami. NIe był to przeciet taden motliwe do zniszczenia, łamią wszy- wypoczynku i zabawy jut tylko z Błoniach, na którym znajdowało się wspinania, zabudowanie rownowatni 
"Pałac WażnycJl Osobistości" - ałe na stko, co jest motliwe do złamania, a dwóch powodów: zdrowotnego i 12 boisk (każde o innymprzeznacze- oraz innych sprzętów i urządzeń tak 
pewno był to dom, który dla nas duto efekty ich zabawy przypominają bar- społecznego. niu). W grach i zabawach lubianych przez dzieci byłoby dla mia· 
znaczy ijesteśmy ogromnie wdzięczni dziej przejście Hunnów przez zie,nie Jeśli nie chcemy, aby dziec~ uczestniczyła młodziet szkolna i rze- sla wydatkiem, ale takim, który w 

przyszlości się opłaci. Jesl jeszcze jeden 
za uratowanie lego co zostało. Nie Rzylnian, nit dziecięce igraszki. mające teraz 5·9 lat, musiały mieślnicza. Między grupami wprowa- powód budowy ogródków jordano-
mielibyśmy zupełnie jut nic, gdyby Jest w tym wiele prawdy, jednak wspominać swoje podwórka jako dzono rywalizację, z systemem na- wskich _ to tnulna sytuacja materialna 
wszyscy byli tak znieczuleni jak oso- czy my dorośli dostatecznie dobrze miejsca szare i odrażające, powin· gród i wyróżnień. Warto dodać, te u wielu polskich rodzin. 
ba, która przed potarem w:nala te: "z zabezpieczamy potrzeby i oczekiwa- niśmy potraktować ten problem podstaw systemu wychowawczego Obecnie rodziców nie stać na 
chorą osobą nie warto jut nia dzieci w zakresie organizacji poważnie. Jest jeszcze jedena ważna H./ordana legła nie tylko troska o zorganizowanie swoim dzieciom wa-
rozmawiać" (chodzi o mamę). miejsc przeznaczonych na ich przyczyna -poprawa sprawnościflZ}'- poprawę stanu zdrowotno.higienicz- kacyjnego wypoczyn/al i rozrywki. 
Naprawdę mamy komu dziękować. zabawę? Myślę, te nie! 1 unoją oceną cznej. Dobrze zorganizowany plac nego, ale równiet dbałość o pełny Place zabaw stanowiłyby dla nich 
Gdyby każdy tak samo odnosił się do zgodzi się zapewne wiele osób, gdy t zabaw stanowi wspaniałe miejsce dla rozwój osobowy. miejsce, w którym zdobywając 
drugiej osoby, świadczyłoby to, te widok oławskich podwórek jest rozwoju koordynacji ruchowej i Pragnę uspokoić wszystkich, te sprawność fizyczną łatwiej (bo 
tycie człowieka chorego psychicznie tałosny i przerażający. cech motorycznych młodego nie taki plac zabaw mam na myśli. wspólnie) przeżywałyby gorycz po-
nie ma tadnej wartości. Smlllny jest Co prawda, w niektórych zakq_ człowieka. Moje propozycje są bardzo skromne zostania w domu. 
jednak fakt, te najblitsi przyjaciele tkach Oławy istnieją jeszcze . ślady i dostosowane do dzisiejszych Bogdan M. Olejnik 
odwr6cilisięod niej 4 lata temu (wte- 1-____________ .... ______________ '.no.t.b.·w.o.śc.i._.S.ą.d.zę.'_.te_.w.art_o _________ .rad_n.y.RM __ 

dy zachorowała), są osoby, które 
stwierdziły, te z wariatem nie ma co 
rozmawiać. Jednak nie mamy niko· 
~ tego za zle, wiadomo jest te osoba 
chora nie jest jut taka przydatna jak 
kiedyś i te trzeba jej poświęcić duto 
cierpliwości. A po co się wysilać, 
jeteli z takiej znajomości można 

szybko zrezygnować? Dlatego nie 
motemy na to pozwolić, aby osądzały 
i szykanowały nas takie osoby, rzu
cajqc pod naszym adresem bezpod
stawne oskartenia. KJo to? Nie chce
my wylnieniać nazwisk ale są takie 
osoby, które wymyślają przeróżne 

plotki pod naszym adresem, w takiej 
chwili katdy potrafi duto, duto 
mówił. EW i JH 

z metod zaszczepienia tych wzorów 
na polski gnmt. 

Więc skoro jest pewien konsen
sus, te nalety zmienić dotychczasowy 
sposób funkcjonowania samo
rządów lokalnych, to dlaczego pol
ska refonna samorządowa praktycz
nie nie rusza z lniejsca? 

Uważam, te refonnie samo
rządowej nie przeszkadzają tak bar
dzo różnice polityczne, lecz pewien 
stereotyp zarządzania państwem, wy
nikający z nawyku zarządzania PRL
em, a takte z elementów wielkopol
skiej tradycji. 

Wielu parlamentarzystów, byłych 
i obecnych, myśli jeszcze schematem ------------..1 centrałistycznego i nakazowego za· 

ICODALEJ? 
W Sejmie toczq się prace nad 

nową konstytucją RP i moma 
przypuszczał, te dopóki nie zostanie. 
ona uchwałona, nie rozpocznie się 
ogólnonarodowa debata samo
rządowa, której efektem powinien 
być w lniarę porządny pakiet ustaw 
dotyczących funkcjonowania samo
rządności lokalnej. Być mote jut w 
projektach konstytucji zostaną po
czynione próby rozwiązania zmian 
dotyczących funkcjonowania samo
rządów lokalnyck Uważam, te mniej 
więcej przez dwa lata nowo wybrani 
radni będą poruszać się po nie usta
bilizowanym jeszcze gruncie pra
wnym i finansowym. Trudno będzie 
przez ten okres cokolwiek 
przewidzieć czy zaprogramować pro
ces rozwoju miasta na dłutszy etap. 

W tej sytuacji nowi radni na pew
no powinJU zająć się prawidłowym 
funkcjonowaniem podstawowych in
stytucji lniejskich w celu zapewnienia 
podstawowych praw cywilizacyjnych 
mieszkańcom miasta. 

Dla wi{kszości partii politycz
nych, od prawicy do demokratycznej 
lewicy, wzorami rozwoju przyszłej 
polskiej samorządności lokalnej są 
głównie samorządy w innych krajach 
europejskich. Różnice zdań wynikają 

rządzania państwem. Niestety, ten 
egocentryczny schemat jest jeszcze 
domeną wielu czołowych polskich 
ekonomistów. 

Zasadniczo dla uczciwych polity
ków (niezależnie od opcji), którzy 
pragną wiarygodnego samoreali
zacyjnego samorządu, ważne są dwa 
podstawowe cele refonny: 

1. Zwiększenie kompetencji sa
morządów. 

2 Rozwiązanie w realistyczny 
sposób fmansowania samorządów, 
tzn. - zwiększenie ich udziału w po
datkach podstawowych, zebranych 
na własnym terenie oraz swobodne 
dysponowanie nimi. 

Nies~ty, we wdroteniu realisty
cznego sposobu finansowania samo
rządów przeszkadzają tradycyjna 
struktura budtetu narodowego oraz 
sposób centralnego planowania roz
woju państwa, który moim zdaniem 
praktycznie nie uwzględnia przekaza
niu samorządom większych środków 
finansowych do swobodnej dyspozy
cji. A wręcz przeciwnie, nakłada na 
samorządy więcej obowiązków przy 
zmniejszających się środkach finan
sowych. 

Oczywiście nie można winić za 
taki stosunek do samorządów tylko 
obecnej koalicji rządowej. Uważam, 
te błędy popełniono duto wcześniej, 

Oświadczenie 

byłego prezydium koła oławskiej SdRP 

Dnia 21.(Y}.1994 r. większość 

członków rady oławskiego koła 

SdRP złoty/a na ręce przewodniczą

cego koła A.Stefaniszyna rezygnację 
z udziału w pracach rady. 

Jednym z najwatniejszych powo
dów rezygnacji był lekceważący sto
sunek prezydium Rady Wojewódz
kiej SdRP do oławskich strnktur 
SdRP, co przejawiało się totalnym 
nie przestrzeganiem przez prezydium 
RW SdRP statutu. 

Prezydium RW SdRP 
podejmowało decyzje polityczne do
tyczące lniasta Oława bez konsultacji 
z oławskq SdRP, poznania jej opinii. 
Natomiast często podejmowala de
cyzje wysłuchując opinii osób nie 
będqcych czlonkami SdRP. 

W tej sytuacji członkowie byłej 
rady koła oławskiej SdRP nie mogą i 
nie chcą ponosić odpowiedzialności 
za działałność w tym zakresie za pre-

szczególnie w niektórych ustawach 
typowo gospodarczych, które tylko 
pozornie nie mają nic wspólnego z 
samorządnością lokalną. Obecna 
wojna o strnlctury adlninistracyjne 
państwa, czyli "debata powia/owa", w 
zasadzie polnija zasadnicze cele re
fonny. Osobiście nie jestem przeciw
nikiem powia/ów, ale nie jestem prze
konany, te zmiany strukturalne mogą 
słutyć samorealizacji samorządów. 
Zmniejszenie decyzyjności lokalnej 
to powolny zanik inicjatyw 
społeczności lokalnych i kontroli 
społecznej. W rezultacie, w mniej
szych miejscowościach, tycie poliJ}'
czne jest tylko prorefonnq/ Rady sa
morządowe mogą stać się 
przysłowiowym kłanem, co w rezulta
cie mote spowodować kryminogenne 
działania rad w majestacie prawa. 

zydium RW SdRP, dlatego zlotyli 
rezygnację· 

Wielu czlonków SdRP oraz sym
patyków lniało negatywne sugestie co 
do zgłoszonej listy kandydatów SW 
w wyborach samorządowych w 
Oławie. 

Oświadcza się, te byłe prezydium 
rady koła SdRP nie ponosi tadnej 
odpowiedzialności za jej skład. So
cjaldemokracja oławska w marcu 
1994 r., po trzymiesięcznych neKocja
cjach, opuściła tak zwany "komitet 
wyborczy SLD" i nie miała tadnego 
wpływu na jego tworzenie. 

Prezydium rady koła oławskiej 
SdRP nie chciało zawrzeć sojuszu 
wyborczego na tak zwaną "gębę" i 
wbrew uchwale RN i RW SdRP. 

Sojusz wyborczy w Oławie 
zawarto niezgodnie z uchwałą 
RN i RW SdRP i ten "komitet 
wyborczy" ponosi odpowie-
dzialność za skład listy 
oławskiej SLD. 

Nie zgadzam się z załoteniami 
zmian strukturalnych prof. Michała 
Kuleszy, byłego pełnomocnika rządu 
d/s refonny samorządowej. 

Zalotenia prof. Kuleszy są bar
dzo wygodne dla centralnych orga
nów zarządzania państwem, lecz na
dał wiążq ręce samorządom 
lokalnym, a w praktyce jest to masło 
maślane. Po prostu jest to spojrzenie 
na samorząd z wygodnej wysokiej po
zycji urzędnika państwowego. Nie 
wierzę w jakieś rewolucyjne zmiany 
dotyczące rozwoju polskiej samo· 
rządnośc~ dopóki w umysłach pol
skich ekonomistów oraz polityków 
nie zakiełkuje myśl, te jednym z 
najwatniejszych czynników rozwoju, 
postępu jest motywacja, a nie telazne 
pilnowanie budtetu narodowego. 

Krr.ysvo! Hampel 

Socjaldemokracja oławska była 
gotowa iść do wyborów sama, lecz 
spotkała się z ogromną krytyką i opo
rem władz wojewódzkich. Dlatego 
tet SdRP w Oławie zgłosiła tylko 
trzech kandydatów. 

Prezydium byłej rady koła SdRP 
w Oławie nie ponosi tadnej odpowie
dzialności politycznej za decyzje SLD 
w Oławie. 

Obecnie jedno z większych miast 
woj. wrocławskiego pozostało bez lo
kalnych strnktur wykonawczych 
SdRP. Misję tworzenia nowych strn
ktur władze wo.iewódzkie powierzyły 
kol.F.Koziarskiem/ł. 

Życzymy powodzenia! 
Do czasu powołania nowych lo

kalnych strnktur wykonawczych 
SdRP, apelujemy do członków SdRP 
o wpłacanie składek czlonkowskich 
przez przekaz pocztowy na konto RW 
SdRP we Wrocławiu z dopiskiem 
"składka członkowska". 

Krr.ysvo! Hampel 
były wicepnewodniczqcy 

koła SdRP 
w Oławie 

Uczniowie klas pierwszych, ich 
rodzice oraz dyrekcja l grono peda
gogiczne Szkoły Podstawowej Nr 5 
w Oławie składają gorące 

podziękowania: 

- dyrektorowi REMST AL-u 
Tadeuszowi Kułakowskiemu za za
budowanie części korytarza; 

- prezesowi Huty "Oława" SA 
Włodzimierzowi Przybyłe za poma
lowanie nowej izby i pokrycie ko
sztów adaptacji pomieszczenia; 

- Józefowi Szwedowi za 
podłączenie instalacji elektrycznej. 

Dzięki zaangażowaniu tych osób 
wszystkie dzieci klas pierwszych 
uczęszczają na I zmianę. 
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Domaniów 

az miedzą 

szem do Europy" i przejmowaniem 
nie zawsze właściwych wzorców z 
mass-mediów. 
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autonomię okrzepłych, narodowych 
regionów, niż poprzez arbitralne 
manipulacje podziałami administra
cyjnymi w poprzek narodowych i 
państwowych granic". 

Andrzej Chorąży 

Obrady wiejskich towarzystw regionalnych 

Aktualnie realizowaną koncepcję 
euroregionów skrytykował Krzy
sztof Kwaśniewski z Uniwersytetu 
im. Adama Mickiewicza w Pozna
niu, pisząc w materiałach zjazdo
wych: " ... do prawdziwej integracji 
Europy bliżej będzie poprzez 

W dniach od 23 do 25 września 
obradował we Wrocławiu V Ogólno
polski Kongres Regionalnych To
warzystw Kultury. Kongresy takie 
odbywają się co 4 lata. Tegoroczne 
spotkanie działaczy kultury lokalnej 
miało miejsce w gmachu głównym 
Politechniki Wrocławskiej. Wyda
rzeniem szczególnym było uchwale
nie w niedzielę Karty Regionalizmu 
Polskiego, której treść uczestnicy 
otrzymali wydrukowaną na 
pięknym, czerpanym papierze. Kon
gresowi towarqszyła wystawa prasy 
lokalnej ukazującej się na Dolnym 
Śląsku. "Wiadomości Oławskie" 
godnie tam reprezentowały nasz re
jon. 

Zespoły problemowe Kongresu ' 
miały sesje wyjazdowe w sobotę, 24 
września. 8 grup przedstawicieli 
m.in. towarzystw miłośników b. 
Ziem Kresowych, działających w 
dużych miastach, w ośrodkach kura
cyjnych i rekreacyjnych, towarzystw 
naukowych oraz upowszechniania 
sztuki zastanawiało się nad stanem 
obecnym i przyszłością kultury lokal
nej, goszcząc w Trzebnicy, Sobótce, 
Legnicy, tet we Wrocławiu. 

Do pomaniowa przyjechała 

grupa 7.ainteresowana dyskusją na 
temat: "Rola tOWarzystw społeczno
kulturalnych w pielęgnowaniu kul
tury ludowej na wsi i w gminie". Go
spodarzem było Towarzystwo 
Miłośników Ziemi Domaniowskiej. 
Zapytany o powód wyrótnienia gmi
ny Domaniów spotkaniem o takiej 
randze, prezes Dolnośląskiego To
warzystwa Społeczno-Kulturalnego 
Anatol Omelaniuk odparł, te jest to 
wyraz uznania dla znaczącego do
robku kulturalnego tej Ziemi i 
prętnie działającego tu Towarzy
stwa. Przez najblitsze 4 lata Doma
niów będzie więc pełnił rolę wiodącą 
w rozwoju wiejskich towarzystw kul
tury całej Polski. 

Ponad 50..osobową grupę dele
gatów prowadził z Wrocławia prezes 
TMZD - Maciej Kędzia. Po drodze 
opowiadał o przeszłości i 
teraźniejszości gminy, pokazując 

ważniejsze obiekty. W progu Gmin
nego Ośrodka Kultury gości powitał 
wójt gminy Tomasz Bartoszewiez, 
życząc owocnych obra~. Otwarcia 
spotkania dokonał dyrektor GOK 
Michał Wagner, zapraszając na 
scenę domaniowski chór "Jubilat". 
Prezes chóru Zdzisława MIkoda 
prledstawiła założony 52 lata t.emu 
w Uszni zespół, w którym kilka osób 
śpiewa jeszcze od jego początku. 

Przybysze ze wsi z całej Polski 
gorąco oklaskiwali śpiewających: 

"Nie ma jak Lwów - czy bogacz, czy 
dziad jest tam za pan brat i każdy ma 
uśmiech na twarzy" oraz "Bądźcie 
dzielni wy, żołnierze, brońcie kraju 
jak należy". 

Grupę delegatów reprezentował 
józefStaszel ze Związku Podhalan. 
Wraz z góralami z Pienin i z Orawy 

utworzył zespół muzyczny. Ubrani w 
stroje regionalne, dali w odpowiedzi 
koncert piosenek ze swoich oko
lic.Na wstępie obrad wójt 
scharakteryzował gminę przy pomo
cy liczb i podkreślił wagę kultury w 
wychowaniu młodzieży, którą w ten 
sposób chroni się od spędzania czasu 
wolnego w spoSÓb bezmyślny. 

Przedstawiając działalność kul
turalną w gminie, pan Wagner 
powiedział równiet o orkiestrze 
strażackiej, działaniu Ośrodka Kul
tury oraz sportowcach osiągających 
wybitne wyniki. 

Wprowadzając zebranych do 
dyskusji józef Staszel mówił o roli 
towarzystw społeczno-kulturalnych, 
jaką spełniają w samooczyszczaniu 
społeczności lokalnych, aprobOwa
niu zachowań moralnych w życiu ro
dzinnym i społecznym. Powołując 
się na ks. Janusza Pasierba 
przypomniał, że każdą kulturę 

rów, wspominała słowa, jakie matki 
mówily do kołysek: "Kto Ty jesteś -
Polak mały. Jaki znak Twój - orzeł 

biały". 

W przerwie spotkania uczestnicy 
mogli oglądać wystawę rleźb 

Jarosława Furgnły. Wstrząsające 

wrażenie wywierała postać staruszki 
uginającej się pod wiązką chrustu w 
postaci...krzyiy . 

Przy kolacji przygotowanej 
przez członkinie chóru goście wy
mieniali wrażenia, podziwiali lańce 
góralskie, dokonali wpisu do pamią
tkowej księgi Ośrodka Kultury. Pan 
Staszel podziękował gospodarzom 
za gościnę i uczestnicy Kongresu od
jechali do Wrocławia. 

V Kongres Regionalnych Towa
rzystw Kultury we Wrocławiu odbył 
się pod hasłem "Regionalizm P9łski 
u progu XXI wieku". Dostrzegano 
zagrożenia dla kultury ludowej 
związane z realizowanym "mar- Uczestnicy Kongresu w Domaniowie. 

tworzą nie tylko ludzie i język, ale i _--------------------------------------
ziemia. Polakom mieszk.ającym w 
Uszni, w województwie tarnopol
skim, ziemi lej kiedyś zabrakło. Zna
leziono więc zastępczą -w Domanio
wie - i przeniesiono kulturę. 

Marian Pawłowski z 
Sobieszyńskiego Towarzystwa Re
gionalnego zachęcił natomiast do 
tworzenia wiejskich izb regional
nych, muzeów, skansenów, nie tylko 
w postaci wystaw eksponatów, ale 
żyjących, pokazujących jak dawniej 
się pracowało, gospodarowało, 

wypoczywało. 

Jako pierwszy głos w dyskusji 
zabrał Emil Kowalczyk z Orawy. 
Powiedział, że kulturę ludową two
rzy obcowanie z przyrodą i bojaźń 
Boża. Przytoczył słowackie powie
dzenie, że do miasta jeździ się po 
pieniądze, a po rozum na wieś. 

Swoje spostrzeżenia przedstawił 
m.in. julian Dobosz z Zielonej Gó
ry. Obrazowi jednolitego kulturowo 
Dornaniowa przeciwstawił częsty na 
ziemiach zachodnich stan, kiedy w 
jednej miejscowości spotykali się 

przybysze z różnych stron, o różnych 
obyczajach, poziomie kulturalnym, 
rozmaitych nawykach. Tam wzajem
na nieufność i p<?dejrzliwość trwały 
długo i niełatwo było znaleźć wspól
ny język. 

Korzystając z krótkiej przerwy 
Michał Wagner zaprezentował 

piękny obraz gospodyni domowej -
Stanisławy Amrogowicz z Doma
niowa, przedstawiający żniwiarkę z 
sierpem na tle łanu zboża i chara

. kterystycznej wieży domaniowskie-
go kościoła. Zamiast kariery malar
skiej wybrała ona rolę tony i matki. 
Wychowała dwóch synów, z których 
jeden uczy się na księdza. 

Jedna z dyskutantek, Alfreda 
Mierzwa z Towarzystwa Prl)'jaciół 
Praszki, prezentując historię tego 
600-letniego miasta założonego 

przez Władysława Jagiełłę, leżącego 
przy przecięciu granic trzech zabo-

Towarzystwa potrze ne sam rzą 
ROZMOWA Z UCZESTNIKIEM OGÓLNOPOLSKIEGO KONGRESU REGIONALNYCH 
TOWARZYSTW KULTURY· julianem Doboszem z Lubusklego Towarzystwa Kultury 

- Jak Domaniów jest widziany 
oczami obserwatora z zewnątrz'! 

Dlaczego wybrał Pan zespół 

problemowy "RoJa towarzystw 
społeczno-kulturalnych w pie
lęgnowaniu kultury ludowej na wsi i 
w gminie''? 

- Zespół ten wybrałem dlatego, 
bo interesuje mnie zagadnienie - jak 
ludność przemieszczona nie z 
własnej woli na t.e ziemie 
zaaklimatyzowała się w nowych wa
runkach. Występuje tu ciekawe zja
wisko - osadnicy domaniowscy po
chodzili z jednej wsi z województwa 
tarnopolskiego. Wspólnota została 
przeniesiona z obyczajem, tradycją, 
zwyczajami, wraz z własnym probo
szczem i w sposób naturalny, piękny, 
gdy poczuła stabilizację, odrodziła 
spuściznę kulturową ojczystego śro
dowiska. 

Podziwiam właśnie to, że - jak 
mówiła pani z ch6ru -śpiewała w nim 
dawniej i śpiewa teraz, niezależnie 
czy był to chór parafialny czy taki jak 
obecnie. A młodziet kontynuuje te 
tradycje. Słyszałem chór z Domanio
wa w ubiegłym roku na Jasnej Gó
rze. To wspólne ~pjewanie 

pomagało ludziom zintegrować się. 
Oprócz tego na pochwałę 

zasługuje fakt, że kultura jest przed
miotem troski władz gminnych. 
Kwota 1,4 mld zł dotacji z budżetu 
gminy jest w pofównaniu z innymi 
bardzo duża. Jest to piękna 

odpowiedź na nasz apel z Nałęczowa 
w 1991 r. - aby władze nie dopuściły 
do likwidacji tego, co zyskały. 

Cieszę się również, że 

działalność Towarzystwa Miłośni-

k6w Ziemi Domaniowskiej i prezesa 
Kędzi w umacnianiu tradycji lokal
nej i pojęcia "malej ojczyzny" jest 
wspierana przez władze gminy i 
mieszkańców. 

Nasz ponad 6O-osobowy zespół 
z 300-osobowej grupy uczestników 
Kongresu we Wrocławiu został bar
dzo gościnnie i serdecznie podjęty 
przez domaniowskich gospodarzy. 
Jest~śmy wdzięczni i pełni uznania 
dla działaczy, kt6rzy w trudnych cza
sach pracują na rzecl aktywizacji te
go środowiska. TMZD jest 
przykładem dobrze pracującego To
warzystwa. 

- Jaki jest cel Kongresu? Jaka 
tematyka obrad? 

- Kongresy regionalne odbywają 
się co 4 lata. W tegorocznym - V 
Kongresie - gospodarzem był 

Wrocław i Do\~ląskie Towarzy
stwo Spo'łeczno-Kulturalne. 
Główną jego ideą jest pokazanie po
trzeby i wypracowanie form 
współdziałania z samorządami lo
kalnymi. Jest lO bowiem podstawo
wy warunek funkcjonowania towa
rzystw regionalnych. Także 

uświadomienie, że i towarzystwa są 
samorządom potrzebne. Wyrastają 
one oddolnie i stanowią głos 

społeczny, który bezpośrednio nie 
uczestniczy we władzy. Są źródłem 
cennych inicjatyw społecznych. 

Jedną ze spraw omawianych we 
Wrocławiu jest inicjatywa reformy 
administracji państwowej ministra 
Strąka i kwestia .utworzenia powia
tów jako ogniwa pomiędzy gminą a 
województwem. Celem naszym jest 
również większe zainteresowanie 

władz państwowych działalnością to
warzystw regionalnych. 

Wiele miejsca w dyskusjach i wy
stąpieniach zajęły sprawy form 
działalności towarzystw w 
przyszłości - w XXI wieku i na 
przełomie wieków. 

Bardzo ważnym dokumentem, 
obok uchwały programowej jaką 

Kongres przyjmIe na 4 lata 
działalności, będzie Karta Regiona
lizmu Polskiego - precyzująca czym 
jest ruch regionalny w procesie 
przeobrażeń demokratycznych i 
społeczno-ekonomicznego rozwoju 
kraju, ukierunkowująca ruch regio
nalny na przyszłość związków z Eu
ropą Zachodnią. 

Pierwsza Karla Regionalizmu 
POlskiego została w latach dw~dzies
tych ogłoszona przez Aleksandra 
Patkowskiego. Chcemy, żeby obec
na, druga Karta zyskała aprobatę 
władz w formie uchwały sejmowej 
przyjmującej określone w niej kie
runki działania. Przyjęcie tekStu 
Karty Regionalizmu przez uczestni
ków Kongresu będzie uhonorowa
niem blisko dwuletniej pracy 
zespołów pod kierownictwem Ana
tola Omelaniuka, prezesa DTSK. 

Pragnę za pośrednictwem "Wia
domości Oławskich" jeszcze raz 
gorąco podziękować władzom, orga
nizatorom i mieszkańcom gminy za 
serdeczne przyjęcie i milą atmosferę 
spotkania w Domaniowie. 

~ Dziękuję za rozmowę. 
rozmawiał: Androtej Chorąży 
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J eśmy CZąstką europejskiej mozaiki ... 
Te słowa wypowiedział Norbi!rt 

PaDtke, przewodniczący Federalne
go Ziomkostwa Miasta i Powiatu 
Oława (Bundesheimatgruppe Kreis 
und Stadt Ohlau) podczas spotkania 
delegacji naszego miasta z burmi
strzem Iserlohn. Spotkanie to 
odbyło się w dniu 4 października br. 
i było jednym z najważniejszych pun
któw bogato zaplanowanej rewizyty 

władz współczesnej Oławy u jej 
mieszkańców wysiedlonych do za
chodniej części Niemiec w latach 
1945-1946. 

W maju ubiegłego roku gościli w 
Oławie przedst{łwiciele oławskich 

ziomków i w ten sposób zapoczątko
wana została owa współpraca. 

Wizytę tę relacjonowal~my obszer
nie w gazecie. 

.. , .... %>1(,., .. 

W ostatnim numerze "won po
dal~my skład osobowy naszej dele
gacji wraz z okr~leniem funkcji po
szczególnych osób, przypomnijmy tu 
więc jedynie, że byli to radni J a o i oa 
Stelmaszek, Michał Węałowski, 
Franciszek Pddziemlk, Prze
mysław Pawłowicz, Staolsław 

Ja§olkowskl, Jerzy Kaml6skl I 
Krzysztof TrybulskI. Rolę oficjal-

Pierwsze spotkanie u państwa Pantke. 

Pozytywny gest dla oławian 
Fragmenty wystąpienia Nor

berta Pantke, przewodniczącego 
Zarządu Ziomkostwa Miasta i 
Powiatu Oława, na spotkaniu z 
delegacją oławską: 

- Prowadziliśmy jui rozmowy z 
burmistrz Stelmaszek na tetrUIJ 
umiesu:zenia polsko-niemieckich 
opis6w w roinych Ulbytkowych 
miejscach Oławy (np. ratusz, Ul-

meA:, kamieniczka, w Ia6rej 
mieszkał Lichtenberg itp.). To 
będzie niewqJpliwie po~tywny gest 
dla olawian Z Niemiec, 1a6n,y 
pn,yjadą do Oławy i będą mogli 
wbtlC'l,Yć takie elementy w swoim 
rodzinnym prtlJCiei. mieście, Jak 

. wiadomo, są pewne resentymenty, 
opinie negatywne, co do podejmo
wania kontala6w Z Oławą - o(:~-

wiście jest to pewien margines. 
Ciesą się zatem, że będziemy mogli 
pokazać efekt spotkań z władUlmi 
Oławy, konkretne owoce takich 
spotkań. Sharmonizowanie, 
u6wnowai.enie Europy pod 
wzgl{dem politycznym i gospodar
cr,ym bezwglfdnie musi 
postępować ijest to zadanie numer 
jeden dla 11m' ws~stkich. Jesteśmy 

prtlJCiei. cząstkq europejskiej mo
Uliki ... 

(oprJK) 

Wizyta w Bruehl koło Kolonii. 

nego tłumacza pełnił Jacek Pilawa. 
Cała delegacja goszczona była w ro
dzinnym domu państwa Pantke w 
Bruehl koło Kolonii. Tam tetw pier
wszym dniu pobytu zwiedzali~my 

przepiękny zamek, będący oficjalną 
rezydencją prezydenta Niemiec, w 
którym m.in. goszczeni byli Jan 
Paweł II, Lech Wałęsa, Michaił Gor
baczow. Po południu nasza delega
cja miała możliwość zwiedzenia ka
tedry i starego miasta w Kolonii. W 
obu przypadkach służył nam prze
wodnik, a ciekawostką jest to, że na 
zamku w Bruehl była nim mieszkają
ca od kilku lat w NiemC'lech nasza 
rodaczka pochodząca z ŁowiC'L.a. 

Głównym punktem drugiego 
dnia wizyty była katedra w Akwiz
granie (Aachen), gdzie znajdują się 
groby Karola Wielkiego oraz cesa
rza Ottona III. Ci dwaj wielcy ludzie 
epoki średniowiecza stanowią dziś 
ideologiczne oparcie dla zwolenni
ków zjedn(x:zonej Europy. Dla Po
laków sZC'lególne znaczenie ma 
postać Ottona III, który podczas wi
zyty w Gnieinie, u grobu św. Wojcie
ella, nałożył na głowę Bolesława 

Chrobrego symboliczną koronę. 
Po południu delegacja oławska 

miała możliwość obejrzenia siedziby 
niemieckiego parlamentu (Bunde
stagu) w Bonn, gdyt w tym dniu 
Niemcy obchodzili swoje święto na
rodowe, jako pamiątkę ponownego 
zjednoczenia. 

Najważniejszy z pewnością był 
ostatni dzień wizyty. Rozpoczął się 
od spotkania z burmistrzem Iser
lohn i miejscową prasą. Janina Stel
maszek - burmistrz Oławy -
zachęcała niemieckich gospodarzy 

WO 

do inwestowania w naszym mieście, 
podając jako wzór podjętą już 

współpracę z kilkoma niemieckimi 
firmami. Rozmawiano także o 
mO'!liwościach wymiany młodzieży 
poprzez współpracę szkół muzycz
nych obu miast oraz grup sporto
wych.Mlchał Węgłowskl - przewod
niczący naszej Rady Miejskiej -
zainteresowany był sposobem zao
patrzenia mieszkańców Iserlohn w 
ciepło. Wypowiedzi burmistrza lser
lohn Fritza Fischera oraz Norberta 
Pantke na tym spotkaniu publikuje
my odrębnie. Po spotkaniu zapro
szono nas74 delegację na uroczysty 
obiad, którego gospodarzem była 

Rosemarie Geisler, córka wielolet
niego przewodniczącego Ziomko
stwa Miasta i Powiatu Oława. Po 
południu oławscy radni kilka godzin 
spędzili w siedzibie ziomkostwa w 
lserlohn, gdzie największe wrażenie 
wywołała mała, ale pełna bardzo cie
kawych zbiorów izba pamięci o 
Oławie i okolicy. Z ich częŚCią 

będziemy mogli zapoznawać na
szych Czytelników. Być może opub
likujemy przedwojenną mapę geo
dezyjną Oławy, której jak dotąd nikt 
w naszym mieście nie posiadał. Tym 
małym muzeum, choć gospodarze 
bronili się przed u1ywaniem zbyt ich 
zdaniem dumnego słowa, opiekują 
się panowie Linus Hallwig I Helnz 
Kuchendoń. Szerzej o wizycie i 
zbiorach w oławskiej izbie pamięci 
napiszemy w następnym wydaniu 
"WO". 

Krzysztor Trybulski 

Muzeum Ziemi Oławskiej było bardzo interesujące. 

Poznanie, porozumienie, współpraca 
Te trzy elementy powIDlen 

zawierać każdy kontakt zagraniczny. 
Jeżeli chodzi o polityczną stronę wi
zyty, to osiągnęliśmy bardzo dużo, 
polscy członkowie delegacji poznali 
kraj i ludzi, poznali argumenty, spo
soby myślenia osób, z którymi się 

stykaliśmy. Wielokrotnie niemieccy 
gospodarze podkreślali doskonały 

klimat rozmów. W rezultacie, tema
tów nigdy nie brakowało i niejedno
krotnie dość brutalnie trzeba by/o 
przerywać rozmowę, by zdążyć na 
następne spotkanie. Ze strony na
szych gospodarczy widać było 

najwyższe starania, by nasza rewizy-

ta miała jak najlepszy przebieg - i tak 
rzeczywiście było. 

Na tej podstawie na pewno roz
winie się ten trzeci element: 
współpraca. Jest~my wstępnie 
umówieni, co do wizyty w Iserlohn 
delegacji fachowców, chcących 

zapoznać się z funkcjonowaniem 
zakladów gospodarki komunalnej. 
Na pewno uczyniliśmy kolejny krok 
w tworzeniu obrazu Otawy - miasta 
prtyjaznego cudzoziemcom, miasta, 
w którym opłaca się inwestować. 

Jacek Pilawa 



WO 

W muzeum Ziemi Oławskiej w Iserlohn. 

ze o ... ' 
Fragmenty wypowiedzi burmistrza Iserlohn Fritza Fischera na spotka

niu z oławską delegacją: 

-Iserlohn sprawuje opie~ 
na olawianami, którzy co dwa 
lala mają lutaj swoją imprezę. 
Poprzedni wieloletni prze
wodniczący zarządu grupy, 
Paul Geisler, który przez 
wiele lat budował grupę, 

jednoc:r,ył ją, mieszka także w 
Iserlohn. Jednak z powodu 
wieku i kłopotów zdrowotnych 
zrezygnował Z prowadzenia 
grupy, a jego obowiązki 

przejął Norbert Pantke. 
Wiem, że w poprzednim ro

ku zarząd grupy był bardzo ser
decznie goszczony w Oławie. 
Ta współpraca, którą wtedy 
podjęliście, zaowocowała. te
raz wi:r,ytą władz miejskich 
Oławy w L'terlohn. 

W&kolicach naszego mia
sla, w latach 40. osiedliło się 
wielu wypędzonych. Dla nich 
budowano specjalne bloki, 
całe osiedla. Stąd mamy m.in. 
ulice Śląską, Kołobrzeską, 
Szczecińską, Wrocławską i 
oc:r,ywiście Oławską. Iserlohn 
uobiło wiele, żeby ci ludzie mo
gli normalnie włqc:r,yć się w 
i,ycie. Ponieważ oIa.wianie zo
stali rozsiani po całym kraju (i 
nie tyllw) .. pojawiła się idea, 
aby gdzieś ich zebrać, uobić dla 
nich swego rodzaju centrum. 
Zaproponowano wlaJnie Iser
lohn ze względu na ilość osied
lonych lutaj olawian. To był 

pomysł i inicjatywa Paula 
Geislera, wtedy jfM7.cze pracow
nika Zarządu Mia5·ta lserlohn, 
który w 1955 roku uruchomił 
tUlaj centrum dla olawian. W 
Hali Aleksandra zaczęto 

organizować ~potkania dla 2 
tys. osób - pieniądze na te im-

pre:r,y dawało miasto. Pan Geis
ler zbierał także różne doku
menty związane z Oławą, 

ściqgał je od innych osób z 
całych Niemiec, a gdy miasto 
udostępniło pomieszczenia, 
powstała izba pamięci regio
nahrej olawian. Zawsze pod
kreślamy, że niejest to absolul
nie działalność na płIl.szc:r,ytnie 
stowaT1Jszeń politycznych. To 
jest po prostu bardzo wainy dla 
nas fragment historii. Ludzie 
miejscowi wraz z milionami 
osób, które napłynęły ze wscho
du, spowodowali cały 1Ul.!i7. 

wuost gospodarc:r,y. Trzeba 
podkreślić, że praca osób ze 
wschodu została w całych Nie
mczech społecznie bardzo wy
soko ocenwna. Ci ludzie nie 
mieli przecież niczego. Jedyną 
drogą dla zakotwiczenia się w 
i,yciu było dla nich odtworzenie 
domów, majątkDw, które utra
cili na wschodzie. I tą' ciężką 

pracą osiqgnęli bardzo dużo, co 
jest wewnątrz Niemiec bardzo 
wysoko oceniane, z szacunkiem 
i uznaniem. 

(oprJK) 

U burmistrza Iserlohn 

KTO JEST KIM? 
Jaldei. było :;dumienie dz.ialaczy B~e

skiego Towa~slwa Piłkarskiego, gdy 
ot~mali informację, ie siedmiu pilkan.y 
% ich klubu biega sobie po boiskacl, slESied
niego wojew6d%IWa wrocławskiego. Pięciu 
% nich miało grać w B-klasowym %espole 
Błyskawica Gać, a dw6ch w Świtezi Wią
zów. 

Działacze postOIlowili sprawdzit te donie
sienia. RYbroli się 4.09 na mecz pomiędzy Dia
mentem Borek Strzeli/Iski i Błyskawica Gat. 
Ich oczom ukazał się ciekawy widok. W 
piłkarzu z nr 6 na koszulce, odMtowanym w 
protokole jako Witold Dąbrowski, rozpozl/ali 
Witolda Michalaka. Podobnie by/o z dwoma 
ilmymi futbolistami. Jako A dam Zalcman grał 
Zenon Białek, a jako Mariusz Byczek - Zbig
niew Bia/ek. Brzescy działacze pokazali karty 
zawodnicze swoich pi/karzy kieroWTlikowi Dia
menIlI Mirosławowi Kubiakowi. Wtrakcie ich 
rozmowy nadszedl prezes Błyskawicy JOlI Kow
IIOcki, kJóry wyrwawszy karty z rąk kierownika 
Kubiaka szybko si~ oddalil. Brzescy działacze 
wnieśli oficjalny protest do wrocławskiego 

GRUNT TO SPONSOR 
(D. T.) Koidy % pacjenMw moi.e być 

sponsorem naszego srpitala - siwierrJ%ił 

TadeuSl. Pn.yszlak, dyreldor Zespołu 

Opieki Zdrowotnej w Oławie. - Nie pobie
ramy itulnych opIaJ Ul iwiadcr.enia ulro
wolne, ale nasi pacjenci wpłacają dobro
wolne kwoty na szpitalne konJo. Te 
pieniądze p~eznacr.amy głównie na Ulkup 
leków. 

Pieniądze z budżelll służby zdrowia nie 
wystarczają lIawet 110 bieiqce utrzymanie szpi· 
tala. Obliczono, że oIawski szpital może 
przemoczyt rocmie lIa leczenie jednego 
mieszkatłca podległego mu rejo1lU. . .40 dola
rów. Statystykę oszczędrwici uzupełniają jesz
cze ifllle dalie, np. szpital kupił w ubiegłym roku 
dla jednego pacjenta przebywającego w nim 
statystycZ1lie J O dni, sprzęt jednorazowego 
UŹ)'tku za 13,5 tysiąca zJotych oraz mógł 
przemoczyt ,IQ leki dla tego samego pacjema 
61 J tysięcy zJotych 

- Kwota wydalla u nas w szpitalu 110 leki 
może wyda~ się duża. Nic można jednak 
odnosić jej wanoici do wydatków domowych 
przeznaczanych na leki. Kuracja domowa 
polega zwykle na zastosowaniu leków prze
ciwgrypowych, przeciwbólowych, pTtlpOlatów 
witaminowych itp. W szpitalu podajemy leki 
przeznaczone dJa pacjentów cit;i.Jw chorych. 

BIZNESMENI NA LOTNISKU 

(D. T.) Miflsteczlw biz;nesmen611' 
postatlOwiłl1worr,yć wójt gminy Oława IW tere
nie Iolniska MleiqcegokiflliyUo wojsk radziec
kich. W Urtędzie Gminy powstał już plan 
S%czególoll'ego wgospodorowanifl Ioln/slul. 
Opmcowany i Prt.YgoWwany pomysł oraz jlJfO 
NQU1.IJcja sq ocVdem w głowie wójlD Edwarda 
GrteS%~ST.YfIO I nwjq pl7;Ynleść gminie ple
nu,dze, a takie cąiciowu lVl. ... iqr.ać prob~m 
beuo/Jocia. 

Teren, jaki otrzymała gnina po odejiciu 
wojsk radzieckich zajmuje 400 hekJarów, Jest 
to jedyne tak rozJegłe miejsce, dodatkowo 
wyłączone z UŹ)'tkowania rolniczego, poIożone 
niedaleko Wrocławia. . 

• Byłe lomisko lna swoje zalety -powiedział 
wój/l?"iny -Niedaleko znajdujq się dwie slOcje 
kolejowe: Oława i Uzawice, ponadJo port 
przcładwtkowy 110 Odne Do aU/ostrady A-4 jest 
zaledwie 10 kilometrów. "W odJ.cgłatci 100 me
trów c?d lottris/ca biegllie wodociqp i gazociąg. 

ZoInierze radzieccy wyka/UJIi fł(J terellie 
lotniska badanio radiologicme i ich pozytywne 
wyr,iki przekazali władzomgmillY. Urząd Gminy 
w Oławie ma już gotowe opracowarUe fizjofTa· 
jiczne oraz wyniki badali geologicznych i z wkre
su ocllTO/I}'ŚfOdowiska. Plan zagospodarowa/uQ 
byłego lotniska przewiduje lokalizację 110 jego 
UiTe1Iie obiektów produkcyjnych, handJowych, 
usługowych, rekreacyjnych. Okolo 20 hekJa
rów zostOl/ie zalesionycl~ Au/orzy ko'lCepcji 

PRZECZYTALiŚMY 
DlA WAS, ZA WAS, O WAS 
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OZPN, a ciało to postanowiło wysłać na 
nast~/Jny mecz działacza, kJóry dobrze zna za· 
rÓWTIO Zalcmofł(J, jak j Zenolla Białka. 
Człowiek ten potwierdził [akJ występowania 
Zenona Bia/ka pod fł(Jzwiskiem Adama Zalc
mona. 

Działacze Błyslta...,icy wyjai'niajq, t e rP
wodnicy ci prtez dwa 1014 ... ()fJ6Ie nie grali w 
pilą, ..., z""u,zJw z ~m mogq brać udr.iał ..., 
m/lCZJlch Ich dnli,yny. Po CQ ..., IDldm razie wl$ 
tM"lU$IIłIO Z; wystfPOwaniem /lItbo1b1.6..., pod i~ 
nym; fIOr;wlskami? Dloczego '" s/cJadzie 
Błyskawicy z.nojdują się lDki;e ZygmllnJ Murek 
i usr.ek 7Akrr.ewsld - inni rPwodnicy nTP? C~ 
tei grać b~ pod innymi fIOz;...,isltaml? OZ/W, 
aby ,u14Uć tV rPwodnicy występowali 1111 boI
skach w dwóch poprtednlch IalDcł., wysiał pis
modo OZPN Opok. Na razie r.prawa się ilima
cr;y,poniewat oIwwlo si,!, że opolski zwu,l.ek nie 
prowadZi CQI"OCZnych u..u zgIoszeń pilkol7;Y. 

Miejmy IUldzieję, i" sprawa f>7Jlblw ZMj
dzi" sw6j epilog. (lew) 

(Słowo Po/f>·kie, Sobota, 24 - Niedziela, 25 
wrzdnia 1994) 

dodatkowo w większych dowkach. Są one bar· 
dzo drogie - wyja!71il dyrekJor TatUm.tz Przy
szlak. 
. Mimo braku pieni~dzy oIawski szpital 
uzyskał IIOwy sprzę~ "dn. :zestaw do badatł 
wysiłkowych, zestaw do operacji wewnątrzkrta
niowych, przyrządy laboratoryjne da badań 
biochemicmych i gazometryCznych, aparaty 
EKG i zeslaw do badania pracy zabuTU/j serca. 
Te IWWOCzesne i jedllocześnie bardzo drogie 
urządzenia zakupili sponsorzy. Dzięki nim 
szpitalny sprzęt będzie też wymieniany sy
stematycznie. Ten, na kt6rym obecnie pra
cuje większoić personelu, ma ok% 20 lat, 
natomiast jego technologia pochodzi jesz
cze z 10160. 

RejoMWY szpital w Oławie -jak każdy inny 
• ma nie przewidziOłle wydatki · płaci CU;SIO za 
leczenie niekJórych pacjentów. Zdarza si~ bo
wiem, że do szpilala trafiają pacjenci nie ubez
pieczeni. O"i po zakotłcze"iu u:czenia otrzy
mują rachunki do zap/acenia. Niestety, bywa 
tak, że nigdy ich nie reguluj4 W.łr6d takich 
wła$nie pacjentów są leż zagranic:oli goicie. 
Ponieważ szpital stoi przy drodze szybkiego ru
chu, przyjmuje rannych z wypadk6w drogO. 
wych. NiekJórzy z poszkodowallych lo obywa
te/e Niemiec. Problem pojawia sit; w clI wili, gdy 
pacjent z zagranicy lIie zapłaci za leczellie. 

(Słowo Polskie, Sobota, 8 - Niedziela, 9 
paf.dzierrrika J994) 

zagoJpodarowania lotniska prz/lwidzieli 
r6wniei utworzenie strefy ochrormej przy rzece 
Oławie. Będą tam mogły powsla~ tylko obiekty 
spelniające wysokie nonny ekologiczne. W ten 
sposób mają byt chronione wody gruntowe I 
jednocześnie iródlo wody pitnej dla 
Wrocławia. 

Częfć tue/UI lolfliska przy drodze 
Wrocław-Opole, na kJórym stoją budy,1ki g0-

spodarcze, już sprzedano. Są w nich głównie 
hunownie. Lokalizacja innych obiekJów 
będzie uporządkowana w zalt:ŻIw.fci od ich 
rodzaju. Jest takie możliwofć wydzielenia tere
fiU pod budownictwo jed/wTodzint,e przy wsi 
StaIIowice. Do zagospodarowania przewldzia
/w tei /lp. pas stanowy. Pomysły w olawskim 
Urzędzie Gminy rodzii się różne. Marzą się 
władzom gminflym Iwtele, baseny, sklepy, rezy
de'lCje dla przedstawicieli iwiata biznesu i 
lądowisko dla prywamych samolotów. Atra
kcyj/UJ - zdaniem gospodarzy gminy Oława -
cena sprzedaży jednego hektma lotniska (150 
młll zJ), a pótniej wpływy z podatków od 
działających już ftrm mają przynieść glIIllit: 
jitumsowe projity. NikJ tei nie wątpi, że tukie 
"miasteczko" rozwiąże problem pracy dla 600 
bezrobomych w gninie oraz przyciqgllie IIIry
stdw. 

(Słowo Polskie, Sobota, 8 - Niedziela, 9 
patdziemika 1994) 



APARAT DLA AGATY 

" 

mi<,j_ - 'Olawianie w błocie', nod Jeziorem Otmuchowekim', (oL Agnlłl G""ko III miejsce • 'Błażej i Bartek w Mrz.e-Lynie', (ot. Karol Wróblewski 

J( miej.ce - 'Mała pastenoozka', .fot. Wlady.law Kisiel z Jelcza-Lllllkowio 

" miej_ - 'Na obozie klubu Kutnia', w Stru"yoh BogQCi,owioach, fol. Jerzy Krupo 

Ił mit:j_ - 'Na wydmach w ł..ebie', fot. Wojoiech Byro z Oławy III miej_ - 'K<M11pnzycjn nR dzinlce letniskowej', fol. Michał Broniewski z Godzinowio 

III miejsce - 'W Pocanowie kozy kuj~', AGnko i Ola Szu..,Jciewicz z Oławy III miejsce - fol. Alioja Smoleń z Oławy 

III miejsce - fOl. Wojoiech 8yro z Oławy III miejsce - fol. PiotT Boczkowski z Oławy 

W1ADOMOSCI 

III miejIGe - fot Robert Reichcrt z Oławy 

III miejsce • Paula Womalkiewicz z Oławy III miej_ - fot. Andn.ej Mruk 
z Wierzbn. 

III miejsce - 'No ploży w Lubialowie', Luu.a Chwiszczuk z Oławy III miejsce - 'Jagoda Kmwczyk w Turawie', fOl. Tomasz Nabiałczyk III miej.ce - 'Syn Knyazlor, fot. Miroelaw Petclieki 
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NSA • rozstrzygnął 

Sprzedaż lokali użytkowych dla najemców bez przetargu 
Naczelny Sąd Administracyjny

Ośrodek Zamiejscowy we 
Wrocławiu w dniu 2 września L994 
r. oddalił skargę Rady Miejskiej 
Oławy na rozstrzygnięcie nadzorcze 
wojewody wrocławskiego z dnia 14 
kwietnia 1994 r. w przedmiocie 
stwierdzenia nieważności par.3 
uchwały z dnia 11 marca br. w spra
wie zasad sprzedaży lokali 
użytkowych z zasobów komunal
nych miasta Oława. 

Przypomnijmy, że wiosną tego 
roku, po blisko dwuletniej dyskusji, 
Rada Miejska przyjęła uchwałę o za
sadach sprzedaży lokali użytkowych. 
Próbowano w niej w sposób kom
promisowy pogodzić interesy gminy 
z interesem najemców lokali. 
Uchwały nie zaakceptowało Stowa
rzyszenie Kupców Oławskich, 

Je!cz 

Jak jut informowal~my, w 
Jelczańskich Zakładach Samocho
dowych zeszły z taśmy produkcyjnej 
dwa nowe autobusy 
niskopodłogowy M121M i zmoder
nizowany miejski - 120M. Na dwu
dniową promocję nowych autobu
sów zaproszono ponad 400 osób z 
całej Polski przedstaWicieli 
przedsiębiorstw komunikacyjnych, 
prywatnych przewoźników oraz 
władz większych miast, w których 
działają przedsiębiorstwa komuni
kacyjne. 

Oficjalne zaprezentowanie 
'gościom nowych autobusów odbyło 
się 5 października we wrocławskiej 
Hali Ludowej. Zalety obu tych po
jazdów przedstawił dyrektor naC'lel
ny JZS - mgr KrzysztorRozenberg. 
Autobus niskopodłogowy powstał w 
wyniku wcześniejszych uzgodnień 

między fabryką a przedstawicielami 
większych ośrodków komunikacji 
miejskiej. 

Zmodernizowany autobus miej
ski 120M to efekt "inicjatywy oddo
lnej" pracowników Zakładu Budowy 
Autobusów w JZS (Z-2), którzy . 
wprowadzili ponad 60 zmian kon
strukcyjnych, wpływających na pole
pszeni~ warunków podróżowania, 

estetykę i trwałość pojazdu. ~zereg 
zmian inspirowali użytkownicy auto
busów. Niektórzy z nich wprost 
naprzykrzali się jelczańskim kon
struktorom i wykonawcom. 
Ośmiu najbardziej aktywnych 
użytkowników uznano za ludzi, któ
rzy przyczynili się do rozwoju kon
strukcji jelczańskich autobusów. 
W Hali Ludowej wręczono im 
odznakę "Zasłużony dla Rozwoju 

wnosząc na nią formalną skargę do 
wojewody, a rezultatem tego było 
uchylenie par.3 uchwały, mówiącego 
o zasadach udziału w przetargach 
najemców lokali i tzw. osób trzecich. 

NSA dokonało nowej interpre
tacji spornego artykułu 21 ust.7 
ustawy z dnia ~9 kwietnia 1985 r. o 
gospodarce gruntami, stwierdzając, 
iż ma on odniesienie zarówno do lo
kali mieszkalnych jak i użytkowych. 
Wobec tego, w sytuacji gdy trwa 
aktualnie umowa ' najmu lokalu, 
nie m<Y};na go wystawiać na prze
targ celem dokonania sprzedaży. 
Zgodnie z postanowieniami innych 
artykułów ustawy i ministerialnych 
rozporządzeń do niej, najemca ma 
prawo kupić lokal za cenę ustaloną 
przez biegłego oraz rG~łożyć 

należn~ !1a dziesięć rocznych rat. 

Jelczańskich Zakładów Samocho
dowych". 

W trosce o jakość i lepszą fun
kcjonalność autobusów jelczańska 
Służba Marketingu i Sprzedaży 

rozesłała do ponad 430 
użytkowników ankiety mające na ce
lu zebranie informacji o warunkach 
użytkowania autobusów, propono
wanych zmianach, życzeniach itp. 
Wypełnione ankiety zwróciło do 
JZS 87 użytkowników. Wzięli oni 
udział w losowaniu głównej nagrody 
organizatorów ankiety - samochodu 
osobowego polonez 1500. Szczęście 
uśmiechnęło się do przedstawiciela 
PPKS w Mińsku Mazowieckim, któ
remu klucze od samochodu, tuż po 
losowaniu, wręczył dyrektor Krzy
sztof Rozenberg. 

Ceremonia odsłonięcia i uwol
nienia autobusu niskopodłogowego 
z pokrowca, odbyła się przy 
dźwiękach specjalnie skomponowa
nego na tę uroczystość utworu "To 
Jelcz - kompan niezawodny". 

Następnie wszyscy goście, a 
także wykonawcy pojazdu, pracow
nicy JZS, zostali zaproszeni na par
lctet Hali Ludowej, gdzie 
poczęstowano ich szampanem i 
umożliwiono bliższy kontakt z auto
busem. 

We wnętrzu pojazdu mogli 
dowiedzieć się o szczegółach kon
strukcji z relacji nagranej w kompu
terze informacyjnym. 

Następnym etapem uroczystości 
był festyn promocyjny w jednej z 
wrocławskich jednostek wojsko
wych. W wielkich namiotach, przy 
zastawionych stotach, do późnej no
cy trwały ożywione dyskusje, specja-

Wobec trwającego sporu pra
wnego, w praktyce uchwała nie była 
stosowana -już w najbliższym czasie 
nowi radni będą musieli podjąć ten 
temat. Dodajmy tutaj, iż w nowym 
roku wejdą w życie dwie ważne usta
wy - o własności lokali oraz o najmie 
lokali. Zapewne radni zastanawiać 
się będą takie nad kształtem 

uchwały o zasadach gospodarki lo
kalami użytkowymi, która m.in. re
guluje stawki czynszowe. Na podsta
wie tej uchwały większość najemców 
ma zawarte umowy najmu lokalu do 
końca bieżącego roku, radni będą 
musieli zadecydować co z nimi 
będzie dalej. Dziś jedynie sygnalizu
jemy problemy i zapewne będziemy 
do olch jeslcze wielokrotnie wracać, 
a naszych radnych czeka pewnie pra-
cowita jesień. (kat) 

listów-użytkowników, dziennikarzy, 
konstruktorów pojazdu, jego wyko
nawców, członków kierownictwa 
JZS. 

Jelczanie przyjmowali nie tylko 
gratulacje. Zdarzały się i cierpkie 
uwagi dotyczące pewnych 
niedociągni(fć konstrukcyjnych czy 
wykonawczych, dostrzeżonych od 
razu przez fachowców, w większości 
kierowców autobusowych i specjali
stów od eksploatacji. 

W drugim dniu - 6 
października goście zostali zapro
szeni do Jelczańskich Zakładów 
Samochodowych. Mogli zwiedzić 

niektóre większe wydziały w 
przedsiębiorstwie (m.in. TIocznię, 

Zakład Obróbki Mechanicznej, 
Zakład Budowy Autobusów), 
spotkać się z dyrektorem Krzyszto
fem Rozenbergiem i innymi 
C'lłonkami kierownictwa, z konstru-

. ktorami itp. 
Gościom umożliwiono zwiedze

nie Panoramy Racławickiej we 
Wrocławiu (oczywiście na koszt 
organizatorów promocji).Dzienni
karze natomiast wzięli udział w kon
ferencji prasowej, na której obecni 
byli takie wiceministrowie Edward 
Nowak (MPiH) i Witold Juchnie. 
włcz' (MPW) oraz prezes spółki 

Sobiesław Zasada Centrum SA -
Wincenty ZesZlIta. 

Padło wiele fachowych pytań i 
interesujących propozycji. Pytania 
dotyczyły nie tylko promowanych 
autobusów, ale również przyszło~ci 
polskiego pf\Zemysłu motoryzacyj
nego, problemu utworzenia zapo
wiadanego holdingu. O ile pytania 
te były proste i krótkie, to odpo
wiedzi na ~tapie planów i 
przypuszczeń, pobożnych życzeó, 

siłą rzeczy musiały by~ bardziej 
S'komplikowane ... 

MS 

wo 

Sprzedał mieszkań komunalnych 

W marcu 1992 roku Rada 
Miejska w Oławie przyjęła 

uchwałę o zasadach sprzedaży 

mieszkań komunalnych, którą 

następnie zmodyfikowano i przyjęto 
w ostatecznym kształcie 27 
paidziernika 1992 r. Uchwała nr 
rXn8/92 obowiązuje do dnia dzisiej
szego. W par.4 us1.6 tej uchwały 
przyjęto możliwość zastosowania 
dwóch rodzajów bonifikat (zniżek) 
w przypadku jednorazowej zapłaty 
całości ceny: 

1) 40% gdy następuje równoczes
ny wykup lokali, w wyniku któregD 
wszystkie mies7.~!m:a "iN danym domu 
przestają by~ własnością gminy, 

2) 30% we wszystkich 
pozostałych przypadkach. 

W praktyce dotychczasowej nie 
zastosowano jeszcze pierwszego wa
riantu, natomiast niemała już liczba 
osób skorzystała z 30% bonifikaty. 
Przypomnijmy, że najemca kupują
cy mieszkanie komunalne ma prawo 
do rozłożenia należności na maksy
malnie 10 rocznych rat przyst0Sun
kowo niskim oprocentowaniu. Boni
fikaty stanowi~ miały więc zachętę 
do nabywania lokali za gOlówkę. 

Przyjęte w naszym mieście roz
wiązania oparte były na przykładzie 
wrocławskim. Rada Miejska 
Wrocławia w uchwale z dnia L5lute
go 1992 r. przewidywała takie 
możliwość zastosowania bonifikat 
od ceny ustalonej przez biegłego w 
przypadku jednorazowej zapłaty ce
ny przez nabywcę. Uchwała ta jed
nak została zakwestionowana 
rozstrzygnięciem nadzorczym woje
wody wrocławskiego z dnia 26 marca 
1992 r., to z kolei zostało zaskarżone 
przez Radę Miejską do Naczelnego 
Sądu Administracyjnego. Sąd ten 
wyrokiem z 10 lipca 1992 r. nie 
znal~ł podstaw do uznania za sprze
czne z prawem postanowień 

uchwały przewidujących stosowanie 
bonifikat. Od powyższego prawo
mocnego wyroku Minister Spra
wiedliwości złożył rewizję nadzwy
czajną. Wyrokiem z dnia 26 stycznia 
1993 r. Sąd Najwyższy (w składzie 
siedmioosobowym) oddalił rewizję 
od wyroku NSA i tym samym 
potwierdził dopuszC'zalność udziela
nia bonifikat. 

Tymczasem w dniu 10 marca 
. 1994 r. Izba Administracyjna, Pracy 
i Ubezpieczeń Społecznych Sądu 
Najwyższego, rozpatrując sprawę 

sporu pomiędzy wojewodą 

wałbrzyskim a gminą Radków, w 
pełnym składzie osobowym orzekła, 
te ''w uchwale rady gminy 
określającej zasady sprzedaży 

mieszkań komunalnych nie jest do
puszcZlllne postanowienie o udzie· 
leniu bonlOkat od ceny ustalonej 
zgodnie z art. 2l ust. 7; ort. 38 I 39 
ust. 1 ustawy z dnia 29 kwietnio 
1985 r. o gospodarce gruntami I 
wywłaszczeniu nieruchomości". 

W ślad za tym postanowieniem 
wojewoda wrocławski przesłał do 
wszystkich gmin w naszym wojewó
dztwie (1ismo, w którym prosił o 
"niezwłoczne zaniechanie stosowa
nia bonifikat przy sprzedaży 
mieszka6 komunalnych oraz 
podjęcie działa6 majqcych na celu 
weryfikację już podjętych uchwaf'. 
Pismo to dotarło takie do burmi
strza Oławy w dniu 20 czerwca br. 
Wojewoda prosił w nim ponadto o 

przesłanie informacji dotyczących 

podejmowanych działań w tym za
kresie do dnia 30 czerwca br. Re
akcją Zarządu Miejskiego w Oławie 
było przygotowanie projektu 
uchwały, w klórym przewidziano 
uchylenie w tre~i obowiązującej 
uchwały artykułu mówiącego o bo
nifikatach. 

Do apelu wojewody nie 
zastosował się Zarząd Miejski 
Wrocławia stwierdzając, że w przy
padku uchwały ich Rady Miej~k:ej 
ma się tu do ~Jnienia z przypad
kiem "res iudieata", czyli "powagą 
rzeczy osądzonej". Oznacza to, iż ta 
uchwała podlegała kontroli zarówno 
organu nadzorczego jak i sądowej, z 
rewizją nadzwyczajną włącznie, i nie 
ma możliwości jej zakwestionowania 
w żaden sposób. Zważyć tu trzeba, iż 
uchwała Izby Administracyjnej 
(mająca charakter zasady prawnej) 
wiąże generalnie tylko składy Sądu 
Najwyższego. Autorytet tego sądu w 
praktyce oznacza, że takie sądy 

niższych instancji starają się 

przestrzega~ tych 7-8sad. Nie mają 
one jednak charakteru wiążącej 

wykładni prawa, gdyż lakowej doko
nu je Trybunał Konstytucyjny i nadal 
rzeczą sporną jest czy taka 
wykładnia działa wstecz, czy tylko na 
przyszlość (co znamy ostatnio z 
gło~nego konfliktu wokół odwołania 
prezydenckich członków Krajowej 
Rady Radiofonii i Telewizji). Jerzy 
Podbielski (patrl 'Wspólnota" nr 37 
z 10 września 1994 r.) uważa, iż re
gulacja stosunków między właścicie
lem a jego własnością leży poza defi
nicją prawa. Zdaniem tego autora, 
"kiedy przepis uchwały mówi, jak 
właściciel ma się rządzić swoją 
własnością dla swego dobra, traci 
normatywny charakter, staje się 

życzliwą instrukcjq". 
Uchwała Rady Miejskiej w 

Oławie nie ma formalnie ochrony 
zasadą "res iudicata" -może być więc 
w ramach rozstrzygnięć nadzorczych 
kwestionowana, ale w praktyce 
może to zrobić jedynie sąd i to t91ko 
w przypadku, gdy określona sprawa 
trafi na jego wokandę. Przy 
sprzedaży mieszkań komunalnych 
na rzecz najemców syt uacja taka jesl 
bardzo mało prawdopodobna. Nie 
ma oczywiście przeszkód, aby Rada 
Miejska, jeżeli uzna to za stosowne, 
dokonała odpowiedniej zmiany 
uchwały w duchu zgodnym z 
uchwałą Izby Cywilnej SN, ale trud
no obecnie znaleź~ odpowiedni ~ro
dek prawny, aby uchwałę taką 

wymusić. 

Wobec tych wszystkich zawiłości 
prawnych, na ostatniej sesji w dniu 

. 29 września bn radni postanowili nie 
dokonywać zmian w uchwale o zasa
dach sprzedaty mieszkań komunal
nych, przyjmując jednocześnie sta
nowisko, iż do sprawy wrócą przy 
okazji wprowadzenia w życie nowe
go prawa lokalowego, czyli tzw. usta
wy o najmie lokali i dodatkach mie
szkaniowych. Jak na razie można 
więc nadal nabywać mieszkania ko
munalne w Oławie z bonifikatą, ale 
wszystkim zainteresowanym zale
cam pośpiech. 

Krzysztof Andrzej Trybulski 
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PZZ • i co dalej? 

Rozmowa z Bogdanem Judzińsklm, dyrektorem Spółki 
z 0.0. Polskie Zakłady Zbożowe 

- Ile ziarna z tegorocznych żniw 
skupiły dotąd PZZ-y? 

- Sądzę, że ok. 600 tys. ton. 
- A w ubiegłym roku, o tej samej 

porze? 
- Około 1,1 mln ton. 
- Regres jest więc ge~oplJjący. Jaka 

jest jego ~:'lyczyna? 
- Pr.rede wszystkim - pogarszająca się 

sytuacja ekonomiczna więlcsz.OOci 
zakładów. Już w roku 1992 przemysł 
młynarski przynosił straty rzędu 2..10 mld 
ztotych. W roku następnym wzrosły one do 
600 mld. Na ten rok zapowiada się 800 mld 
ztotych. Oceniam, że u progu tegorocznej 
kampanii skupowej ok. 2(3 zakładów 
utracito tzw. trwałą zdolnOOć kredytową. 

W ich przypadku oznacza to, że aby 
uzyskać niezbędny kredyt, muszą starać się 
o dodatkowe poręczenia, gwarancje, zasta
wy na majątku ... Takie przedsiębiorstwa 
przegrywają rzecz jasna cenową 
konkurencję; po prostu - gorzej płacą za 
dostarczany surowiec. W tym roku -
zwłaszcza na początku kampanii - znacz
na część PZZ-ów proponowała rolnikom 
ceny poniżej cen interwencyjnych. 

Agencji Rynku Rolnego, to znaczy -
poniżej 2,5 mln zł za tonę pszenicy i 1,8 
mln zł za tonę żyta, nie mówiąc już nalU
ralnie o średnich cenach skupu. Oczy
wiście - cena płacona przez PZZ-y rośnie 
i w następnych miesiącach będzie rosnąć, 
choćby w związku ze stopą inflacji, ale 
także dlatego, aby nie utracić kontaktu z 
realiami rynkowymi. 

PZZ-6w. W jaki sposób, z czego ta strata 
jest finansowana? 

- Finansuje ją pogłębiające się 
zadłużenie wobec banków, budżetu : 
kontrahentów, w t'jm m.in. - dostawców 
zbvla. Ale to nie może oczywiście trwać 
w nieskończoność. Już na koniec u b. roku 
łączne zadłużenie PZZ-ów wobec wszy
stkich wierzycieli wyniosło ponad 7 bln 
złotych! 

- Czy preferencyjne kredyty skupo
we nie mogłybyodegrat tu roll koła ra
tunkowego? 

- Chyba nie przy tej skali zadłużenia. 
Zdaniem PZZ-ów, z chronicznej niewy
dolności finansowej może wyciągnąć je 
restrukturyzacja ich zadłużenia w Banku 
Gospodarki Zywnościowej. Budzi też 
zastrzeżenia sama "preferencyjność" tych 
kredytów. Aby mogły one rzeczywiście 
spełniać rolę stymulatora skupu, stopa 
ich oprocentowania powinna -biorąc pod 
uwagę długookresowy charakter prze
chowalnictwa zbóż - wynosić nie więcej, 
niż8'~10%. 

' ~ A Ile wynosi? I UJ/( 

- 19 procent. 
- Wyjście z tego kręgu niemocy jest 

-jak się zdaje -w prywatyzacji. Dlaczego 
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Pozostałe zakłady nie mają 
nawet tegOj nadal nie 
wiedzą, co je czeka .•. 

Gospoda 
- Przyczyny są, jak sądzę, 

trzy. Zadłużone zakłady z 
trudem poddają się wszel
kim formom prywatyzacji, 
zwłaszcza prywatyzacji 
kapitałowej. Zawyżona też 

Po trzech miesiącach wznawia 

jest w stosunku do ceny fV!}-

kowęj tz-w. warrOSć eWid~n-
cyjna PZZ-owskiego mają
tku. Z tych dwu przyczyn 
rodzi się trzecia: brak popytu 
prywatyzacyjnego, brak 
klientów, nabywców PZZ
owskiego dobra. Powstaje 
sytuacja, w której potencjal
ny inwestor woli rozwijać 
własne możliwości przecho
walnicze i przetwórcze. 

piątek., sobota, n1edz1ela - od godz. 20.00 do rana 

_ ~~ d1a~tklCh ••• 
- b~t d'!%rze zaopatrzony .~·I_I_== .. I_. 

ORGANIZWEMY BANKIE1Y. WESELA [ INNE PRZYJĘCIA OKOUCZNOŚCIOWE 

Z makroekonomicznego punktu wi
dzenia jest to nieuzasadniona rozrzut
noŚĆ - w sytuacji, kiedy ponad 50% ist
niejącej już bazy stoi bezczynnie, nie 
wykorzystane. 

- A więc - co dalej z PZZ-ami? 
- Wreszcie - na zlecenie Urzędu 

Antymonopolowego - zostało podjęte 
tzw. opracowanie sektorowe, mające 
postawić precyzyjną diagnozę i 
zaproponować terapię. Zespół pod kie
rownictwem prof. Urbana z Instytutu 
Ekonomiki Rolnictwa i Gospodarki 
Żywnościowej jest z nim już na finiszu. 
Myślę, że na tej podstawie powinna się 
wreszcie wykluć jakaś spójna koncepcja 
restrukturyzacji i przekształceń 
własnościowych w PZZ-ach. 

- Kiedy? 
- Sądz!(, że do końca tego roku, 

najpóźniej w początkach roku przyszłego 
bf;dzie już można powiedzieć, co dalej z 
PZZ-ami. 

Oomaniów 

WIZJA LOKALNA 
Chodziły plotki, że wójt wybrał się na objazd gminy, żeby 

sprawdzić stan zagród, a gdyby upomnienia nie skutkowały, 
sprawy przekazać do kolegium. 

Pogłoski te dementuje Tomasz Bartoszewicz - wójt gminy 
Domaniów. Lustracji dokonano w ubiegłym tygodniu. Odwie
dzono wszystkie miejscowości, z wyjątkiem Domaniówka. 
Wójt wraz z pracownikiem U rzędu Gminy dokonali przeglądu 
potrzeb przed corocznym przygotowaniem projektu budżetu 
gminy na rok następny. Było to jednocześnie oficjalne zapo
znanie się z terenem - po niedawnym wylx)rJ:e Tomasza Bar
toszcwicza na funkcję gospodarza gminy. 

- Wspomniał pan o stale pogar
szających się wynikach ekonomicznych 

tak nieśmiało, tak opornie z niego się 
korzysta? Dotąd w jednoosobowe spółki 
akcyjne Skarbu Państwa, jak się zdaje, 
przekształcono zaledwie 5 zakładów: w 
Słupsku, Dziedoniowie, Bolesławcu, 
Zabrzu i Rzeszowie. A przecież jedno
osobowe spółki to bynajmniej nie jest 
ostatnie prywatyzacyjne słowo. 

Rozmawiał: Marek Burczyk 

Płacący podatki ma prawo wiedzieć, jak pieniądze te są 
wydatkowane. Ma też prawo oczekiwać zaspokojenia potrzeb, 
które mogą być finansowane z kasy gminy. Jest jedna osoba, 
która nad sprawnym funkcjonowaniem gminy i rozwiązywa
niem występujących na jej terenie problemów czuwa i odpo
wiada. Praca tej osoby często wykracza poza sprawy urzędowe 
i formalne obowiązki. Mieszkaniec gminy pracę tę ocenia, lecz 
niech nie sądzi z pozorów - wszak dobrego gospodarza poznaje 
się po dobrych owocach. 

Andrzej Chorąży 

u 
Przed wejściem do wieżowca 

JZS pojawiła się nowa tabliczka z 
napisem: Urząd Celny we 
Wrocławiu - Posterunek Celny w 
Jelczu-Laskowicach. Otwarcie tej 
placówki nastąpiło 3 pa:idziernika. 
Jest ona zlokalizowana na wydzielo
nym (a ściślej mówiąc - wynajętym) 
terenie jelczańskiej fabryki i w sa
mym wieżowcu. 

Honory gospodarza pełnił dyre
ktor naczelny Urzędu Celnego we 
Wrocławiu - Romuald Brykman w 
towarzystwie naczelnika Działu Go
spodarczego UC - Jana Gruszki i 
naczelnika wrocławskiego Oddziału 

Celnego -Wadawa Gołąbka. W uro
czystości uczestniczyli m.in.: prze
wodniczący Rady Miejskiej w J-L 
Henryk Koch i burmistrz Bogdan 

.,.. , 

Szczęśnlak oraz dyrektor JZS -
Krzysztof Rozenbel1ł i Polmozbytu 
- Czesław Sobieraj, przedstawiciele 
miejscowego oddziału Volvo Truck 
Poland, a także pracownicy urucha
mianej placówki. 

Jelczański proboszcz, ks.Raj
mund Kujawa gruntownie poświęcił 
zarówno sam teren, stosownie adap
towany' do potrzeb kontroli celnej, 
jak i pomieszczenia w wieżowcu, 
będące zapleczem biurowym. 

Uczestnicy uroczystOŚCi byli 
świadkami pierwszej odprawy celnej 
towarów z importu, dokonywanej 
przez kontrolera Piotra Czerka
wskiego. Samochód TIR z naczepą 
podjechał pod wiatę, gdzie odbyła 
się kontrola dostawy podzespołów z 
Goeteborga, przeznaczonych do 

','. '. 'AUTO GA~ '. 
• montai zasilaczy gazowych w samochodach 

osobOWYCh i dostawczych, 
• stacja tankowania gazem propan-butan, 
• napełnianie butli gazowych. 

ANTRA GAZ Zapraszamy 
w godz. BOD-1tr» 

Oława, ul. Opolska 7 
(teren SpÓłdzielni Inwalidów) 

• 
montażu cięt.aróww jelczańskim od
dziale Volvo Truck Poland. 

Na temat nowo uruchomionej 
placówki rozmawiamy z pełniącym 
obowiązki jej kierownika - Zbignie
wem Kubowiczem. 

- Od półtora roku działał tu 
punkt odpraw celnych. Co się teraz 
zmienia? 

- Bardzo dużo. Przedtem 
pracował tu tylko jeden kolega, do
konujący kontroli towarów przezna
czonych tylko na eksport. Była to 
praktycznie filia Oddziału Celnego 
we Wrocławiu, tam załatwialiśmy 

część formalności. Teraz nie tylko 
przejmujemy również odprawę to
warów z importu, ale usamodzielni
my się. Jesteśmy w trakcie oczekiwa
nia na decyzję prezesa Głównego 
Urzędu Ceł w sprawie nadania nam 
statusu posterunku celnego i pełnej 
samodzielności. 

- Co to praktycznie oznacza? 
Przedtem musieliśmy 

rejestrować dokumenty we 
Wrocławiu i tam je przekazywać. 
Teraz prowadzimy całą ewidencję, 
skończyło się więc rejestrowanie 
telefoniczne i dowożenie dokumen
tacji do Wrocławia, co czasem 
mogło trwać parę dni. Teraz wszy
stko załatwiamy sami, tu na miejscu, 
w ciągu jednego dnia. Zarówno po
mieszczenia biurowe jak i stanowi
ska odpraw celnych oraz niezbf;dne 
zaplecze magazynowe, wraz z jego 
zabezpieczeniem - stwarzają nam 
warunki do tego, byśmy mogli 
ułatwić firmom działalność gospo-

I 
darczą poprzez sprawną odprawę 
celną. Zamierzamy przejąć wykony
wanie czynności związanych z 
działalnością Składu Celnego w Pol
mozbycie Jelcz-Laskowice, co dla 
niego i dla jego klientów będzie też 
dużym ułatwieniem, bo na miejscu 
udzielimy zezwoleń na złożenie oraz 
na wyprowadzenie towaru. Dotych
czas wymagało to podróży do 
Wrocławia. Krótko mówiąc - takie 
placówki jak nasza wpływają na 
rozładowanie tłoku na granicach i 
znacznie usprawniają importowo
eksportową działalność gospo
darczą· 

- Kto może poddat się u Was 
kontroli I odprawie celnej? 

- Każda firma z miasta Oławy, z 
miasta i gminy Jelcz-Laskowice i z 
gmin Czernica oraz Oława. Tymcza
sem tylko ten teren jest naszym rejo
nem tzw. właściwości miejscowej, ale 
w najbliższym czasie może się 

poszerzyć oStrzelin, Św.Katarzynę i 
inne gminy, leżące w strefie 
pomiędzy Oławą a Wrocławiem. 
Właśnic czekamy na nową 

rejonizację i na całkowite usamo
dzielnienie się, przejęcie kolejnych 
uprawnień, co nastąpi po decyzji 
prezesa GUC, z chwilą uzyskania. 
numeru posterunku. 

- Czy wtedy będą przez Was 
załatwiane odprawy celne dotyczą
ce osób fizycznych, po prostu zwy
czajnych obywateli, a nie tylko 
firm? Np. kiedy kto~ sobie sprowa
dzi samochód z zagranicy, musi 

długo czekat ijechat na odprawę do 
Wrocławia ... 

• Samochody, używki i alkohole, 
przewożone przez osoby fizyczne, a 
podlegające odprawie celnej, nie 
leżą w granicach naszych kompeten
cji. Od tego jest wyspecjalizowana 
komórka, we Wrocławiu. 

- Pan dyrektor Brykman 
wspomniał w swoim wystąpieniu 
podczas uroczystości otwarcia, że 
zostanie uruchomiona aaencja cel
na. Czemu ma ona służy(!? 

- Agencja celna ma m.in. 
ułatwiać petentom dokonywanie 
zgłoszenia, bf;dzie też prowadzić 

magazyn celny w celu zabezpiecze
nia towaru - po prostu ma pomagać 
i usprawniać. 

- W jakich godzinach i dniach 
pracujecie? 

- We wsrystkie dni robocze (z 
wyjątkiem sobót) od godz. 7 do 15, 
ale oczywiste, ze jeśli kto,( chce 
załatwić wszystkie formalności, od 
kontroli, poprzez uzyskanie decyzji, 
wpłatę należności, aż do zwolnienia 
towaru - to musi zgłosić się raczej 
wcześnic. Bliższych informacji 
mowa zasięgnąć telefonicznie: 18-
67-45 lub 18-64-70. 

- Czy w sprawach dotyczących 
cła może do was kierowat: pytanie 
zwykły obywatel, nie prowadzący 
firmy? 

- Służymy wszystkim informa
Ciiami we wszystkich sprawach doty
czących ceł. 

- Dziękuję za rozmowę. 

rozm. E.Bykowski 
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Między Unią Demokratyczną a Unią Wolności 

(roz...rnowa Z Tadeuszem Mazowieckim, przewodniczącym Unii Wolności) 

-Jakajestróżnica między Unią 

Demokratyczną a Unią Wolności? 
- Nie ma :tadnej. Zarówno przed 

połączeniem z Kongresem Liberal
no-Demokratycznym, jak i obecnie 
znajdujemy się w centrum polskiej 
sceny politycznej. 

- Dość często słyszy się jednak 
opinie, że UD zgrzeszyła, biorąc 

ślub z liberałami. Jak pan ocenia 
ich obecność w Unii? 

- Połączenie obu partii uważam 
za akt wielce korzystny. Ciągle po
wtarzam jednak, że nie może on 
sprowadzać się jedynie do zjedno
czenia formalno-organizacyjnego. 
Musi ono mieć charakter bardziej 
organiczny, gdyż zadania wymagają, 
by ludzie z jednakowym przekona
niem stawali do ich realizacji. To, co 
Jest obecnie przedmiotem kryzysu w 
Unii, nie wynika ze zjednoczenia 
obu partii. Jest to wciąż rezultat 
różnicy w poglądach między 

członkami b. Unii Demokratycznej, 
którzy skoncentrowali się na 
wewnętrznych sporach zamiast na 
zadaniach zewnętrznych, stojących 
przed Unią Wolności. 

- Kiedyś mówiono, że to właśnie 
Tadeusz Mazowiecki spina różne 
poglądy i tendencje polityczne w 
Unii. Czy ma pan poczucie, że w 

Po roku 1859 powstał w Oławie 
kompleks koszarowy przy 
uł.Młyńskiej i Bolesława Chrobrego 
(Oderslrasse). Ponieważ koszary 
przy Młyńskiej nie wystarczały na 
potrzeby rozbudowywanej armii 

pruskiej, w 1882 roku - a był to czas 
~tnienia Cesarstwa Niemieckiego 
(powstałego w 1871) - znacznie je 
rozbudowano. Potrzeby te były jed
nak coraz większe, więc wkrótce 

powstały nowe koszary, przy ulicy 3 
Maja. Obejmowały one znacznie 
większy teren pomiędzy ulicami 3 
Maja (Hahmstrasse), ksJana Jano
wskiego (I1ospitalstrasse) a Zwie
rzyniecką (Tiergarten trasse). Od 
wschodu dochodziły do jednotoro
wej linii kolejowej, łączącej dworzec 

towarowy z oławskim portem na Od
rze. Związana z nowymi koszarami 
była również ulica Magazynowa, 

łącząca Zwierzyniecką z 3 Maja. 
Pomiędzy starą, a nową jednostką 
wojskową, w roku 1877 wzniesiono 
neogotycki kościół luterański pod 
wezwaniem św. Michała wraz z ple
banią. Pełnił on rolC( kościoła gar
nizonowego. Obecnie jest to świąty
nia katolicka pod wezwaniem 
ŚwJÓzefa. Przy nowych koszarach 
powstało kasyno oficerskie, 
położone w środku okazalego ogro
du. Przy ulicy 3 Maja złokalizowano 
zespół stajni konnych podobnych do 
istniejących przy ulicy Młyńskiej, ale 
jest to kompleks znacznie większy, 
na planie czworoboku otwartego od 

Unii Wolności także! stanowi rud:LEj 
spinaczo? 

- Mówiono tak, a zarazem kry
tykowano mnie, że zbyt dużo czasu 
poświęcam spinaniu, a za mało wyty
czaniu drogi i zadań politycznych. 
Problem polega na tym, że pojazd 
nie może poruszać się do przodu, 
gdy przednie koła obracają się w 
jedną stronę, a tylne w drugą. Zada
niem moim jest nie dopuszczać do 
takiej sytuacji. 

-Jednakże, sądząc z relacji pra
sowych, UW jest w rozsypce. Nie bez 
powodu Władysław Frasyniuk, 
wiceprzewodniczący partii, 
stwierdził publicznie, że UW toczy 
choroba. Jeżeli nie nastąpi jakiś 
wstrząs, może zejść ze sceny polity
cznej. Co pan o tym sądzi? 

- Nie sądzę, aby było sprawą 
wła~iwą aplikowanie Unii takiego 
wstrząsu, jak wywiad Władysława 

Frasyniuka, którego fragment pan 
zacytował. Z wieloma jego wypowie
dziami nie zgadzam się. Zawierają 

bowiem zbyt jednostronne oceny. 
- Najgłośniejszy spór wewnątrz 

pana partii toczy się wokół 

zachowań Barbary Labudy. Czy 
sądzi pan, że w swoich poglądach 
jest ona odosobniona, czy też repre
zentuje jakąś część partii? 

c p. Z , 
• 

strony ulicy. Jeszcze dzisiaj, wsparte 
na kamiennych filarach łukowate 

wnętrza wyglądają imponująco. W 
niektórych pomieszczeniach 
zachowały się kamienne żłoby i inne 
elementy, pamiętające czasy stacjo

nujących tu pruskich dragonów. 
Centralnym punktem jest budynek 
dawnej ujeżd:talni konnej, zachowa
nej w dość dobrym stanie technicz
nym. Obiekty te wymagają uporząd
kowania i należytej adaptacji. 

Pozytywną opinię konserwatora 
uzyskałoby umieszczenie lutaj 
ośrodka jeżdzieckiego lub hali targo
wej. Po II wojnie światowej, w 
oławskich koszarach zakwaterowało 
się polskie wojsko i było tutaj przez 
wiele lat, ale musiało potem ustąpić 
miejsca armii sowieckiej. Czerwono
armi~i zajmowali te obiekty do roku 
1992. Po przejęciu terenów byłej 

jednostki wojskowej, władze miasta 
przeznaczyły na mieszkania z puli 
miejskiej budynek koszarowy z czer
wonej cegły. Remont trwał krótko i 
już ponad rok mieszkają w nim 
oławianie. Drugi budynek koszaro
wy został decyzją Rady Miejskiej i 
Zarządu Miasta przeznaczony na 
nową szkołę średnią - Liceum Eko

nomiczne nr 2. Kuratorium nie 
posiadało pieniędzy, miasto też, ale 
po długich rozmowach rozpoczęto 
adaptację budynku na szkołę. Teren 
szkoły, oprócz budynku głównego, 
obejmuje dwa inne obiekty na zaple
czu oraz tereny sportowe, które trze-

- Problemu nie stanowią po
glądy p.Labudy, ale sposób 
postępowania szkodzący prestiżowi 
ugrupowania, do którego należy. 

Nikt, :tadna partia, nie może 
tolerować sytuacji, w której jeden 
członek postępuje w sposób nie li
czący się kompletnie z innymi i per
manentnie atakuje własną partię. 

Jest to przykry problem całej Unii. 
Ubolewamy, że pani Barbara nie 
przyjmuje uwag krytycznych i nie 
wyciąga wniosków. Najlogiczniejszy 
jest przecież naj prostszym. Mam na 
myśli wystąpienie z Unii i przej~ie 
do innego ugrupowania. Ponieważ 
nie chciała tego uczynić, przekaza
liśmy sprawę sądowi koleżeńskiemu. 

-Jednocześnie słyszy się opinie, 
że kierownictwo UW to grupa 
zamknięta, złożona z zasłużonych 
osobistości, które blokują dopływ 
nowych ludzi i pomysłów. 

- Nie sądzę, by była to opinia 
trafna. Prawdą jest jedynie, że w 
Unii jest sporo politycznych indywi
dualno~i, może nawet więcej niż w 
innych partiach. Czasem trudno 
zmie~ić je w jednej strukturze, np. 
w prezydium. Nie jest natomiast 
prawdą, iż właśnie my blokujemy 
dopływ młodszych ludzi. Problem 
polega na tym, by ci młodzi ludzie 
chcieli coś robić, mieli dobre 

ba dodatkowo zagospodarować. 

Najsmutniejsze jest to, że budynki 
niszczeją z dnia na dzień. W środku 

terenu przydzielonego Liceum Eko
nomicznemu nr 2 stoi parterowe po
mieszczenie dawnych warsztatów 

wojskowych, z wysoką halą. 

Mogłoby pełnić rolę auli szkolnej, 
której brakw głównym budynku, ale 
na ten cel obecnie brak środków. 
Może znalazłby się chętny na jego 
zagospodarowanie, wspólnie ze 

szkołą? W tym budynku można 

wygospodarować wiele pomieszczeń 
biurowych, a położona w środku 
wielka hala, mogłaby pełnić rolę nie 
tylko auli szkolnej, lecz także sali 
konferencyjnej, miejsca szkolenia 

kursów, zebrań i różnych wystaw. 

Teren szkoły zamyka wielka hala, 
wybudowana w latach Slclćdziesiątych 
przez Rosjan. Przez szereg lat była to 
sala sportowa. Rozgrywano w niej 
mecze koszykówki, siatkówki i piłki 
ręcznej. 

W niektórych zawodach 

brały udział polskie drużyny. 

Pod koniec lat siedemdziesiątych 
pełnowymiarową salę sportową, de
cyzją dowództwa, przebudowano na 
magazyny i pomieszczenia-warszta

towe. Tę role pełniła hala aż do 
końca pobytu wojsk sowieckich. 
Obecnie budynek ten niszczeje, a 
powinien jak najszybciej zostać po
nownie salą gimnastyczną, 

niezbędną dla prawidłowego fun
kcjonowania szkoły. W budynku 

głównym nie ma pomieszczenia dla 
realizacji zajęć z wychowania fizycz
nego. Po południu sala gimnastycz
na powinna służyć mieszkańcom 

Druga rocznica 
15 paidziernika mija druga ro

cznica opuszczenia Oławy przez 
wojska sowieckie. Wojska te 
stacjonowały w Oławie 44 lata, zaj
mując koszary poniemieckie przy 
ul.Młyńskiej i 3 Maja. Poprzednio w 
koszarach tych stacjonował 37 
pułk artylerii Wojska Polskiego, 
pod dowództwem podpułkownika 
Bolesława Bobeckiego, który w cza
sie kampanii wrześniowej, jako oficer 
zawodowy, dowodził dywizjonem OT

tylerii konnej w 9. Dywizji Piechoty 
Annii "Pomorze". Po kampanii 

wrześniowej ma
jor Bobecki trafił 

do oflagu Weinde
nberg. Po 
zakończeniu woj

wo 

ny Bobecki wstąpił do WP. Został 

jednak z niego zwolniony, był nawet 
szykanowany przez powojenne 
władze PRL. 

Na terenie Oławy Bobecki 
pracował przez szereg lat w opiece 
społecznej. W 1968 roku wyjechał do 
Warszawy, do córk~ gdzie w 1977 
roku zmarł. W jego pogrzebie 
uczestniczyła delegacja w udziaiem 
Władysława Łagowskiego i Józefa 

...... ----------.... Kasperka. 
pomysły i by działali z myślą o jedno
czeniu, tj . umacnianiu partii, a nie 
zmierzali do jej podziału i rozkładu. 

- ''Trybuna'' napisała wprost, że 
"z siłą spokoju przygląda się pan 
rozkładowi swojej partii" ... 

- To nieprawda, nie przyglądam 
się rozkładowi Unii. Czasem zadaję 
sobie też pytanie, czy niektóre gazety 
nie chcą do takiego rozkładu 

doprowadzić poprzez ciągłe podsy
canie tematu różnymi wypowiedzia
mi i komentarzami. Niektórym 
wyra:tnie zależy, by ta partia środka 
zniknęła ze sceny politycznej. Oczy
wi~ie, wtedy napisaliby, że stało się 
bardzo niedobrze, że demokracja 
jest zagrożona itd. Powtórzę: nie 
przyglądam się biernie symptomom 
kryzysu, ale, chociażby z tytułu fun
kcji, nie mogę pełnić roli aktora. Mo
im zadaniem i obowiązkiem jest 
wyprowadzić partię z sytuacji kryzy
sowej. 

Rozmawiał: Stanisław Błaszczyk 

W Oławie Wojsko Polskie na 
dobre zadomowiło się w latach 
1945-1948. Jednak w 1948 roku nasi 
tołnierze musieli ustąpić miejsca OT

mii sowieckiej, na tzw. "tymczasowy 
pobyt'~ który, jak wiadomo, 
przed/utył się do 44 lat. Zgodnie z 
prawdą, ich pobyt w Oławie nie był 
zbyt dokucz/iwy. Były w tym okresie 
raczej drobne incydenty 
mieszkańców Oławy z tołnierza
mi "sprzymierzeńcami". Jeden wypa
dek drastyczny warto jednak 
pamiętać, kiedy młody oławianin 
został zastrzelony przez sowieckiego 
tołnierza. 

Uwatam, te pobyt wojsk ra
dzieckich w Oławie był na rękę 
wszystkim, którzy bardzo sprzyjali 
sojuszowi polsko-radzieckiemu, 
szczególnie tym u władzy. 

O tych sprawach, oławianie po
winni pamiętać, by w przyszłości obce 
wojska jut nie stacjonowały na tere
nie naszego kraju, a Polska tyła w 
pokoju i spokoju jako wolny suwe
renny kraj wśród wolnych narodów 
Europy. Emil Sajowski 

Tak wyglądały zabytkowe stajnie przed wojną. 

Oławy, a przede wszystkim sympaty
kom sportu. Jest to przecież duża 
hala, z ogromnym zapleczem. Oława 
ma tylko jedną taką halę na miej
skim stadionie. 

Antoni Markiewicz 
• 

Uczniowie, Rada Rodziców i 
grono Pedagogiczne Liceum Eko
nomicznego nr 2 szukają sponsora 
do realizacji tego zadania ważnego 
dla szkoły, miasta i całego rejonu 
oławskiego. 

Zwracają się ' więc za naszym 
pośrednictwem z prośbą o pomoc w 
realizacji tego celu - do gmin sąsie
dzkich, tj. Jelcza-Łaskowic, Doma
niowa i gminy wiejskiej Oława, a 
także do gminy Wiązów. Do Liceum 
Ekonomicznego nr 2 przy ulicy 3 
Maja uczęszcza młodzież z całego 
byłego powiatu oławskiego. 

Ta inwestycja służyć będzie Zie
mi Oławskiej i nic tylko uczniom, ale 
całemu społeczeństwu. 
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DORVIS 
Spółko z 0.0. 

~ DRESY, 
BLUZY I SPODNIE DRESOWE, 
KURTKI JESIENNO-ZIMOWE 

ZATRUDN 
szwaczki 

ARTYKUŁY ODZIEŻOWE 
DZIEWIARSTWO * KONFEKCJA 
POŃCZOSZNICTWO * BIELIZNA 

nowoczesna technologia 

OH ·JUNIOR·, PARTER 

lek. stomatolog 
Anna Rok-Kuźniarska 

PRZYJMUJE PRYWATNIE 
W PRZYCHODNI 

REJONOWEJ NR 3 
PRZY UL. CHROBREGO 

W CZWARTKI OD 15 DO 17 

GABINET 
STOMATOLOGICZNY 

lek. stomatolog 
ElŻBIETA RUDNICKA 

przyjmuje codziennie 

Oława, 
ul. Chrobrego 23c 

(obok apteki) 

pon., wt., czw., pt., 
16.00 - 18.00 

wt. ,śr.,czw., sob. 
12.00 - 14.00 

~.Import M. '1?rr.emysUYwydi 
Olawa, ul. Opolska 7 

oferuje: 
• SKAJ TAPICERSKI· łS IplIII2 (~rlłlol 
• SZTUCZNĄ SKÓR~ • S3 IY"1II2 I~r.tl.) 
· FARBY, LAKIERY 
• CHEMIĘ GOSPODARCZĄ 
• KLEJ ·ATLAS· 

Prowadzimy hurt i detal. 
Wyslawitunr faktury i mchunki VAT 

RTRAKCYJ~E CENY 

ZAPAASZRMY CODZIENNIE OD 9.00 DO 16.00 
W WOLNE SOBOTY OD 9 00 DO 16 00 

SPÓŁDZIELNIA MIESZKANIOWA "DZIESIĄTKA" 
W OŁAWIE OGŁASZA NABÓR POWSZECHNY. 

Przyjmowanie deklaracji członkowskich odbywać się będzie 
w siedzibie Spółdzielni w Oławie przy ul. Zacisznej 8 (obok 
kościoła na osiedlu Sobieskiego) w środy od godz. 15.00 do 
18.00. 
Spółdzielnia podejmuje próbę kontynuacji budowy 

mieszkań w Oławie na osiedlu Sobieskiego . 70 mieszkań 
oraz w Jelczu-Laskowicach przy ul. HirszfeJda . 90 
mieszkań. Ilość przyjęć w poczet członków jest ograniczona 
stosownie do planów inwestycyjnych. Koszt budowy 1 m kw. 
pum wg cen wrześniowych 1994r. wynosi 5.6 mln zł. Forma 
budowy i sposób finansowania będzie uzgodniona po 
ukonstytuowaniu się nowych władz spółdzielni tj. po odbyciu 
się Zebrania PrLedstawicieli Członków i wyborze Rady 
Nadzorczej oraz Zarządu Spółdzielni. 

Ośrodek Kształcenia 
Zawodowego DZDZ 

Oława. uL 1 Maja 44. teL 32-599 

ZAPRASZA NA KURSY 

JRXW&łAZlW 
(W8ZYS1'KlE KATFXIORlE) 

Ofen.gemy również: 
- Doskonalenie 

techniki jazdy, 
- przygotowanie 

do egzaminów 
państwowych 
na prawo jazdy. 

Zapraszamy 
codziennie: 9.00 • 17.00 

Ośrodek Szkolenia 
Zawodowego 

Spółdzielni. Pracy 

OŚWIATA 
Oł.a.wa. uL 11 LIstopada 230 

(w podwórku za klubem "F'ar11tlS'1 

ZAPRASZA NA KURSY 
pralJXl Jazdy kat. ABT oraz 
doslamalenIe techniki Jazdy. 
Zat.lXldowe: czeladnicze i 
mistrzowskie. palaczy CO. obsługi 
wózków spalinowych i 
akumulatorowych oraz inne wg 
zlecenia. Kursy BHP i p.pot • 
wszystkich typów. 
Zapewniamy materiały szlcoleniDwe. 
Opłat.a. w dDgodnych raUu:h. 

CENY KONKURENCYJNE 
Zapraszamy 
UJ godz.. 8.30 . 16.30. teL 342·54 

uduj Z Z S ... cią ! 

i absolwentów 
Po okresie próbnym 
gwarantujemy stałe 

zatrudnienie 

OSIEK 133 
TEL. 317-07 

OFERUJEMY TANIO DO SPRZEDAżY 

WĘGIEL, KOKS, MIAŁ 
ZAMÓWIENIA. PRZYJMUJEMY TELEFONICZNIE 

W OtAWIE: 
TEL 399-84 DO 15.00 
TEL 340-27 PO 16.00 

Oława, 
ul. ŻOłn1erq AK 

(warsztaty szkolne) 

iJ'omasz Jasiński 

KOMPUTEROWE WYWAŻANIE KÓŁ 
, SPRZEDAŻ OPON I DĘTEK 

IQ;mal!13M'lffi,,;"!tJ:I~ tet 38-852 
Zapraszamy od 8.00 do 18.00. w soboty od 8 .00 do 14.00 

WULKANIZAC 
OłaWI, ul. PAŁACOWA 3 (obok Kom ... cfy PolloJi) 

'Tomasz Jasiński 
SPRZEDAŻ NOWYCH OPON, DĘTEK I FELG 
PO CENACH HURTOVVYCH 

PROWADZIMY RÓWNIEŻ SPRZEDAŻ 
OPON I FELG UŻYWANYCH 

ZAPRASZAMY OD 8.00 00 17.00. SOBOTY OD 8.00 00 12.00 

NAPRAWA OPON 8EZD~OWVCH 
systemem PAN G oraz REMA TIP TOP 

WYWAŻANIE KÓŁ 
PRACUJEMV CAŁĄ DOB~ - TEl. 388-52 

, , 
NOWOCZESNOSC TO... domART! 

Zapraszamy: 
pono - pt. 70.00 - 18.00 

sobota 9.00 - 14.00 

- płytki ceramiczne 
- Spoiny d, kalelek (wszystki. kolory) - nljlepu. kl.j. d, płyt.k ,erlmlcznych 
- listwy wykończeniowe do I»łytek 
- Boazerl, 7 I 9 cm - Ii.twy wykończeniowe 
- Karnitze z dodatkami 
- Farby lakiery, rozl»u.zczalnlkl U 
- Armatura lanitarna 
- Kaletony .ufltowe - nowe wzory I kolory 
- Wyoi,gl nadkuohenne 

NAJKORZVSTNIEJ 
j W skI pi domART 

Oława, ul. 1 Maja 31"b· 
(prz d bas n m), 

# I. 326-63 

wystawiamy 
fc;:sk1.ury VAT~.· 
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Wylosowano szczęśliwe numery w konkursie "PIECZYWO CIEMNE" 'za miesiąc wrzesień 1994r. 

Bony o wartości 200.000 zł przypadły na losy o numerach: 31575, 26548, 30026, 23304, 32128, 31470, 
31807,27430,27518,30237. 
Bony o wartości 100.000 zł przypadły na losy o numerach: 23580, 27143, 31526, 31708, 26231, 30915, 
31738,30519,24621,30375,24872,27694,31270,23948,30526,31257,28397,24165,26937,32065. 
Bony upoważniają do zakupu pieczywa piekarskiego, ciastkarskiego i makaronów naszej produkcji. 
Odbiór bonów w "Społem" PSS, ul. Brzeska 19, pok. nr 13. 

Samochód ciężarowy 
marki SfAR 28. 

nr rej. WRB 688R. 
rok prod. 1984. 

W CELU ŚWIADCZENIA 
USŁUG PRZEWOZOWYCH 

Cena do uzgodnienia. 
Szczegółowe informacje 
moma uzyskać w PSS 
"Społem" w Oławie. 

ul. Brzeska 19. pok. 12, 
tel. 320-13 wew. 241. 

Warunkiem jest posiadanie samochodu o 
ładowności od 3 do 5 ton - furgon (przewóz 
artykułów spożywczych). 

CENTRALNE OGRZEWANm, 
INSTALACJE GAZOWE 

I WODNO-KANALIZACYJNE 
WYKONUJEMY 

Z RUR STALOWYCH I MIEDZIANYCH 

- PIECE RÓŻNEGO TYPU 
- GRZEJNIKI DO WYBORU 

GWARANCJA 5 LAT • SZ\'BKO. SOLIDNE I ~ 
Tel. Brzeg. 23-65, lub 0-90341218 ~ 

CAŁODOBOWA 
POMOC DROGOWA 
OlorJl!ll, ul. Lipowo 17, /el. 349-16 

Uwogo ! 
Afit'sUOfity oS;l!d/o Sobi~skilJ{O. 
ulic Brot/i~skiqrrJ i IrJooszklnwiOt.o. 
W ol:o/iLy SP 4. pn.y sMrji 
IJ,mzy"OWfj POM pQłWloj~ 

PARKING STRZEŻONY 
NOIVOŚĆ I 
Abonomml mkri{Cłf1J, mit}sro pnrlillg()fill( 
uIxsp~1I4 . i/oft mit}sr ogronicsollo. 
Informotjo Iti. 349· /6 

ZAKłAD USWGO-HANDLOWY 
Oława. Rynek-Ratusz. pole. 4. 

parler: teL 34-664 

l.&lXIl W ZAKRESIE PRGJEKTQWANIA 
ARCJ:lJTEl\1ON1C7JłO-BUDOMANEGO. 

KOSZTORYSOWANIA ORAZ NADlDRU 
KOMPLEKSOWEJ OBSU,X;1 rozwOLEŃ 

NA BUDOWĘ -

POSrADAMY W SP.RZEDAtY 
NAJNOWSZE PRClIEKTY 

DOMÓW JEDNORODZINNYCH 

PRYWRTNY 
GABINET 

STOMATOLOGlaNY 
Oława. ul. Rybacka 5 

(Zak1ady 1Worzyw Sztucznych) 

lek. stomatolog 
D. Grzegorczyk 

PnyjJIi~ wroau 18. . e: 18.00 
c:!ZWARTSl16.00 . ', 18.00 

SOBOTY 14.00 • 17.00 

LECZENIE w ZNIECZULENIU. 
NAPRAWY PROTEZ ZĘBOWYCH. 

KORONY PORCELANOWE. 
NOWOCZESNA TECHNIKA 
WYPEł.NIANlA ZĘBÓW 
GLASS-IONOIIERAIII 

TEL/FAX (1)39-327 
POLECAMY IMPORTOWANE 

- ART. GOSPODARSTWA 
DOMOWEGO 

- PLASTIKI, 
- WYROBY Z DREWNA 
- SRODKI ZAPACHOWE 

"JONSON" 
Zapraszamy 
od godz. 8.00 - 15.00 

Oferty nalerly składać w "Społem" PSS w Oławie, 
ul. Brzeska 19, pok. nr 12, tel. 320-13, wew. 241 

SKLEP 
NASIENNO-OGRODNICZY 
Olawa. ul Chrobrego 

(obok Dworca PKS) 

oferuje: 
- DRZEWA OWOCOWE 
- KRZEWY OZDOBNE 
- NASIONA I CEBULE 

KWIATOWE 
- SPRZĘT OGRODNICZY 

Sert{ecznie 
zapraszamy 

PROPONUJEMY: 
- sufity podwieszane 
- ścianki działowe 

NIDA· GIPS 
- ocieplanie 

i zagospodarowywanie 
strychów 

- przebudowa pomieszczeń 
biurowych 

KONTAKT: 
OtAWA. TEL. 37-U1 PO 16.00 
LASKOWICE: TEL. 18- 50-26 

~~ 
Z.H.U. "HAWO" K. Wojciechowski 

Oława. ul. Slenklewtcza 8 
(Za.kJad Przyrodoleczniczy) 

Zapraszamy 
do korzystania z naszych usług: 

SAUNA FIIfisKA 

NAUKA PŁYWANIA 
OZIIiClI DOROSŁYCH 

~WICZENIA KOREKCY.JNE 
W WODZIE 

ZA.JIeCIA WYSZCZUPLA.JĄCE 
I Ra!:KREACY .JNE DLA PA" 

PŁYWIUIIE REKREACY.JNE 
OOOl.NODOSTIĘPNE 

(SOBOTA 16_30 -17.30) 

l_FORMACJE I ZAPISY _A MIEJSCU 
W GODZ. 13.00 -18.00 

TEL. KONTAKTOWY 348-58 PO 18.00 

Olawskie Zakłady Gospodarki Komunalnej 
i Mieszkaniowej w Oławie 

ogłaszają 

PRZETARG OFERTOWY O "KLUCZE" 

na lokal położony w Oławie przy ul. B. Chrobrego 11 o 
powierzchni użytkowej 52,5 m kw. Oferty pisemne 
prosimy składać w Zakładzie Gospodarki 
Mieszkaniowej w Oławie przy Pl. Zamkowym 22 w 
tenninie do 20 października 1994r. Cena wywoławcza 
na lokal użytkowy wynosi 1.500.()()() zł .. 
Zastrzega się możliwość unieważnienia przetargu bez 
podania przyczyn. 

,ulS PRZEDSIĘBIORS1WO USŁUG 
TECHNICZNO-SOCJALNYCH 

55·221 Jelcz..Laskowice. uJ. 1'I:chników 12 
tel. (071) 380-61. fax: (07)) 139419. tlx 712608. tel. wew. (l8) 61-80. 51-10 

UŻYTKOWNICY SAMOCHODÓW 
Wydział Transportu PUTS Jelcz-Laskowiee zaprasza do nowo 
otwartej hurtowni, która oferuje w spr.Gedaźy hurtowej i 
detalicznej: 
- filtry do wszystkich typów samochodów, 
- łożyska ślizgowe - panewki 
- oleje, 
- akcesoria i ~posaźenje. 
CZYNNA: PONo - PT. 9.00 -17.00, SOBOTY 9.00 - 13.00 

PONADTO WYKONUJEMY: 
- przeglądy techniczne 
- rejestracje pojazdów 
- badania techniczne 

• przed pierws7..ą rejestracją pojazdów sprowadzonych z zagranicy 
• pojazdów złożonych z części zespołów tej samej marki i typu 
(składaki) 

• pojazdów złożonych z części różnych marek i typów 
• pojazdów. w których wprowadzono zmiany konstrukcyjne lub 
ich przeznaczenia 

• związane z ustaleniem masy własnej pojazdów oraz ładowności 
• nadawanie, wybijanie numerów na silnikach (blokach 
siJnoików) podwoziach, nadwoziach pojazdów. w których te 
zespoły są numerowane fabrycznie oraz pojazdów typu SAM. 

Zapraszamy: pono - pt. 8.00 - 15.00, wc. 8.00 - 17.00 

WYNAJMUJEMY: 
• autobusy turystyczne na wycieczki krajowe i zagraniczne 
• samochody s~rzyniowc o ładowności 2.5 • 26t 
• dtwigi samochodowe. teleskopowe o udtwigu lOt. 
• samochody samowyładowcze 8 - 18t. 

Świadczymy usługi w zakresie turystyki krajowej i zagranicznej. 
Informacje - BIURO PODRÓZY '}-\UTO-PUTS" Oława, ul . .'3 Maja, 
tel./fax 39-863. Zapraszamy :pon. - pt. 9.00 -17.00. sob. 10.00 - 12.00 
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OŚRODEK KULTURY PROPONUJE 

KONCERT ZESPOŁU 

HOUK 
oraz SUPPORT ACT 

22 października '94 r., godz. 18.00 
************************* 

Bilety w cenie 60.000 zł do nabycia: 

w Ośrodku Kultury i Księgarni Muzycznej (Rynek) 

UWAGA! 
Już 8 listopada w Ośrodku Kultury 

hard core'owy koncert zespołu "AHIMSA" 
promujący nową płytę. 

A:i/v() ()J )/( i . 
\.--: ; , I .l. J.': 1> ,"/' : " '. 

"Ucieczko gangstera" • 14-
16.10.94, godz. 17.00, USA lat 15. 

"Maverick" 14-16.10.94, 
godz.19.00, USA, lat 15. 

"Kocham kłopoty" 21· 
23.10.94, godz.17.00, USA, lat 15. 

'W czym mamy problem"· 21-
23.10.94, godz.19.00, USA, lat 15. 

"Kocham kłopoty" 
reL Charles Shyer 
"Kocham kłopoty" to film akcji. 

Peter (Nick Nocte) i Sabrina (Julia 
Roberts) są dziennikarzami pra
cującymi dla konkurencyjnych ga
zet, zmuszeni przez sytuację do po-

. "PRYSŁ y ZMYSŁY" 
widowisko muzyczne z piosenkami 

Jerzego Wasowskiego i Jeremiego Przybory 

23 października '94 r., godz. 16.00 
sala Kina "ODRA" 

••• 
Bilety do nabycia w Ośrodku Kultury, 
Galerii "OKO" i Księgarni 'Muzycznej 

CENA.: 
- ulgowe - 35.000 zl 
- w przedsprzedaży (do 21 X) - 40.000 zl 
- w dniu imprezy - 50.000 zl 

dejmowania trudnych deCYlji. Co 
watniejsze sukces· C'Cj etyka. 

Sabrina, młoda dziennikarka, 
dopiero debiutuje. Musi się uC'Cjć 
zawodu, zaC'Cjnając wszystko od ze
ra. Dla Petera, doświadczonego wy-

. jadacza, zawód ten to rutyna. 
Oboje próbują rozwikłać aferę 

kryminalną, ale katde z nich na 
własną rękę. Stopniowo jednak ich 
drogi coraz częściej się krzytują. 
Spotykają w końcu mordercę, który 
ma zlikwidować ich oboje. 

Czy są w stanie zdobyć się na 
współpracę? 

"Ucieczka gangstera" 
rei. Roger Dowaldsow 
Wskutek nielojalności wspólni-

ka włamywacz Doc Mccoy (Alec 
Baldwin) trafia do więzienia w Me
ksyku, gdzie odwiedza go jego 

piękna tona Corol (Kim Basinger). 
Doc wysyła ją do "kolegi z branty" z 
ofertą, it jeśli ten wyciągnie go z 
więzienia, on wykona dla niego bra
wurowe włamanie. Jack, C'Cjli "kole
ga z branty" uznaje jednak, że nie 
tylko Doc, ale i jego tona Corol jest 
do wzięcia. Nie przewidział, jak dro· 
go za to zapłaci. 

'W czym mamy problem?" 
reL John Waters 
wyst. Knthleen Turner, Sam 

Waterson 
Beverly Sutphin (Kathllen Tur

ner) jest idealną toną i wymarzoną 
matką, troskliwą i czułą dla swych bli
skich. ZaWS7~ znajduje dla nich czas i 
pomaga rozwiązywać nurtujące ich 
problemy. Robi to jednak w całkiem 
nietypowy, przerażający spo'!Ób. 
KaUly kto naraził się lub skrzywdził 
kogoś z jej rodziny, powinien więc 
mieć się na baczności, gdyt zagraża 
mu poważne niebezpieC'"Leństwo. Ta 
kochająca tona i matka, wspaniała 
gospodyni, posiada bowiem drugie 
oblicze - jest w istocie psychopatką, 
która nie cofnie się przed żadną 
zbrodnią .. · 

Film, utrzymany w konwencji 
komediowej, zapewnia sporą dawkę 
śmiechu , choć jest to chwilami hu
mor nieco makabryczny. 

o 

"Maverick" 
reL Richard Donner 
wyst. Mel Gibson, Jodle Foster 

OGŁOSZENIĄ 
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o Matematyka, korepetycje w zakre
sie szkoły podstawowej. tel. 39-285. 

o Posiadam lokal na dzialalność 
handlową 20 m kw. Jelcz-Laskowice, 
Czekam na propozycje: tel. 18·50-26. 

o Sprzedam lub wydzierżawię garaż 
przy ul. Nowoosadniczej (obok POM). 
Tel. 38-004. 

• KARDIOLOG (wykonywanie ...--____________ .., 
EKG) Oława ul. Brzeska 29, sobota 
12.00-13.00 lub Wrocław ul. Biskupia 
5/5 (róg ul. Oławskiej) codziennie 16.00· 
17.00. Rejestracja tel. 67·16·19. 

o Lekarka poszukuje pokoju lub 
mieszkania jednopokojowego do 
wynajęcia. Wiadomość: tel. 33·557. 

o Zamienię łf-3 kwaterunkowe w 
Będzinie (48 m ) na równorzędne w 
Oławie lub okolicy. Tel. 37-062. 

o Malowanie, tapetowanie. Tel. 370-
60. 

• Usługi transportowe . Mercedes 
Bus 208D. Tel. 38-713. 

• Videofilmowanie wszelkich uro· 
czystości . Tel. 341·55 po godz. 20.00 lub 
wypożyczalnia kaset video ul. l Maja 
k/basenu. 

• Orkiestra, Tel. 39-461. 
• Videofilmowanie, tel. 37oÓ58. 
• Videofotografowanie, tel. 39-829. 
• CZYSZCZENIE I ODNAWIA· 

NIE (podbarwianie, woskowanie, 
nakładanie pow/ok) na wyroby i odzież 
ze skór naturalnych, futrzarskich i lico· 
wych. Brzeg, Kotlarska 3 (boczna Fabry· 
cznej). Tel. 21-87. 

• Naprawa magnetowidów i sprzętu 
RTV. Oława, Wrocławska 3. 

• Młode małżeństwo pilnie poszu
kuje 2-pokojowego mieszkania do 
wynajęcia. Tel. 320·72. 

o Niemiecki. korepetycje dla dzieci 
i dorosłych. Tel. 37424. 

• Sprzedam dom· Grodziec (koło 
Mąkoszyc), w miejscu ekologicznie r:z:y
stym. Cena okazyjna. Tel. 34·256, 331-
64. 

• Sprzedam duży zestaw Zepter. 
WiadomOŚĆ po 16.00, Oława, 'el. 37-
443. 

• Sprzedam garaż za stadionem. Tel. 
335-29, po 16.00. 

• Hurtownia FOTO-HIGIENA za· 
trudni saqlodzielnego księgowego ze 
znajomością obsługi komputera. Tel. 
331-64,334-80,322-36. 

• Hurtownia FOTO·HIGlENA 
przyjmie ucznia do praktycznej nauki za· 
WOClu - handlowiec. Tel. 331-64, 334-80, 
322-36. 

• Czyszczenie dywanów, tapicerki -
tel. 39·130. 

• Videofilmowanie - tel. 39-130. 
• Sprzedam mieszkanie wlasnościo· 

we M-4, pow. 62 m kw .. Wiadomość 
Jelcz-Laskowicc., Aleja Wolności 26/1 . 

o Oddam ma/ego psa (2 lata) w bar-
dzo dobre ręce. Wiadomość: Redakcja 
"WO", tel. 33-557. 

o Nowo uruchamiany dom handlo. 
wy przy ul. Żołnierzy AK 7 wynajmie 
powierzchnie handlowo-usługowe na 
dogodnych warunkach. Tel. 343·20. 

o Przyjmę wspólnika do uruchomie· 
nia, nowo wybudowanego pawilonu 
handlowego w Oławie. Branża dowolna. 
Tel. 37·249 po godz. 19. 

• Rolety, żaluzje, okna PCV. 
Sprzedaż ratalna. Tel. 39-907 po 17. 

• Korepetycje z języka angielskiego 
- także dla najmłodszych. Tel. 37-021 
wieczorem. 

• Mechanik kierowca kat "B" po 
szkole szuka pracy niekoniecznie w za
wodzie. Tel. 377·41-

• Młoda dziewczyna poszukuje pra
cy jako opiekunka do dziecka. Tel. 37-
659. 

• Sprzedam dom 2-rodzinny w 
Oławie z budynkiem gospoda rr:z:ym , 
ogrodem, garażem, wiatą magazynową 
150 m kw. Tel. 38-151 po 18. 

• Sprzedam rzutnik automat DIA· 
POL do slajdów z ekranem. Tanio. Tel. 
34-345. 

• Sprzedam tanio zdemontowane 2 
okna zespolone i 2 drzwi balkonowych 
skrl}'nkowych z zamonlownymi 
żaluzjami. Tel. 39-702. 

o Remonty silników fia t 125, 126, 
polonez. Naprawy bieżące . tanio. tel. 
34·346, 33·909. 

TANIO· SZYBKO · SOLIDNIE 
WYWOŁASZ ZDJĘCIA 

(ceny już od %.600 zł) 
w punkcie przyjęć ul. żeromskiego 2 

(sklep meblowy, obok 
Banku Zachodniego) 

USZCZELNIANIE 
NAPRAWA OKIEN I DRZWI 

SYSTEMEM EURO·strip 
TEL. 339·51 

KOMIS 
ARTYKUŁY RÓŻNE 

(m.in. suknie Ślubne) 
ul. Szymanowskiego 13 

ZESPÓŁ MUZYCZNY 
TEL. 37·362 

USŁUGI PLASTYCZNE 
"KACPER" 

TEL. 39-443; 32-729 

SKUPUJĘ SREBRO 
SREBRO PRZEMYSŁOWE 

I ZŁOM SREBRA 
OŁAWA TEL. 343-23 

DUET MUZYCZNY 
KONTRAST 

o wesela o zabawy o dancingi 
oferujemy: 
- akrakcyjny repertuar 
- konkurencyjne ceny 

(już od 2 mln zł) 
- w listopadzie 10% bonifikaty 
OŁAWA TEL. 34~7 

(po 15.00) 

ŻALUZJE 
POZIOME, PIONOWE 
tel.lfax 38-506, tel. 38413 

KWADRAClAK lp. 

PRALKI AUTOMATYCZNE 
mgr inż. Józee Szmiglel 

TEL. 38-138 

JUNKERSY 
TEL. 344·39 
AW. Lubawa 

UWAGA! 
szybko o solidnie 

NAPRAWY JUNKERSÓW 
Tadeusz Glejzów 

tel. 39-553 

INSTALACJE ALARMOWE 
INSTALACJE ELEKTR YCZNE 
OGRZEWANIE PODŁOGOWE 

PRZEPŁYWOWE OGRZEWACZE 
WODY 

BRAM0I70NY 
(domki jednorodzinne) 

tel. 33·710 (po 16.00) lub 39·775 

GABINETUSG 
OŁAWA, UL. GAZOWA 7 

TEL. 341·51, 322·55 
wrOREK, PIĄTEK 
OD 16.00 DO 18.00 

WYNAJMĘ MIESZKANIE 3-4 
POKOJOWE 

CONAJMNIEJ CZĘŚCIOWO 
UMEBLOWANE 

MOŻLIWOŚĆ ZAPŁATY 
ZA PÓŁ ROKU Z GÓRY 
TEL. WROCŁAW 351-68 

(WIECZOREM) 

CZYSZCZENIE DYWANÓW 
TAPICER KI 
T EL. 328-26 

BIURO RACHUNKOWE 
OŁAWA 38·566 
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Dzieje niektórych miejscowości z okolic Oławy 

Szkoła w Niemilu zaczęła 
funkcjonować w 1520 r. Budynki 
szkolne tradycyjnie stawiano w 
poblitu kościoła, w ogrodzie przy
kościelnym, od strony zachodniej. 
Trudno jut teraz doliczyć się, ile w 
sumie tych szkół wieś wybudowała. 
Pierwsza szkoła została spalona w 
1642. Nie wiadomo po jakim czasie 
ją odbudowano. Zachowały się in
formacje, te szkoły budowano przed 
1798 rokiem i w 1821. Ten ostatni 
budynek szkolny zachował się do na
szych czasów i dalej funkcjonuje ja
ko szkoła dla dzieci młodszych. 

Dzieci starsze chodzą do szkoły w 
Osieku. Nauczyciel musiał być jed
nocześnie rolnikiem, gdy;t do szkoły 
przypisany był l łan pola (16 ha). Z 
tego pola utrzymywał się z rodziną 
oraz wykonywał drobne remonty 
budynku. Pole to rozparcelowano w 
1821 roku. W 1520 roku szkoła nie
milska była szkołą parafialną. 

Uczęszczały tutaj dzieci z Niemila, 
Kalinowej, Częstocic i chyba z 
Oleśnicy Małej. Później wioski te 
dorobiły się własnych szkół i dzieci 
miały duto bliżej. Pierwszy nauczy
ciel nazywał się, lub raczej nosił imię 
Wieńczysław. Dla podreperowania 
bud:tetu nauczyciele byli często or
ganistami w koSciele, prowadzili 
chór przykościelny itp. Aż do roku 
1826 nauczyciel z Niemila był jed
nocześnie etaLOwym organistą w 
kościele w Częstocicach. Budynek 
szkolny miał jedną lub dwie izby 
lekcyjne. Dzieci starsze uczyły się 
na pierwszej zmianie, a dzieci 
tnłodsze na drugiej. Nauczyciele w 
jednej szkole uczyli 20-30 lat, a 
czasem więcej. Rekordzistą 

długości pracy na tym stanowisku, 
w Niemilu, był niewątpliwie Karol 
Stelner, który uczył od roku 1794 
do 1847, czyli 53 lata. Zmarł w wie
ku 86 lat. 

Pod koniec XVII wieku w Nie
milu gospodarowało 20 kmieci po
siadających gospodarstwa o powie
rzchni od 15 do 40 hektarów. Ziemię 
uprawiali oni w systemie trójpolo
wym, który był nowoczesny w XlII 
wieku, a przestawał być w XVIII. 
Ka:tdy kmieć koło swej zagrody miał 
ogród gdzie uprawiał len, ziemniaki, 

Zdjęcie w poprzedniej gazecie 
przedstawiało wietę kościoła w Nie
milu.Nagrodę wylosował Tadeusz 
Dębog6rski (Oława ul. B. Chrobre
go 106/8) i On otrzyma kupon 
upowawiający do wybrania sobie 
dowolnej rzeczy na kwotę 100.000 zł 
w sklepie DANA przy ul. 
żeromskiego l.Dziś kolejna zagad
ka. Gdzie to jest. Prosimy o odpo
wiedzi na kartkach (motna wrzucać 
do skrzynki w bramie naprzeciw po
licji) lub telefonicznie: 33-557 w go
dzinach dy;turów. 

••• 

warzywa. Pozostałe pole podzielone 
było na trzy części, tzw. niwy. Po ko
lei na niwach były uprawiane zbow 
ozime, zbote jare. W trzecim roku 
na niwie było pastwisko wiejskie. Ze 
wlględu na to pastwisko, uprawa pól 
musiała być jednoczesna. Nad tym 
czuwał sołtys z radą. Na początku 
XIX wieku system ten zarzucono, a 
zaczął obowiązywać płodozmian. 

Czę~ć rolnikÓW Clęsto biedniejszych, 
która nie miala pól na niwach lecz w 
innych miejscach była nazywana za
grodnikami. Zagrodnicy pola swe 
musieli ogradzać, aby nie były nisz
czone przez bydło pasące się na jed
nej z niw. W Niemilu ;tyło 14 rodzin 
zagrodniczych. 

Do najbiedniejszej grupy rodzin 
wiejskich naleteli chałupnicy i ko
mornicy. Chałupnicy posiadali tylko 
dom i ewentualnie kawałek pola, 
tzw. ogrodu. Komornicy nawet i tego 
nie posiadali. Wynajmowali miesz
kanie u bogatszych rolników, czyli 
mieszkali na komornym. Utrzymy
wali się z pracy u innych rolników. W 
Niemilu tylko siedem rodzin 
nalewło do tej grupy. 

Kilka rodzin zagrodniczych 
pobudowało sobie obejścia na tere
nie łąk niemiIskich nad rzeką Oławą. 
Przysiółek Niemila, w którym oni 
mieszkali nazywano Ku rowski mi 
Chałupami. Mieli oni tam takte 
swój cmentarz. Pamiątką po nim jest 
dzisiaj kępa ciernistych krzaków 
rosnących na łące w pobliżu stopnia 
wodnego na rzece Oławie, niedaleko 
autostrady. Mieszkańcy Kurowskich 
Chałup korzystali również z drogi 
krzy;towej wybudowanej w lesie 
łęgowym nad brzegiem rzeki. Aktu
alnie kapliczki tej drogi krzy;towej są 
w bardzo złym stanie i chyba za kilka 
lat całkowicie się rozsypią. Przedwo
jenni mieszkańcy Niemila opowia
dali, te dawno temu nad Oławą stał 
warowny zamek nazywany Kuro
wem. Nieprzyjaciele spalili go i dla
tego mieszkańcy okolicznych wsi 
miejsce to nazywają "Kurowskim 
Pogorzeliskiem". Podobno w każdej 
legendzie jest ziarno prawdy. Sądzę, 
te w tej ziarno jest caŁkiem dorodne. 

(cd.) 

W XII wieku nad Oławą w tym miej
scu funkcjonował jeszcze gród 
słowiański. Mote wśród 

mieszkańców zachowała się pamięć 

po nim. Idąc dalej tropem legendy 
motemy przypuszczać, te ten gród 
nosił nazwę Kurów. Wioska Kurów, 
letąca dwa kilometry dalej, mogła tę 
nazwę tylko kontynuować. Kuro
wskie Chałupy mogą być kontynu
acją osadnictwa przygrodowego. Są 
to tylko spekulacje, gdy;t motliwa 
jest inna wersja: Kurowskie Chałupy 
wybudowane były na terenie 
naletącym do właściciela wsi Kurów 
i stąd ta nazwa. Ślady spalonego gro
du mogły być doSć dobrze czytelne 
jeszcze w XIII-XIV wieku. Stąd le
genda, nazwa grodu nie musiała się 
wcale przechować w tradycji. W 
XVII-XVIII wieku grodzisko to jut 
nazywano szwedzkimi okopami albo 
szańcami i wiązano je z wojną trzy
dziestoletnią. Jest mało prawdopo
dobne, by Kurowskie Chałupy były, 
jak sądzą niektórzy, starym Niemi
lem. Niemil jest wsią planową, loko
waną na prawie niemieckim, zasied
loną wcześnie przez Niemców lub 
wcześnie zgermanizowaną. Jest 
sprawą istotną, czy przed wsią loko
waną na prawie niemieckim była tu
taj wieś polska, czy nie. Ja sądzę, te 
była i stąd właśnie stara nazwa Nie
mil oznaczająca ludzi a nie miej
sce. Jeszcze raz ze sfery hipotez, 
przypuszczeń przejdźmy do kon
kretÓW. 

Modne ciuszki 
na każdą 
okazję 

* efektowne * 
dla Ciebie 

Sklep DANA 
zaprasza 

ul. Żeromskiego 1 

wo 

kOSMETYki EGipskiEj kRóLOWEj 
Do niedawna uważano, te jedy

nym sekretem piękności władczyni 
Egiptu - Kleopatry, były kąpiele w 
oślim mleku. Okazuje się, te nie tyl
ko. Otót niedawno, na terenie Doli
ny Królów w Egipcie, znaleziono ka
mienną tablicę z herbem Kleopatry, 
na której spisane były receptury jej 
kosmetyków. 

Okazuje się, te dla odmłodzenia 
skÓry Kleopatra stosowała specjalne 
kremy z oleju zielonych tółwi oraz 
maseczki z mułu Nilu, ale ze zdoby
ciem tych preparatów moglibyśmy 
mieć kłopoty. Proponujemy 
skorzystać z przepisów na kosmety
ki, ktÓre motemy sporządzić w ina
szych warunkach. 

* Tonik krÓlowej Nilu , 
Sok z polowy cytryny i połowy 

pomarańczy wciskamy do 1/2 
szklanki przegotowanej wody. 
Otrzymanym płynem przemywamy 
twarz i całe ciało (po kąpieli). Tonik 
ten doskonale od;tywia i odświeża 
skórę· 

* Kąpiel oliwna 
Do małego emaliowanego gar

nuszka wrzucamy po garści rozkru
szonego cynamonu i goździków. 

Całość zalewamy 2 szklankami oliwy 
z oliwek i podgrzewamy na słabym 
ogniu. Uzyskaną oliwką nacieramy 
dokładnie całe ciało i owijamy się na 
15 minut du;tym, wilgotnym 
ręcznikiem kąpielowym. Następnie 

bierzemy kąpiel na przykład z dodat
kiem odwaru kwiatów bzu czarnego. 
Po takim zabiegu skóra staje się je
dwabista. 

Niernil był cały czas wsią czyn
szową. We wsi nie było nigdy folwar
ku. Joannici byli dobrymi gospoda
l7..ami i potrafili tak czynsze ustawić, 
te wsi drenowali kieszenie silnie, ale 
nie odbierali podatkami chęci do 
pracy i ;tycia. 

Czynsz płacono w pieniądzu 

oraz wnoszono świadczenie w natu
rze. Dane o wysokości czynszu 
motna potraktować jako 
ciekawostkę ekonomiczną z końca 
XVII wieku, gdy;t aby z tych danych 
wyciągnąć jakieś wnioski, trzeba 
znać średnie plony zb6t w tych la
tach, kursy walut itp. Wieś na Wal
purgii, czyli inaczej na św. Jana, 
płaciła właścicielowi gruntowemu -
Joannitom z Oleśnicy Małej 8 tala
rów srebrnych i 18 groszy. 

Na św. Michała - 32 talary i 9 
groszy. 

Na św. Marcina odstawiano 
zbote: 8 małdratów 6 szef1i ;tyta, 4 
małdraty 3 szefie pszenicy, 12 
małdratów 9 szef1i owsa. W sumie 
stanowiło to około 30 ton zboża. 

Reszta świadczeń w naturle nazywa
na była honorami. Zagrodnicy na 
św. Michała d~tarczali w sumie 20 
kur. Komornicy i chałupnicy na 
Wielkanoc 8 kur i na Bote Narodze
nie 6 kur. Na Bote Narodzenie wieś 
dostarczała zakonnikom 4 kopy, 16 
sztuk jaj i 13 szynek wieprzowych 
wędzonych. Jako, te nie samą szynką 
zakonnik ;tyje, tolet na święta 

Botego Narodzenia i Wielka-
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* Kąpiel piękności 
Około 200-300 g suszonych 

kwiatów C7..arnego bzu zalewamy w 
niewielkim garnuszku wodą i gotuje
my pod przykryciem na bardzo 
małym ogniu 1-2 minuty. Następnie 
napar odcedzamy przez gęste, nylo
nowe sitko i wlewamy do wanny z 
wodą. Aby mieć zawsze piękną i 
młodą skórę, kąpiel taką nale;ty 
stosować przynajmniej raz w tygo
dniu. 

* Kąpiel 
pomarańczowa 

Skórkę z dwóch dokładnie umy
tych pomarańcLY suszymy, rozkru
szamy na proszek i zalewamy 2 
łyżkami oliwy z oliwek, dokładnie 
mieszamy. Oliwkę tę wlewamy do 
wanny z gorącą wodą, a po upływie 
pół godziny urządzamy sobie w niej 
kąpiel. Świetnie relaksuje i odświeża 
skórę. 

O skuteczności kosmetykÓW 
Kleopatry świadczy fakt, te dzięki 
swej urodzie potrafiła rzucać taje
mniczy urok i podbijać serca 
mętczyzn. Radzimy sprÓbować. 

noc,wieś odprowadzała do klasztoru 
po jednym tuczonym cielęciu. Mięso 
smakuje lepiej z pieprzem, więc ko
mornicy i chałupnicy dostarc181i 1 
funt tej przyprawy rocznic. Honory 
nie były zbytnim obciąteniem dla 
wsi, a zakonnikom przynosiły spore 
dochody. Nam one wydają się trochę 
humorystyczne, ale nie zapominaj
my, że są to świadczenia obowią
zujące w XVII wieku, gdzie ludzie 
myśleli zupełnie innymi kategoriami 
niż my dzisiaj. 

N a koniec pozostawiłem liclbę 
mieszkańców wsi w XVIII wieku i 
później. 

W 1723 roku we wsi mieszkało 
363 katolików, nie było ewangeli
ków. W 1845 roku nastąpił przyrost 
ludności wsi - 522 katolików i 6 
ewangelikÓW. W 1924568 katolików 
i 12 ewangelikÓW. Ewangelicy cho
dzili do kościoła w Witowicach. 

Stanisław Borkowski 

PS. 
O grodzisku w Niemilu pisałem 

2 lub 3 lata temu, więc szczegÓlnie 
zainteresowani mogą odszukać mój 
artykuł w "WO". 

Do artykułu o Kurowie wkradł 
się drobny błąd. Pritlwicowie pocho
dzili z linii księ;tyckiej, a nie ksiątącej. 

Chodzi o Księtyce koło Wią
zowa. 



Dodatek opłacany z funduszy gminnych 

on i tor 
satn°rządowy 

NR 19/94 13 października DWUTYGODNIK 

ARGI * " - ,,'., ZETARGI~· 
OGŁOSZENIE 

Zarząd Miejski w Oławie podaje do publicznej wiadomości, że przeznacza w drodze II-go 
pisemnego przetargu nieograniczonego do oddania w użytkowanie wieczyste grunt zabudowany 
stanowiący działkę Nr 21, AM-41 o pow. 0,4444 ha, z równoczesną sprzedażą budynku elektrowni 
wodnej wraz z przybudówką i zagłębienie turbiny o łącznej kubaturze 6.992 m3, położony w Oławie 
przy ul.Zwierzyniec Duty. 

Cena wywoławcza u~ega ,obniżeniu o 50% i wynosi: 
567.224.400 

w tym: zabudowania 

działka 

Zgodnie z obowiązującym planem zagospodarowa
nia przestrzennego m/Oławy w/W nieruchomość prze
znaczona jest pod teren urządzeń energetyki. 

Obiekt ujęty jest w wykazie zabytków m/Oławy i 
wszelkie prace remontowo-budowlane winny być uz
godnione z Wojewódzkim Konserwatorem Zabytków 
we Wrocławiu. 

Nabywający zobowiązany będzie do utrzymania 
dziertawy na cz~ci obiektu (hala turbin) do czasu 
trwania umowy tj. 31.12.2000 r. 

Osoby zainteresowane nabyciem nieruchomości 
winny w terminie do dnia 28.10.1994 r. złotyć pisemną 
ofertę w sekretariacie Urzędu Miejskiego w Oławie, 
Pl.Zamkowy nr 15, pokój nr 21, I piętro oraz wpłacić 
wadium w wysokości 5% ceny wywoławczej tj . kwotę: 
28.000.000. 

Pisemna oferta winna zawierać: 

- imię, nazwisko i adres osoby lub nazwę firmy, 

- datę sporządzenia oferty, 

- oświadczenie, te oferent zapoznał się z warun-
kami przetargu i przyjmuje te warunki bez zastrzeteń, 

- oferowaną cenę (wytszą od wywoławczej), 

- dowód wpłacenia wadium. 

Przetarg składa się z części jawnej i niejawnej. 

Część jawna odbywa się w obecno~i oferentów. 

Komisyjne otwarcie ofert odbędzie się w dniu 
3.11.1994 r. o godz. 10.00, pok6j nr 29, II piętro w 
tutejszym Urzędzie. 

376.132.400 

191.092.000 

Wadium nabywcy zostanie zaliczone na poczet ce
ny nabycia, a pozostałym uczestnikom przetargu zo

, stanie zwrócone. Wadium ulega przepadkowi w razie 
uchylenia się nabywcy od zawarcia aktu notarialnego i 
wpłacenia zaoferowanej ceny. 

Zaoferowana cena stanowi cenę nabycia budynku 
i podstawę ustalenia opłat z tytułu utytkowania wie
czystego gruntu. 

W celu ustalenia opłat wyodrębnia się z zaofero
wanej ceny cenę budynku i gruntu z zachowaniem 
proporcji tych cen, z ceny wywoławczej. 

I opłata z tytułu użytkowania wieczystego gruntu 
wynosi 20% ceny gruntu, a opłaty roczne 3%, które 
mogą być aktualizowane na skutek zmiany jej war
tości. 

Cena zabudowań i I wpłata z tytułu utytkowania 
wieczystego gruntu płatna jest przed zawarciem aktu 
notarialnego. 

Termin sporządzania aktu notarialnego upłynie 
po 30 dniach od daly przetargu. 

Zarząd Miejski w Oławie zastrzega sobie prawo 
swobodnego wyboru oferty oraz prawo unieważnienia 
przetargu bez podania przyczyn. 

Szczeg6łowe informacje można uzyskać w Wy
dziale Geodezji, Architektury I Rolnictwa Urzędu 
Miejskiego w Oławie, Pl.Zamkowy 15, pok6j nr 34, II 
piętro, tel.330-SS. 

Ogłoszenie 
Zarząd Miejski w Oławie 

podaje do publicznej wiadomości, że 
posiada do oddania w użytkowanie wieczyste działkę nr 4/2 (AM-93) o powierz

chni 0,8132 ha, położonej w Oławie przy ulicy 3 Maja, z przeznaczeniem na cele 
usługowe, magazynowe, hurtownie itp. 

Szczegółowe informacje można uzyskać w Urzędzie Miejskim w Oławie, Pl.Zam
kowy 15, pok.34 (II p.), te1.330-55. 
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KOMUNIKAT 
Amerykańskie kredyty do wzięcia! 

Od 1.11.1994r. Polsko-
Amerykański Fundusz Przedsię

biorczości oraz Amerykańska Agen
cja do spraw Międzynarodowego 
Rozwoju udzielać będą pożyczek 

drobnym przedsiębiorcom w ra
mach tzw. Funduszu - MIKRO. 

W pierwszym etapie przewidzia
ne jest udzielenie 50 pożyczek do 
wysokości 200 mln zł. 

Zaletą tych kredytów jest fakt, te 
mogą się o nie ubiegać takte osoby 
dopiero uruchamiające własną 

firmę. Ponadto pożyczki mogą być 
przeznaczone na środki obrotowe, 
narzędzia i maszyny., a takte ule
pszenie funkcjonowania firmy. 

Oprocentowanie kredytu wynosi 
38% w skali rocznej (plus prowizja 
około 1% pożyczki). Spłata -wciągu 
roku, lub 2 lat w ratach, raz lub dwa 
razy w miesiącu. 

Zabezpieczeniem pożyczki 

może być przewłaszczenie, wekSel in 
blanco lub poręczenie. 

Zainteresowani powinni zgła

szać się do 

KOORDYNATORA 

POLSKO-AMERYKAŃSKIEGO 
KLUBU 

PRZEDSIĘBIORCZOŚCI 
WE WROCŁAWIU 

uJ. P. Wlodkowica 8; tel. 33-809 

Wniosek o pożyczk« wymagać 
będzie m.in. takich inlormacji: 

1. ogólny cel pożyc-,lId 
2. stan finansowy przedsię

biorstwa 
3. charakterystyka produktu lub 

usługi sprzedawanej przez firmę 
4. opis własnego doświadczenia 

w dziedzinie, którą zajmuje się firma 
5. szczegółowy opis wykorzysta 

nia potyczki 
Od 1.11.1994 r. rozpocznie się 

udzielanie pierwszych 50 pożyczek. 
Wnioski motna składać jut 

teraz. 

Nie jesteśmy zobowiązani, ale ... 

Wybieramy sołtysów 
Co prawda taden przepis prawa 

nie zobowiązuje do organizowania 
wyborów sołtysów i rad sołeckich, 
lecz wynika to z ogólnej zasady wy
bieralnpści organów wykonawczych 
jednostek pomocniczych samo
rządu. W wielu statutach sołeckich 
zapisano, te kadencja organów wy
konawczych jednostek pomocni
czych trwa cztery lata; w innych - że 
mija wraz z upływem kadencji rad 
gmin. To, te taden przepis ustawo
wy nie wspomina o kadencji sołtysów 
i rad sołeckich nic oznacza, te orga
ny te działają tak długo, at znudzi się 
to ich członkom. 

Samorządy powinny przystąpić 
do organizowania wyborów w jed
nostkach pomocniczych, aby 
uczynić zadość zasadom demokra
cji lokalnej. 

Kto zarządza wybory? Ustawa 
samorządowa nie wypowiada się w 
tej kwestii. Wobec tego odpowiecizi 
należy szukać w statutach sołectw 
uchwalanych przez radę gminy. W 
statutach tych wskazuje się na radę 
gminy bądź na zarząd jako organy 
właściwe do zarządzania wyborów. 
Spotyka się tet statuty, które 
ustępującego sołtysa zobowiązują 

do zarlądzenia wyborów. 
Ustawa określa takie podstawo

we zasady prawa wyborczego, które 
pod rygorem niewatności aktu wy
borczego należy stosować. Sołtysa i 
radę sołecką wybierają stali 
mieszkańcy sołectwa uprawnieni do 
głosowania; stosuje się tu zasady 
analogiczne jak przy wyborach do 
rad gmin. Do mandatu sołtysa i 
członka rady sołeckiej mate 
kandydować nieograniczona liczba 
osób, głosowanie musi być tajne i 
bezpośrednie. 

Watną osobą w procesie 
wyłaniania organów sołectwa jest 

przewodniczący zebrania miesz
kańców sołectwa. Wskazanie tej 
osoby należy zazwyczaj do organu 
zarządzającego wybory; bywają nim 
ustępujący sołtysi, radni pochodzący 
z sołectwa lub przedstawiciel zarzą
du gminy, albo osoba wybrana na 
zebraniu wiejskim czy osiedlowym, 
Należy pamiętać, te w zarządzeniu o 
wyborach określa się miejsce, dzień i 
godzinę zebrania wyborczego. 

Do bard7..0 kontrowersyjnych 
kwestii należy kworum. Ilu 
mieszkańców powinno wziąć udział 
w wyborach, aby je uznać za watne? 
Problem ten powinien rozstrzygać 
statut sołectwa lub uchwała o zarzą
dzeniu wyborów, podjęta przez 
zarząd lub radę gminy. 

Zebranie powinno powołać ze 
swego grona komisję wyborczą, któ
ra będzie czuwać nad głosowaniem i 
ustali jego wyniki. Zazwyczaj komi
sja ta przedstawia mieszkańcom za
sady, według których odbywać ma 
się wybór sołtysa i rady sołeckiej. Za
daniem tejże komisji jest r6wniet 
wyjaśnienie zawiłości procedury 
głosowania. Wśród obowiązków ko
misji statuty przewidują takie przyj
mowanie zgłoszeń kandydatów, 
ogłoszenie wyników wyborów i spo
rządzenie protokołu o wynikach wy
borów. 

Poniewat głosowanie jest tajne, 
należy przygotować się do jego prze
prowadzeania tak, aby nie dopuścić 
do uniewamienia wyborów. Trzeba 
pamiętać o 'urnie, przygotować 

opieczętowane karty do głosowania, 
ustalić sposób wypełniania tych kart, 
zapewnić warunki dla zachowania 
tajności aktu wyborczego. 

Elżbieta Maj 



Zarząd Miasta i Gminy Jelcz-Laskowice 
ogłasza II publiczny przetarg ustny na sprzedaż lokali mieszkalnych 

powierzchnia udział w I opłata ro-
pc1Mel'2dlnia cena wywoławcza po częściach wysokość warlo~ czna za 

Ip oznaczenie nieruchomOOci nierucha-
utytkowa 

opis mieszkania obniteniu o 20% ceny wspólnych 
wadium w 

postąpienia udziału w utytkowanie 
mieszkania mln zł 

mOOci 
wm2 wywoławczej z I przetargu budynku i wzł gruncie wieczyste 

~runcie (%) gruntu 

1 ul. Techników 18/2 0,2050 3855 1P + K + Ł 85.579.000 3.15 10 900.000 3.035.000 759.000 

2 ul. Techników 18/3 02050 4460 1P + K + Ł 99.010.000 352 10 1.000.000 3.392.000 848.000 

3 ul. Techników 18/4 02050 3030 1P + K + Ł 67.265.000 265 10 700.000 2553.000 638.000 

4 ul. Techników 18/5 02050 3020 1P + K + Ł 67.042.000 264 10 700.000 2.544.000 636.000 

5 ul. Techników 18/6 02050 3215 1P + K + Ł 71.371.000 276 10 800.000 2.659.000 665.000 

6 ul. Techników 18/7 02050 4495 2P+K+Ł 99.787.000 354 10 1.000.000 3.411.000 853.000 

7 ul Techników 18/8 02050 4585 2P+K+Ł 101.785.000 360 10 1.100.000 3.469.000 867.000 

8 ul. Techników 18/9 02050 6000 2P+K+Ł 136.158.000 446 10 1.400.000 4.297.000 1.074.000 

9 ul. Techników 18/10 02050 5530 2P+K+Ł 125,491.000 417 10 1.300000 4.018.000 1.004.000 

10 ul. Techników 18/11 0,2050 4140 1P + K+ Ł 93.949.000 333 10 1.00.0000 3.208.000 802.000 

11 ul. Techników 18/12 02050 5670 2P+K+Ł 128.669.000 426 10 1.300.000 4.105.000 1.026.000 

12 ul. Techników 18/13 02050 3085 1P + K + Ł 70.007.000 268 10 700.000 2.582.000 645.000 

13 ul. Techników 18(14 0,2050 3050 lP + K + Ł 69.214.000 266 10 700.000 2.563.000 641.000 

14 ul. Techników 18/16 02050 3595 lP + K + Ł 83.354.000 299 10 900.000 2.881.000 720.000 

15 ul. Techników 18/17 02050 4460 lP + K + Ł 103.410.000 392 10 1.100.000 3.777.000 944.000 

16 ul. Techników 18/18 0,2050 3040 lP + K + Ł 70.486.000 266 10 800.000 2.563.000 641.000 

17 ul. Techników 18/19 02050 3025 lP + K + Ł 70.138.000 265 10 800.000 2.553.000 638.000 

18 ul. Techników 18/20 02050 3270 lP + K+ Ł 75.819.000 281 10 800.000 2.707.000 677.000 

19 ul. Techników 18/21 02050 4440 2P+K+Ł 102.946.0000 351 10 1.100.000 3.382.000 845.000 

20 ul. Techników 18/23 02050 5485 2P+K+Ł 129.882.000 415 10 1.300.000 3.999.000 1.000.000 

21 ul. Techników 18/25 02050 5535 2P+K+Ł 131.066_000 4.18 10 1.400.000 4.027.000 1.007.000 

22 ul. Techników 18/26 02050 4150 1P + K+ Ł 98.270.000 ~,33 10 1.000.000 3.208.000 802.000 

23 ul. Techników 18/27 02050 5665 2P+K+Ł 134.145.000 426 10 1.400.000 4.105.000 1.026.000 

24 ul. Techników 18/28 02050 3080 1P + K + Ł 72.933.000 268 10 800.000 2.582.000 645.000 

25 ul. Techników 18/29 02050 3055 , lP+K+Ł 72.341.000 267 10 800.000 2.573.000 643.000 

Przetarg i licytacja ustna odbędą się w kawiarni "PEGAZ" Miejsko-Gminnego O§rodka Kultury i Sportu, Jelcz-Laskowice, ul. Witosa 71, 2S patdziernika 1994 roku o godzinie 10.00 (licytacja - godzina 12.(0). 
Sprzedaż lokali następuje wraz z oddaniem w użytkowanie wieczyste procentowego udziału w gruncie: W przetargu mogą brać udział osoby zamieszkałe na terenie miasta lub gminy Jelcz-Laskowice. 
Wadium należy wpłacić gotówką najp6tniej w dniu przetargu do godziny 9.00 w kasie urzędu - pokój Nr 3. Wadium wpłacone przez uczestnika, który przetarg wygra, zalicza się na poczet ceny nabycia. 
W razie uchylenia się uczestnika, który przetarg wygra, od zawarcia umowy, wadium ulega przepadkowi. Osobom, ktÓre przegrają przetarg, wadium zostanie wypłacone w dniu przetargu. 
Termin uiszczenia kwoty ustalonej w przetargu lub I wpłaty ustalonej w publicznej licytacji upływa w dniu zawarcia umowy, nie p6tniej niż w ciągu jednego miesiąca od dnia przetargu (licytacji ustnej). 
W dniu zawarcia umowy upływa również termin wpłaty I opłaty z tytułu użytkowania wieczystego, procentowego udziału w gruncie. 
Koszty notarialne oraz związane z założeniem księgi wieczystej i ujawnieniem w niej nabywcy ponosi nabywca. 
Lokale mieszkalne wyszczególnione w wykazie udostępnione będą do oglądania 24 patdziernika 1994 r. w godzinach 10.00 - 14.00. 
Wpłacenie wadium upoważnia do brania udziału w przetargu na dowolne mieszkanie. Jeden oferent może nabyć tylko jeden lokal mieszkalny, wyszczególniony w wykazie. 
Lokale nie sprzedane w II przetargu zostaną przeznaczone do sprzedaży bezprzetargowej. 
Ustalenie nabywców lokali odbędzie się w drodze licytacji ustnej na wysokooć I wpłaty i i100ć raI rocznych, przy zastosowaniu wartości lokali ustalonych w/g szacunku bieg/ego. 
WysokOŚĆ I wpłaty nie może być niż.sza od 40 % wartOŚCi mieszkania okre§lonej w/g szacunku biegłego. 
WysokOŚĆ oprocentowania rat rocznych ustala się w wysokooci 30% współczynnika inflacji, ogłaszanego przez GUS z roku poprzedzającego zapłatę raty. 
Zarząd Miasta i Gminy zastrzega sobie prawo unieważnienia i odwołania przetargu (licytacji ustnej) bez podania przyczyny. 
Dodatkowe informacje udzielane są w Urzędzie Miasta i Gminy Jelcz-Laskowice, pokój 17. 
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W Jaworze nie było dziesiątego 
zwycil(Stwa Moto-Jelcza, lecz tylko dzie
siąty mecz bez porażki i pierwszy remis 
w tegorocznej, jesiennej rundzie mi
strzostw III ligi piłkarskiej. Najpierw Da· 
riusz Bęś zdobył prowadzenie dla naszej 
drużyny, a gospodarze wyrównali tuż po 
przerwie - i tak już zostało, choć na 6 
minut przed końcem gry Mieczysław 
Łuszczyńskl był bardzo bliski strzelenia 
zwycil(Skiej bramki. Oławianie zwracali 
jednak większą uwagę na uszczelnienie 
szyków obronnych, tym bardziej że znów 
kontuzje wyłączyły z gry Jarosława Mo
roza (na jeden mecz) oraz bramkarza 
Krzysztora Żelema. To wyjątkowy pech, 
bo jeszcze nie wyszedł ze szpitala Ma· 
riusz Iwan, a już kolejny bramkarz nie 
jest zdolny do gry, zanosi się, że na kilka 
tygodni. Trzeba tu jednak podkrcllić, że 
nasza defensywa stara się nie dopuszczać 

• 

do zagrożeń bramki, w której dobrze so
bie radzi 19·1atek Jacek Skroc:ld. 

Przyjemnie było patrzeć również w 
następnym spotkaniu w Oławie (z Biela
wianką) na to, jak z olimpijskim spoko
jem wymiatali piłkę spod swojego pola 
karnego Dariusz Bęś, Bogdan Sak, To· 
masz Watral (mimo że grał z mocno 
spuchniętym paluchem, który z trudem 
mieścił się w bucie) i Mariusz Krzemień 
- (tym razem trochę pechowy w inicjowa
niu akcji ofensywnych). 

Nasza obrona zaimponowała w tym 
dziwnym spotkaniu z Bielawianką. Mo
to-Jelcz wygrał 3:0, zamykał gości na ich 
połowie przez długie okresy, ale dopiero 
na krótko przed końcem gry stało się 
pewne kto wygra. Mizerny plon pier
wszej połowy - 1:0 w 40 minucie ze 
strzału Łuszczyńsklego - utrzymywał się 

do 82 minuty, kiedy ten sam zawodnik 
podwyższył na 2:0, a chwiłę p6iniej efe
ktownie wypracował kolejną okazję, 

wykładając piłkę Sebastianowi Sobcza· 
kowl, który okazji nie zmarnował. Na 
wyróżnienie zasłużył też bardzo praco
wity Marek Grabowskl. 

Po tym zwycil(Stwie Moto-Jelcz pro
wadzi w tabeli, ma 3 punkty przewagi nad 
Lechią Zielona Góra i PoloniI! Świdni
ca. Właśnie w· najbliższą sobotę, 15 
paidziernlka, czeka naszą drużynę wy
jazd na zielonogórski "test prawdy", a 
tydzień p6iniej zobaczymy świdniczan w 
Oławie. To będą dwa główne pojedynki 
drużyn ze szczytu trzecioligowej tabeli, 
zadecydujące o jej jesiennym układzie. 

Bylibyśmy bardzo zadowoleni, gdy
by oławscy piłkarze zdobyli w tych trzech 
meczach 3 punkty. To zapowiadałoby zi-

Biegae - jak to łatwo powiedziee 
Rozmowa z Robertem Gębft'rzew~kim - maratończykiem, uczestnikiem 

Maratonu Berli6skiego, trenerem'młodYch lekkoatletów. 
• 2S września odbył się 21 Maraton 

Berllńskl. Niewielu c~ląlków 'WO" 
wie, że mieliśmy tam !>woJI! 
reprezentac;ję. 

- Maraton Berliński jest największą 
imprezą tego typu na świecie. Startuje w 
nim co roku około 15 tysięcy zawodni
ków. Są to zawody perfekcyjnie zorgani
zowane, transmitowane na żywo przez 
sieć telewizyjną EUROSPORT. Za
chwyt wzbudza atmosfera tam panująca. 
Wzdłuż 42-kiłometrowej trasy stoją ty
siące ludzi, "uzbrojonych" w najdziwacz
niejsze przyrządy do kibicowania 
(trąbki, bębny, kołatki, gwizdki, ilp.).W 
tegorocznej imprezie wzięło udział 
trzech zawodników z Oławy. Oprócz m
nie, startowali: Władysław Smykowskl. 
tegoroczny wicemistrz Polski w katego
rii M49 (od 40 do 49 lat) oraz Piotr 
SpallńskL Nasza trójka trenuje na 
oławskim stadionie wsp6lnie z kilkoma 
kolegami, którzy mają ambicje wystarto
wania w maratonie. Być może już w 
przyszłym roku grono reprezentantów 
Oławy powiększy się o następne dwie 
osoby. Muszę tutaj dodać, że pan Smy
kowski startował juz po raz piętnasty, 
Piotr Spaliński - po raz szósty, zaś ja 
startowałem po raz dziewiąty w marato
nie. 

• Jak powiodło się wasuJ trojce w 
Berlinie? 

- Bieg ukończyliśmy wszyscy. Pan 
Smykowski dobiegł do mety na 209 miej
scu z czasem 2 godz. 42 min, ustana
wiając swój rekord życiowy. Piotrek 
Spaliński pobiegł poniżej naszych i swo
ich oczekiwań (rekord życiowy 2:43:16) 
zajmując 1386 miejsce z czasem 3 godz. 
6 min. Mnie udało się zająć 119 pozycję 
z czasem 2 godz. 36 min - rekord życiowy. 

BiOrąc pod uwagę międzynarodową 
obsadę z 60 krajów i liczbę zawodników, 
mogę powiedzieć, że start nasz był udany. 

Haszysz u dentysty 
Dentysta z Hamburga, Christian 

Kehns w swoim gabinecie używa do ce
lów leczniczych haszyszu. Przy skompli
kowanych zabiegach zaleca swoim pa
cjentom jeden haust haszyszowego 
dymku. Kehns twierdzi, że narkotyk na 
pewien czas tak otumania i znieczula pa
cjentów, że można wykonać nawet naj
bole.~niejszą operację bez kosztownej 

eo należy zrobić, żeby 
wy.starlować w M~ratonle Berllńsklm? 

- Wystartować może każdy. Trzeba 
tylko wypełnić odpowiednie formularze 
zgłoszeniowe oraz oczywiście wni~ 

opłatę w wysokości 1.200.000 zł oraz 
"trochę" trenować. Za te pieniądze orga
nizatorzy zapewniają przejazd, zakwa
terowanie i posiłki. Koszty mojego startu 
pokrył sponsor - FLESSNER POLSKI. 
W związku z tym, korzystając z okazji, 
pragnę serdecznie za to podziękować 
prezesowi firmy - panu Mirosławowi 
Królowi. 

• Oprócz biegania ~muJe się Pan 
trenowaniem młodycb lekkoatletów. 

- Pracowałem jako trener w 
MiędZyszkolnym Klubie Sportowym 
"Olavia", trenując. chłopców w wieku od 
10 do 15 lal. 15 wrleśnia zostałem zwol
niony, po 2 latach pracy z tą grupą. Te 
dwa lata wyrzeczeń i ciężkiej pracy 
zaczęły owocować w tym roku. Z wszy
stkich zawodów przywoziliśmy jakieś 

trofea. Bardzo CZl(Sto za pierwsze miej
sca. żeby nie być gołosłownym, powiem 
że podczas ogólnopolskiego finału Cola
Cao w Piłe, z pięciu startujących zawod
ników, trzech przywiozło nagrody. Asem 
tej grupy jest Maciej lJołyńskl, zawod
nik filigranowy, ale wytrzymały i bardzo 
ambitny. Konkurenci prrewyiszają go 
wzrostem o głowę. Należy tu dodać, że 

Maciek we wczesnym dzieciństwie był 
dzieckiem alergicznym (miał początki 

as!my). Czl(Sto przebywał w szpitalach i 
sanatoriach. Wiosną nie mógł wychodzić 
z domu, gdyż był uczulony praktycznie 
na wszystko. Podczas zawodów w 
Oleśnicy, przybiegł do mety zOO- me
trową przewagą nad drugim zawodni
kiem, Ogółem do Oleśnicy pojecllało 
dziesięciu zawodników i pięciu 

pr.tywiozło nagrody. W finale biegu Co
la-Cao, gdzie startowało 1500 zawodni
ków, zwyciężył w podobnym stylu. Trze-

narkozy. Chorzy,już nie trapieni panicz
nym strachem przed bólem, z przyjem
nością poddają się najwymyślniejszym 
l.abiegom. 

* 
Modły 

przed karawanem 
Przy autostradzie w pobliżu Salem w 

stanie Oregon, od pewnego czasu 

cią nagrodę w tym biegu wywalczył 

również oławianin - Kasper Tchórze
wskl - wzór pracowitości i dochodzenia 
do celu małymi kroczkami. Na słowa 
pochwały zasługują również pozostali 
chłopcy: Tomasz PlIszczak, Krystian 
Wąsowlcz, Tomasz Woźnicki, Marek 
Zegar, Adrian Pletrzyckl, Krystian 
Kamiński, Dawid Wlerzbldd, Ryszard 

. Wierzbicki, Michał Kostka, Krzysztor 
Józenak. Podczas ostatnich zawodów w 
Oławie zajęli wszystkie czołowe miejsca. 
Było to możliwe również dzięki 
wyrozumiałości rodziców (treningi, wy
jazdy na zawody a nauka) i ich poparciu 
w ciętkiej pracy dzieci. 

- Powróćmy Jeszcze do sprawy 
odsunięcia Pana od pełnienia lunkc;jl 
trenera. Jakle byly powody UJ decyrJl? 

- Jak już wspomniałem, od 15 
września nie pracuję w MKS "Olavia". 
Zostałem zwolniony za niedyspozycyj
nOOć - był to jedyny argument 
Stanisława Plawsklego. Przykładem tej 
niedyspozycyjności był fakt niepojecha
nia razem z moimi podopiecznymi na 
zawody do Bystrzycy Oławskiej. Zawodv 
te kolidowały z ostatnim sprawdzianem 
przed Maratonem Berlińskim, dlatego 
też zdecydowałem się na "opuszczenie" 
chłopców. Nie pozostawiłem ich jednak 
bez opieki, według wcześniejszej umowy 
między trenerami, gdyż. na miejscu było 
trzech opiekunów, w tym Stanisław 

Pławski. Moja nieobecność nie zaważyła 
w najmniejszym stopniu na ich wyni
kach: sześciu pojechało, zajmując cztery 
pierwsze miejsca, jedno trzecie i jedno 
czwarte miejsce w swoich kategoriach 
wiekowych. Zaważyla natomiast na mo
jej pracy w MKS "Olavia". Był to oficjal
ny powód. Jest on oczywiście absurdal
ny. Myślę, że to był tylko pretekst. 

• Jakle więc są prnwdzJwe powody 
zwolnienia Pana? 

gromadziły się tłumy kobiet. Zjeżdżały 
się nie tylko z USA, ale nawet z Francji i 
Niemiec i odprawiały modły do starego 
karawanu zaparkowanego na poboczu. 
Z czasem samochody modlących się, ga
piów całkowicie zatarasowały przejazd 
drogą szybkiego ruchu. Policja bezsku
tecznie próbowala przywrócić pol'ZlJdek 
-liczba modlących się wciąż rosła. Jak si(( 
okazało, kobiety modliły się do karawa
nu, przed którym kiłka tygodni wcześniej 
mieszkance Salem ukazał się duch i 
wskazał jej skuteczną melodęwyleczenia 
się z oziębłości płciowej. Wieść o obja
wieniu rozniosła się bardzo szybko, a 

ze 
mowanie Moto-Jelcza przynajmniej z 
trzypunktową, a może i większą, prze
wagą. Piękne marzenia? Owszem, ale 
całkiem możliwe do spełnienia. 

Przyzwyczaił nas Mieczysław 

Łuszczyński, że jeśli strzela, to najmniej 
dwie bramki, a dzieje się tak wco drugim 
meczu. Nie mamy nic przeciw temu, by 
ten rytm utrzymał do końca jesieni. Jest 
już teraz zdecydowanym liderem strzel
CÓWW naszej grupie III ligi. 

"Murzyn" ma na swoim koncie 15 
zdobytych bramek i wyprzedza o sześć 
celnych trafień Roberta Samka z Biela
wianki, który w Olawie ani razu nie 
doszedł do dogodnej pozycji strzelec
kiej . To jeszcze jeden dowód świetnej 
postawy formacji obronnej Moto-Jel
cza. Doszły nas słuchy, że Łuszczyński 
nie chce wykonywać rzutów karnych, bo 

- Do dzisiaj niewiem, dlaczego mnie 
usunięto. Moja praca trenerska nie 
mogła budzić zastrzeżeń - wyniki mówiły 
same za siebie. Zadbałem również o 
sponsora, który był bardzo zczodry, ale 
tylko dla mojej grupy, a nie dla całego 
klubu. Prezes firmy FLESSNER POL
SIG - Mirosław KróJ, doceniał postępy, 
jakie chłopcy robili, wyrażając to wspar
ciem finansowym, za co gorąco dziękuję. 

Firma DR.OETKER chciała również 
zasponsorować moją grupę. Może to nie 
podobało się sekretarzowi MKS "Ola
via"? 

• A może po prostu był Pan za bar
dzo nlezaleŻllY I to przeszkadzało 

władzom klubu? 
- Jeżeli można mówić o mojej 

niezależności, to tylko w sposób pozy
tywny. Starałem się zapewnić chłopcom 
optymalne warunki do pracy. Znając 
trudności finansowe klubu ''wziąłem 

sprawy w swoje ręce". 
• Jeżeli byłaby możliwość powrotu 

do Idubu,'czy zdecydowałby się Pan na 
to? 

- Powrót do klubu w tej sytuacji 
byłby chyba niemożliwy. Gdyby jednak 
wróciła atmosfera pracy sprzed 2 lat, 
którą Stanisław Pławski tak skutecznie 
zniszczył, wtedy z całą pewnością 

odpowiedziałbym: tak, mimo zmiany 
miejsca zamieszkania. Zdaję sobie jed
nak sprawę, że jest to niemożliwe. Dla
tego też odpowiem na to pytanie w spo
sób następujący. Do klubu nie chcę 
wrócić, ale bardzo chciałbym trenować 
dalej swoich chłopców. Dopiero teraz, 
po 2 latach ciężkiej pracy, zbieramy jej 
efekty. Żałuję tylko, że mój były nauczy
ciel, trener i autorytet, dzięki któremu 
zainteresowałem się sportem i z którym 
zrobiliśmy wspaniałą robotę by 
usportowić dzieci oławskie, nie potrafił 
docenić mojej pracy i wysiłku. 

Chciałbym razem z nimi cieszyć się ko
lejnymi sukcesami, a w przyszłości 

wystartować z niektórym i w maratonie. 
- Życ~ tego Panu I dzłękuJę za 

rozmowę· 

Pytał: Bogusław Szymański 

ponieważ oziębłość w stosunkach seksu
alnych jest wielkim problemem Amery
kanek, chętnych do cudownego uzdro-
wienia nie zabrakło. . 

* 
Policjant 

hojny dla siebie 
48-letni policjant z letniskowej miej

scowości Learmington Spa w Wielkiej 
Brytanii został oskarżony o 
przywłaszczenie 10 tys. funtów z kasy 
funduszu socjalnego. William Brookes 
tonął w długach, gdy na początku 1993 r. 
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pragnie wywalczyć prymat tylko bram
kami 7Aobytymi z akcji. Tymczasem jest 
w tym konsekwentny. 

Nie chcemy jednak zbytnio chwalić, 

bo to CZl(Sto bywa niezdrowe dla zespołu, 
a zresztą nawet najlepszym zdarzyć się 
może tzw. ''wypadek przy pracy". Mimo 
wszystko,już teraz można powiedzieć, że 
byłoby ptzykrą dla nas sensacją, gdyby 
nasza jedenastka nie zdobyła mistrlO
stwa jesieni. Tego jednak wykluczyć nie 
można. Przecież piłka nie przestała być 
okrągła i różnie może się potoczyć ... 

EB 

Stowarzyszenie Sponsorów 
na Rzecz Rozwoju 

Lekkiej Atletyki 
w Bystrzycy Oławskiej 

oraz 
Wojewódzkie Zrzeszenie LZS 

we Wrocławiu 
i Rada Gminna Zrzeszenia 

LZSwOlawie 
zapraszają na 

Lekkoatletyczne 
Wojewódzkie Mistrzostwa 

Zrzeszenia LZS 
uczniów klas pierwszych 

Szkół Rolniczych l Leśnych, 
oraz Szkół Podstawowych 

Sobota, 15 patdziernika 1994r . 
godz. 11.00 

obiekt sportowy SKS-LZS 
"Młodzik" przy ulicy Leśnej 

w Bystrzycy Oławskiej 

W drużynowych biegach na 
orientację, które odbyły się w rejonie 
Milicza w ramach XVII Spartakiady 
Rekreacyjne Wrocław '94, w kate
gorii dziewcząt (do lat 15) drugie 
miejsce zajęły Monika Bechyne, 
Agata Ośclsłowska, Katarzyna Rec 
z MKS OIawla. R6wniet drugie 
miejsce wywalczyły reprezentantki 
ZSZ Oława w składzie Małgorzata 
Sitko, Katarzyna Chowaniak i 
Anna Zadrożna w kategorii kobiet 
(do lal 35). Robert Śmieszek, 
Wiesław Jagodziński, Tomasz Ja
worski z OCKF Oława także zajęli 
drugie mIeJsce, w kategorii 
mętczyzn (do lat 35). 

mianowano go skarbnikiem policyjnego 
funduszu w jego okręgu. W rozdawaniu 
pożyczek i be'l.ZWrotnych zapomóg był 
bardzo hojny, a przy okazji dla siebie 
samego przeznaczał co dziesiątą bez
zwrotną pożyczkę. Dzięki temu spłacił 
wszystkie długi i jeszcze z żoną mógł 
wybrać się na wycieczkę do Afryki. 

Po półtora roku sprawa wyszła na 
jaw i obecnie Brookes pracuje na tl7~ch 
etatach, by spłacić wszystkie poZyczki. O 
wycieczkach, oczywiście, na kilkanaście 
lat trzeba będzie zapomnieć. 

... 
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KWADRAT ŚMIERCI 
USA-79 min. 

"Kwadrat śmierci" to okreŚlenie 
manewru, polegającego na szczel
nym okrążeniu wroga i prowadzeniu 
walki aż do śmierci ostatniego 
żołnierza przeciwnika. 28 grudnia 
1862 roku taktykę tę zastosowano 
wobec 51. regimentu piechoty Ala
bamy nad potokiem Catum's Creek 
w Tennessee. Wojska Unii dopuściły 
się zbrodni wojennej, bestialsko 
mordując jeóców. Generał Haworth 
(Martin Sheen) zarządza śledztwo i 
ukaranie winnych. Wraz z ekspe
dycją karną kpt.Harlinga (Adrian 
Pasdar) wyrusza jedyny świadek -
pułkownik konfederatów - Strayn 
(Corbin Bernsen). Dla niego będzie 
to okrutne spotkanie z duchami 
przeszłości. .. 

• 

Jose M.Parramon 
JAK MALOWAĆ 

(pierwsze kroki po malarstwie 
artystycznym) 

Wydawnictwo Ossolineum pro
ponuje Czytelnikom cykl książek -wy
dawanych w koedycji z hiszpaóskim 
wydawcą i rysownikiem Jose M.Par
ramonem - poświęconych różnym 

technikom artystycznym i przybo
rom,jakimi posługuje się artysta pla
styk. Książki te są swoistymi drogo
wskazami dla tych wszystkiCh, którzy 
marzą by stać się twórcami. Mogą 
one być również przydatne twórcom 
profesjonalnym w doskonaleniu ich 
warsztatu artystycznego. 

Mamy nadzieję, że ten bogato 
ilustrowany i precyzyjnie opracowa
ny pod względem graficznym cykl 
zachęci naszych Czytelników do sta
wiania pierwszych samodzielnych 

*** 
Miłośnicy ksiątęk szukacie ta-

niej książki? 
Wypełniony i dostarczony do re

dakcji kupon (skrzynka w bramie na
przeciw policji) weźmie udział w lo
sowaniu bonifikaty w kwocie 50 tys. 
zł na zakup książek w księgarni "w 
wieżowcu". 

Szczęśliwcem w poprzcdnim lo
sowaniu okazała się Magdalena Ra
dziszewska (l Maja 13b/3), która 
może kupić dobrą książkę w 
ksiqgami "w wieżowcu" z bonifikatą 
50 tys. zł. 

Gratulujemy! 

JURASSIC PARK 
USA - 121 min. 

Steven Spielberg zaprasza na 
wielką przygodę w prehistorycznym 

świecie, stworzonym dzięki kom
puterom najnowszej generacji. 

kroków artystycznych - od prostych 
rysunków ołówkiem po dojrzałe pra
ce malarskie. 

cena: 115 zł 
• 

Wojciech Żukrowski 
KAMIENNE TABLICE 

"Kamienne tablice" to powieść o 
wielkiej miłości. Pragnienie cielesne
go zespolenia łączy się z głębokim 
uczuciem, jakie stawia bohaterów V( 

konflikcie z zawistnym światem, 

wikła w sieć podejrzeó i obmowy, 
skazuje na potępienie. Z kart po
wieści bije żar indyjskiego lata. Jaw
na namiętność i pułapki zazdrości, 
intrygi dyplomatyczne i zbrodnia. 
Śledzimy drapieżne zmagania o 
majątek radżów, o ZłOlO, które daje 
władzę nad tym kłębowiskiem żądz. 

Losy kochanków przyjmują niespo
dziewany obrót pod wpływem 

wydarzeń węgierskich w 1956 roku. 

wo 

Na jednej z karaibskich wysepek 
powstaje atrakcja stulecia - Park Ju
rajski, w którym zamieszkują wy
kreowane dzięki inżynierii genetycz-

K ięgarnia Muzyczna Rynek 36 
EP EJ SPRZ D' KASET\' 

POLSKA 
nej dinozaury. Pomysłodawca 1. EDYTA BARTOSIEWICZ 
parku, ekscentryczny miliarder, za- _ SEN 
prasza na wyspę grono naukowców, 2. MAANAM _ RÓŻA 
których autorytet ma rozwiać wszel- 3. KULT _ MUJ WYDAFCA 
kie wątpliwości oponentów. Ale to 4. TURNAU w TRÓJCE 
oni mieli rację: wskrzeszone po 65 5. RENATAPRZEMYK 
milionach lat zwierzęta nie zechcą _ TYLKO KOBIETA 
się podporządkować woli człowieka. ..iiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiii;;;;;;;' 
Ruszą do ataku, aby odzyskać wol-
noŚĆ i znów zapanować nad światem. 
Jak je powstrzymać? Wraz z Samem 
Neilem, Laurą Dern,leffem Goldb
lumem i Richardem Auenborough 
przeżyj niesamowitą przygodę, opi
saną w książce Michaela Crichona 
po to, by powstał najbardziej kasowy 
film wszechczasów! 

••• 
ZAPRASZAMY 
Od poniedziałku do soboty 

MUZYKA, 

A.Menartowicz 
P·Rządkowski 

POEZJA 1... SZYMON? 
To już (dopiero) 8 Spotkania z 

Muzyką i Poezją. Odbyły się one w 
oławskim Ośrodku Kultury, przy 
średniej frekwencji i jak zwykle 
wspaniałej atmosferze. 

Plakaty reklamowe zapraszały 

nas na koncert Jerzego Filara, Szy
mona Barabacba i Beaty Stacbo
wskiej z Piotrem Ekertem. Było jak 
na plakatach, lecz w odwrotnej kolej
neki. Na dobry wieczór zagrał duet 
Beata i Piotr, który zaprezentował 
się publicznie po raz pierwszy na 
oławslciej scenie. Zarówno Beata jak 
i Piotr mają już jakąś przeszłość sce
niczną, lecz do tego występu podeszli 
z zauważalnym stremowaniem, któ
re jednak prysło po pierwszym utwo
rze. Obydwoje znakomicie śpiewali i 

ŚWIAT 
1. SINEAD O'CONNOR 
- UNIWERSAL MOTHER 
2. NEW BEAT VOL.4 
3. R.E.M. - MONSTER 
4. SNAP - WELCOME TO TO 
MOOROW 
5. BODY COUNT - BORN 
DEAD 
ZAGADKA MUZYCZNA 
Naplyciezespołu KULT - MUJWY

DAFCA znalazł się utw6r "Dziewczyna o 
pertov.ych oczach". Prosimy o podanie na-
1NI'f zespołu, który jest oryginalnym wyko
nawcą tego utworu oraz kraj z którego 
pochodzi ten zespół. Wśród osób, które 
dostarczą prawidłowe odpowiedzi do 
Księgami Muzycznej w Rynku zostanie 
rozlosowana kaseta zespołu KULT. 

Nagrodę za prawidłowe rozwiązanie 
zagadki z poprzedniego numeru 
wylosowała SABINA BIAłA Prawidłowa 
odpowiedt brzmiała: wokalistką zespołu 

MAANAM jest Olga Jackowska, za§ pier
wsza nazwa MAANAMU to ELEKTRY
CZNY PRYSZNIC. 

grali,Piotrnagitarze,jegopartnerka ... -------------___________ _ 

dodawała do dźwięków jegO~'(aryl 
parę syntetyczno-elektronic nych 
brzmieó. W myśl dobrej aut rekla
my zagrał właściwie wszystlci utwo
ry z nowej płyty, włącznie z polską 
odmianą "Samby Pa Ti", czyli 
"Sambę Sikoreczkę". Odświeżył nam 
również pamięć, przypominając że 

słynna piosenka o Franku Starze, 
rozsławiona przez Janusza 
Rewióskiego, jesl dziełem jego i Ja
cka Cygana (obecnie "Dyskoteka 
pana Jacka"). 

na fortepianie i wszystko byłOby w 
porządku, gdyby tylko Piotr nie 
zapominał, że nie jest przy ognisku i 
śpiewał do mikrofonu bez machania 
głową, co znacznie pogarszało ja
koŚĆ odbioru jego piosenek. Muzy
cznie było dużo do słuchania i smut
nego nucenia pod nosem - być może 
Obydwoje są w takiej fazie życia, któ
ra skłania do retleksji i zadumy? 

Następny artysta tego wieczoru -
Szymon Barabach - zapowiedziany 
jako nadzieja przyszłorocznego 

opolskiego kabaretonu, już samym 
swoim wejściem zmienił atmosferę. 

Bo czyż można zachować 

powagę, gdy na scenę wychodzi duty 
facet ostrzyżony na jeża, w okula
rach, białej koszuli z muszką i 
.. .ogrodniczkach? Rozpoczął od 
ostrego grania na gitarze i zapewnie
nia, że on grać i śpiewać nie będzie, 

"Kamienne tablice" to książka, 
do której się powraca, odkrywając 
nowe wątki i uroki tej epickiej prozy. 
Pierwsze pełne wydanie. 

wydawnictwo: MUZA S.A. 
cena: 18S zł 

• 
PORADNIK MAJSTRA BU

DOWLANEGO 
Poradnik stanowi wyczerpujący 

zbiór praktycznych wiadomości z za
kresu wszystkich robót budowla
nych. Czytelnik znajdzie w nim fa
chową poradę zarówno z dziedzin 

za to postara się przelewać w nas 
swoją prozę, ulubioną. Szymon jest 
najlepszym przykładem na to, jak 
można bawić innych, bawiąc się przy 
tym samemu. Barabach w swojej 
twórczości (bo o takim stopniu wta
jemniczenia jut motna mówić), jest 
jedynym oławskim "poetą", który 
podchodzi do tego co robi na luzie i 
bez para-poetyckich nadymaó 
(patrz poeta Piotr). Podsumowując: 
igrałz nami przez pół godziny, dostał 
niezłe brawa i... poszedł pochwalić 
się Babci sukcesem. 

Starym zwyC"13jem, na deser zo
stawiono nam gwiazdę, czyli Jerzego 
Filara. Pan Jerzy na co dzieó jest 
filarem "Naszej Basi Kochanej", cze
mu dał wyraz na wstępie, rekla
mując kasetę tego zespołu. Filar 
przyjechał do Oławy sam, zastępując 
zespół elektryC'lOą maszynką, która 

budownictwa uważanych na ogół za 
tradycyjne, jak i nowoczesnych. 

[ntencją wydawcy jest dotarcie z 
poradnikiem zarówno do majstra 
pracującego w przedsiębiorstwie bu
dOWlanym, jak i do indywidualnego 
wykonawcy. 

Pierwszy znajdzie w książce 
uzupełnienie lub potwierdzenie swej 
zawodowej wiedzy, drugi może przy 
pewnym nakładzie pracy nauczyć się 
fachu budowlanego w stopniu 
umożliwiającym remOnt lub nawet 

Podsumowując jednym zda
niem - muzyczna powlórka z rozry
wki bez zastrzeżeń, technicznie parę 
wpadek wybaczonych przez publicz
ność. Kończąc relacje z 8., zapra
S7..am na 9. Spotkania z Muzyką i 
Poezją, o których ze względu na ka
liber zaproszonej Gwiazdy będzie z 
pewnością głośno. (JJ) 

samodzielne wykonanie własnego 

domu. 
Książka oparta jest w pewnym 

stopniu na normach i przepisach, 
któryCh aktualność warto sprawdzić 
przed stosowaniem, zwłaszcza w 
przypadku różnego rod7..aju 
maleriałów budowlanych, których 
parametry często ulegają zmianom. 

wydawnictwo: Arkady 
cen 11.: 220.000 zł 



wo 
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14 października 

Program I 
6.00 Kawa czy herbata? 
8.00 'Moda na aukcea' 

- serial USA 
8.30 DLA DZIECI - Ciuchcia 
9.00 Wiadomości 
9.10 Domowe przedszkole 
10.00 'Młodzi jeźdźcy' - serial USA 
11.00 Szkoła dl rodzlc6w 
11.15 Uszyj sama 
11.30 U siebie 
12.00 Wiadomości 
12.10 Agrobiznes 
12.15-14.55 TV Edukacyjna 
16.00 'Moda na aukcea' - serial USA 
16.25 DLA DZIECI - Ciuchcia 
17.00 Teleexpress 
17.20 Tata, a Marcin powiedział 
17.30 Goniec 
17.40 Test 
18.05 Randka w ciemno 
18.50 Zulu Gula, Miedziana 13 
19.00 Wieczorynka 
19.30 Wiadomości 
20.10 'Zwariowany weekend' -t. franc 
21.45 Puls dnia 
22.00 'Most ku przyszłośol' - reportaż 
22,20 W.C. Kwadrans 
22.35 Nasza szkapa 
23.00 Wiadomości 
23.15 Pojedynek miesiąca 
23.35 Buszujący w Bogu - reportaż 
0.15 'M~de in Britain' - dok tabularyz. 
1.20 Kraina łagodności 
l .50 Zakończenie programu 

Program II 
7.00 Panorama 
7.20 Kurs języka angielskiego 
7.30 Rapo 
8.bo Program lokalny 
8.30 'Zbójnicy króla' - serial 
9.00 Transmisja z obrad Sejmu 
13.00 Panorama (w przerwie) 
15.00 Truskawkowe studio 
15.30 Studio sport 
16.30 'Od dzlewlłttej do plłttej' 

- serial USA 
17.00 'Dzleoi dw60h ojc6w' - t. dok 
18.10 Program lokalny 
19.00 Jeden z dzlealęclu - teleturniej 
19.35 La la mi do, ... 
20.00 Zawodowcy 
21.00 Panorama 
21.30 Program rozrywkowy 
22.05 Wielki brat 
24.00 Panorama 
0.05 Sport-telegram 
0.15 Wiecz6r z Davidem Byrnem 
1.00 Zakońozenle programu 

CPJ:(,lt-
15 października 

Program I 
7.00 Z Polski 
7.25 Wszystko o działce 
7.50 Agrolinia 
8.30 Sportowa apteka 
9.00 Wladomośol 
9.10 Ziarno 
9.355-10-15 oraz film 
11.00 'Zrodzone do wolnośoi' - f. dok. 
11.50 Swojskie klimaty - magazyn 
12.00 Wladomośoi 
12.10 Swojskie klimaty 
13.00 Zwierzęta świata 
13.30 Walt Disney przedatawla 
14.45 TEATR ROZMAITOŚCI 

- 'Uśmiech losu' 
15.50 Daj szansę Dzieciakowi 
16.05 Kraj - magazyn 
16.30 'SCENY DOMOWE' 

- 'Nad mapą' 
17.00 Teleexpress 
17.20 MdM, czyli Mann do Materny ... 
17.45 Mlnivldeofashion 
18.05 'Beverly Hills, 90210' - s USA 
19.00 Małe wiadomości DO 
19.10 Wieczorynka 
19.30 Wiadomośol 
20.10 'Odnaleźć alable' - serial USA 
21.50 Zwyczajni - niezwyozajnl 
22.45 Zapach śmierci - reportaż 
23.25 Wiadomości 
23.35 Sportowa sobota 
24.00 'Poklon dla zawodnika' 

- film scienoe-flctlon prod. USA 
1.45 'Raptua' - kryminał franc. 
3.25 Zakończenie programu 

Program II 
7.00 Panorama 

7.30 Tacy sami 
8.00 Wsp61nota w kulturze 
8,30 'Sandokan' (21) - serial anlm. 
9.00 Programy lokalne 
10.00 Monografia współczesnego 

wojska polskiego 
10.30 Anlmals 
11 .00 Ulica Sezamkowa 
12.00 AKADEMIA FILMU POLSKIEGO 

- 'Ocalenie' 
13.45 Szkoła kłamc6w 
14.30 'Widziane z bllaka-ryby' 
15.00 Studio sport 
15.45 Wysypisko - telenowela TVP 
16.00 'Grace wopalach' - serial kom. 
16.30 FamIllada - teleturniej 
17.00 XXXI Międzynarodowy Festi-

wal Piosenki Sopot'94 
17.55 Losowanie gier liczbowych 
18.00 Panorama 
18.10 Programy lokalne 
18.30 7 dni świat 
19.00 Gra - teleturniej 
19.35 Dziura w koszu 
20.00 "Hey" w Katowicach 
20.45 Spotkanie z Ericklem CIaptonem 
21.00 Panorama 
21 .30 Słowo na niedzielę 
21.35 Camerata 2 przedstawia 
22.00 Warszawski Festiwal Filmowy 
22.25 ŁOWCY NAGRÓD - 'Tom Horn' 
24.00 Panorama 
0.05 Woodstook'94 
2.05 Zakończenie programu 

-ał$Jnmt-
16 października 

Program I 
7.00 Rolnictwo na świecie 
7.35 Tydzień 
8.00 Notowania 
8,30 Niedzielny poranek filmowy 
8,55 Tut-turu - pr, muz, dla dzieci 
9.10 Teleranek ~ 

9.35 Tęczowy Mu.lc Box 
10.00 'Niebezpieczna zatoka' - serial 
10.25 Teatr dla dzieci 
11.00 Wiadomości 
11 .10 'CHURCHILL' - film dok. 
12.15 Koncert życzeń 
12.45 Z kamerą wśr6d zwierząt 
13.00 Kwant oraz film 
13.20 Pieprz I wanilia 
13.55 W Starym Kinie - melodramat 
15.40 Sto pytań do ... 
16.10 'Poczta pantoflowa' - pr rozryw. 
, 6.35 Antena 
17.00 Teleexpress 
17.20 Śmiechu warte (15) 
18.05 'Dynaatla Colbych' 
19.00 Wieczorynka 
19.30 Wiadomości 
20, 10 'Córka senatora' (EX>st.) - serial 
21 .05 Sportowa niedziela 
21.50 Racja stanu 
22.20 Wlacz6r zAllcj .. 
23.20 'OWa oblicza zemsty" - film USA 
0.20 Most ku przyszlości 
0.55 Wokół wielkiej sceny 
1.45 Zakończenie programu 

Program II 
7.00 Echa tygodnia 
7.30 'Córka aenatora' (6) 
8.20 Słowo na niedzielę 
8.30 Teatr mistyka - film dok. 
9.00 Programy lokalne 
10.00 'Tu, gdzie się urodził Fryderyk 

Chopin' - film dok. 
11 ,00 'Godzina z Hann .. Barbera' 
12.00 'SzpIegu, do dzieła' - komedia 
13.30 Okiem zgryzu 
14.00 Podr6że w czasie i przestrzeni 
15.00 TEATR DLA DZIECI 

- 'Na razie w porZ4dku, mamo' 
16.00 'Jot, jak jot' (3) - serial TVP 
16.30 Familiada - teleturniej 
17.00 'Szansa na sukoes' 
18,00 Wydarzenia tygodnia 
18,25 Dystans - magazyn sportowy 
19.00 Gra - teleturniej 
19.35 'Przygody Anlmk6W" 
20.00 Linia specjalna - Michał Str .. k 
21.00 Panorama 
21.30 The Bnt of Maanam - koncert 
22.25 'Rodzinne fotografie' (2) 

- serial prod. USA 
23.15 TEATR SENSACJI 

- 'Ślepa uliczka' 
0.25 Panorama 
0.30 Gwiazdy światowego jazzu 

- John Scofield 
1.00 Zakończenie programu 

-*l~lwUttn· 
17 października 

Program I 
6.00 Kawa ozy herbata? 
8.00 'Moda na aukcea' - serial USA 
8.30 Dźwiękogra 
8.45 Gimnastyka 
9.00 Wiadomości 
9.10 Domowe przedszkole 
10.05 'Dynaatla Colbych' 
11.00 Przyjemne z pożytecznym 
11.30 Panie na planie 
12.00 Wiadomości 
12.10 Agrobiznes 
12.15-14.55 TV Edukacyjna 
16.00 'Moda na aukce.' - serial 
16.25 Dla dzieci - gimnastyka umysłu 
16.35 Baw się z nami 
17 ,00 Teleexpress 
17.20 Forum 
18.10 'Latający cyrk Monty Pythona' 
18.40 Program jubileuszowy - Polska 

40, 30, 20 110 lat temu 
19.00 Wieozorynka 
19.30 Wiadomości 
20.15 TEA TA TV - 'Ootywocle' 
21 .55 Puls dnia 
22.10 Tydzień prezydenta 
22.20 MdM, czyli Mann do Materny .. . 
22.40 To byli prości ludzie 
23.00 Wladomośoi 
23.20 INGMAR BERGMAN 

- 'OWoje blogosławlonych' 
0.45 Przeboje B. Kaczyńskiego 
1 .25 Przez lądy I morza 
1.45 Zakończenie programu 

Program II 
7.00 Panorama 
7.20 Kurs języka angielskiego (11) 
7.30 Dw6jka o poranku 
8.00 Progremy lokalne 
8.30 'BARBARA I JAN' 
9.00 Świat kobiet· magazyn dla pań 
9.30 'Dinozaur l' - serial dok. 
10.05 'Wojownicze ź6lwle NInja' 
10.30-13.00 Na życzenie 
10.30 FamIllada 
11.00 Bez grAdu - Edyta Barto8łewlcz 
12.00 'PIESN ODKUPIENIA' 
12.50 To tylko plotka 
13.00 Panorama 
13.20 'Ta wapanlala rodzinka' - serial 
14.05 Clipol 
15.00 'Wojownicze ź6lwle Nin/a' 
15.30 Studio sport 
16.00 P.K.F. 41/94 
16.10 OJCZYZNA-POLSZCZYZNA 
16.30 Pary:i:. Lata 60, 90. 
17.00 'Socjalizm albo śmierć' - f. dok 
18.00 Panorama 
18.10 Programy lokalne 
19.00 Koło fortuny 
20.00 'Przystane~ Alaska' - s. USA 
20.45 Przystanek Zywiec 
21 .00 Panorama 
21 .30 Bestsellery Dwójki - reportaż 
22.30 Ogr6d sztuk 
23.05 Wołanie o pomoc 
23.45 Warszawski Festiwal Filmowy 
24.00 Panorama 
0.05 Sport-telegram 
0.15 Jeffrey Swann 
0.45 Zakończenie programu 

.~i",jła. 
18 października 

Program I 
6.00 Kawa czy herbata? 
8.00 'Pierwsze pocałunki' (7) - serial 
8.30 TIK-TAK 
9,00 Wiadomości 
9.10 Domowe przedszkole 
10.00 'Gatwalk' (3) - serial USA 
10.45 Portret europejski - film dok. 
11.00 Giełda pracy, giełda szans 
11.30 Sto lat - mag ubezp. spoi. 
11.40 Videofashion - magazyn 
12.00 Wiadomości 
12.15 TV Edukacyjna 
16.00 'Pierwsze pocałunki' (7) 
16.25 TIK-TAK 
17.00 Teleexpress 
17.20 Aria ze śmiechem 
17.40 Klinika zdrowego człowieka 
18.05 'Simpsonowie' (7) - serial 
18.30 Sensacje XX wieku 
19.00 Wieczorynka 
19.30 Wiadomośol 
20.10 'Bez uczuć' - film franc. 
21.40 Puls dnia 
21.55 Co nowego - Irena Santor 
22.15 Sejmograf 
22.30 Uaty o goapodarce 
23.20 'W drodze' - film dokumentalny 
0.10 Nocne czuwanie bez butelki 

Program II 
7.00 Panorama 
7.30 Dw6jka o poranku 
8.00 Program lokalny 
8.30 ',Barbara I Jan' (6) - serial TVP 
9.00 Świat kobiet - magazyn 
9.30 'Hollywoodzki Babilon' • s dok. 
10.00 PRZYGODY BLACKY'EGO 
10.30-13.00 Na życzenie 
10.30 Famlll.da - teleturniej 
11 .00 Bestsellery Dw6jki 
11.30 Ars Nova 
12.00 Muzyka moja mHość 
13.00 Panorama 
13.20 'Zakazana mHość' - serial 
14.15 Clipol 
14.45 Co Jest grane 
15.00 PRZYGODY BLACKY'EGO 
15.30 Studio sport 
16.00 Przegląd kronik filmowych 
16.30 Tęsknoty I marzenia 
17.00 Magazyn przechodnia 
17.10 Sen o Europie 
17.40 W okolice stw6rcy - pr katolic. 
18.00 Panorama 
18.10 Program lokalny 
19.00 Koło fortuny - teleturniej 
20,00 Pytania o Polskę 
21 .00 Panorama 
21 .30 Pogotowie ekologiczne 2 
21.40 Reporterzy Dw6jki ... 
22.05 NOCE Z WIZJEREM - 'Wojna 

śwlat6w-następne stulecie' 
23.40 Jazz Jamboree'94 
24.00 Panorama 
0.05 Sport-telegram 
0.15 'Trzy lata' - film franc. 

19 października 
Program I 

6.00 Kawa czy herbata? 
8.00 'Moda na aukco' - serial 
8.30 Adrlanna Bledrzyńaka 
9.00 Wiadomości 
9.10 Domowe przedszkole 
10.00 'Słoneczny patrol' - serial USA 
11 .00 Od niemowlaka do .. . 
11 .30 Forum nieobecnych 
11.55 Nasze państwo 
12.00 Wiadomości 
12.10 Agrobiznes 
12.15-14.55 TV Edukaoyjna 
16.00 'Moda na sukcea' - serial 
16.25 M6j program na antenie 
17.00 Teleexpress 
17.20 Miliard w rozumie 
17.45 Polska Kronika Ogórkowa 
18.05 'Słoneczy patrol' - serial USA 
19.00 Wieczorynka 
, 9.30 Wiadomości 
20.10 Studio sport 
22.15 Puls dnia 
22.30 Zawaze po 21-ezel 
23,00 Wiadomośc i 
23.20 'Ucieczka do nowego świata' 

- serial prod. USA 
0.55 Droga życiowa Aleja Carpentiera 

- film dokumentalny 
Program II 

7.00 Panorama 
7.30 Dw6jka o poranku 
8.00 Program lokalny 
8.30 'BARBARA I JAN' 
9.00 Świat kobiet - magazyn dla pań ' 
9.30 Najpięknlejaze zakątki Europy 
10.00 'Kacper I ,ego prZYJaciele' 
10.30-13.00 Na zyczenle 
13.00 Panorama 
, 3.20 'Dwaj spryciarze z Antalyl' (3) 
14.10 ClIpoi 
15.00 'Kacper I Jego przyjaciele' 
15.30 Sportowe hobby 
16.00 Podaj lapę 
16.30 Film dokumentalny 
17.:l:J Dlaczego uda/o się zabić prawdę? 
17.55 Losowanie gier liczbOWYCh 
18.00 Panorama 
18.10 Program lokalny 

19.00 Koło fortuny - teleturniej 
19.35 Wzrockowa lista przebOjów 
20.00 'Sprawy Rosie O'Nelll' 
20.45 Cienie zycla 
21 .00 Panorama 
21 .35 Ekspres reporterów 
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22.05 Księdzu Jerzemu - przyjaciele 
23.00 Studio sport 
24.00 Panorama 
0.05 Sport · telegram 
0.15 ClIpoi 
1 .00 Zakończenie programu 

EJ * !ii U-
20 października 

Program I 
6.00 Kawa czy herbata? 
8.00 'OddZiał dZiecięcy' - serial 
8.30 Tut turu - quiz 
9.00 Wiadomości 
9.10 Domowe przedszkole 
11 .00 Gotowanie na ekranie 
11.30 ~wadrans na kawę 
11.45 Zyć bezpieczniej - dzieci 
12.00 Wiadomości 
12.10 Agrobiznes 
12.15-14.55 TV Edukacyjna 
16.00 'OddZiał dziecięcy' serial 
16.25 'Gdzie jest Walły?' (7) • serial 
17.00 Teleexpress 
17.20 'Filmidło' - magazyn 
17.40 Taki jest świat 
18.05 'Małe cudo' (17) - serial USA 
18.30 Magazyn katolicki 
19.00 Wieczorynka 
20, l O 'żAR TROPIKÓW' (14) 
21.05 Tylko w Jedynce 
21 .50 Magazynlo (7) 
22.00 Diariusz - magazyn rządowy 
22.10 Szwejki? 
22.25 Pegaz 
23.00 Wiadomości gospodarcze 
23.15 Miniatury 
23.20 Sądy 
23.50 'Wlnatanley' - fllm biograficzny 
1.20 Buszujący w Bogu 
2.00 Zakończenie programu 

Program II 
7.00 Panorama 
7.30 Dwójka o poranku 
8.00 Programy lokalne 
8.30 PRZYGODY PANA MICHAŁA 
9.00 Transmisja obrad Sejmu 
13.00 Panorama (w przerwie) 
15.00 'Tarzan" - serial 
15.30 Skrzydła bliżej marzeń 
16.00 'Nietoperz-zbawiciel' 
16.30 Reportaż 
17.00 Film dokumentalny 
18.00 Panorama 
18.1 0 Programy lokalne ' 
19.00 Koło fortuny teleturniej 
19.35 ' Klub Pana Rysia' 

- program przyrodniczy 
20.00 JAZZ JAMBOREE'94 
21 .00 Panorama 
21.35 Auto - magazyn motoryzacyjny 
22.00 'Zbrodnie .... ca·- JESSICA W 2 
23.45 Studio festiwalowe 

- Jazz Jamboree'94 
24.00 Panorama 
0.05 Sport-telegram 
0.15 Art noo w Dw6jce 
1.15 Zakończenie programu 

KORZYSTNE ODSETKI 
• BEZ ŻYRANTÓW - do 24 rat 
• PIERWSZA WPŁATA - 10'ro WARTOŚCI 

MINIMUM FORMALNO$CI - wszystko 
załatwisz w sl(lepie 
KILKA TOWAROW W RAMACH JEDNEJ 

• HONORUJEMY UTILlTY CARO 
UPUSTY DLA EMERYTÓW I RENCISTÓW 

UMOWY 

ZAPRASZAMY Oława, Rynek 15, tel. 390-99 

TOWAR ODWOZIMY BEZPłATNIE DO DOMU KliENTA 
WYSTAWIAMY FAKTURY VAT 
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Sierotka Marysia I ... 
siedmiu krasnoludków 

Tak właśnie nie formalnie 
okr~ono skład naszej delegacji na 
wyjazd do Niemiec. Delegację 

stanowiła bowiem samotna pani 
burmistrz w otoczeniu siedmiu 
chłopów. Tyle tylko, że Marysia nie 
bardzo wyglądała na sierotkę, a tych 
siedmiu chłopa to też raczej nie kras
noludki ... 

Reagujemy, 
reagujemy", 
Skarżą się Czytelnicy, że w Re

manencie śledzimy jedynie losy rad
nych czy innych VlP-ów z miasla 
Oławy, a tymczasem w okolicy tet się 
sporo dzieje. Na dowód podano nam 
przykłady radnych z gminy Oława: 
Ryszarda Wojciechowskiego I Jana 
Kownackiego, o których pisała 

wrocławska prasa. O Janie Kownac
um - przcwodniczącym Rady Gmi
ny dowiedzą sit; czytelnicy z przedru
kowanego za "Słowem Polskim" 
tekstu. Natomiast do sprawy Ry
szarda Wojciechowskiego zamierza-
my wrócić po zakończeniu 

postępowdnia dyscyplinarnego 
przcd komisją kuratoryjną. Tu tylko 
sygnalizujemy, że oskarżony jest on 
o pobicie chłopca z Wrocławia na 
boisku szkolnym w Bystrzycy. 

Radny - kolejarz 
Podczas zwiedzania Bundestagu 

Kolejne rekordy 
W tym roku pojawiły się w okoli

cznych lasach różne grzyby-olbrzy
my. W poprzednim numerze pokazy
waliśmy purchawkę znalezioną 
przez p.Łomnlcklego. Jak nas 
poinformowała pani Kowal, dzieci ze 
Szkoły Podstawowej Nr 1 wOlawie 
także mogą pochwalić się ciekawymi 
okazami. Na jednym zdjęciu widzimy 
ogromną purchawkę (80 cm obwodu) 
znalezioną przez dziadka Maćka Guc> 
wy. Na drugim uczeń prezentuje dużą 
hubę, poczwórną - z jednego miejsca 
wyrastają 4 piaty. 

PS. Przy okazji prostujemy wiado
mość podaną w poprzednim numerze 
'WO', jakoby to p.Kobel złowH olbrzy
mią tołpygę, prezentowaną na zdjęciu 
- on się tylko z nią sfotografował, co 
oczywiście nie zmienia faktu, że ryba 
była ogromna. Tołpygę złowH w lipcu, 
na drugim stawie w Jelczu, Kazimierz 
MIł1u., pracownik PUTS. Za zamie
szanie spowodowane błędną infor
macją - przepraszamy. 

WODNIK 
Jesienne smuteczki, ale bez 

przesady. Kłopotliwa sprawa, która 
zaprząta twą uwagę od dłuższego 
czasu, znajdzie pożądne rozwiąza
nie. Fascynacja nową osobą z oto
czenia może przerodzić się w coś, 
na co tak naprawdę nie masz ocho
ty. Nie licz na większy przypływ go
tówki bez dodatkowej pracy. 

RYBY 
Podejmuj decyzje z rozwagą 

spokojem, po naradzie z przyjaciółmi. 
Nie reaguj gwałtownie, nie r6b cze
goś, czego później będziesz żałować. 
Trudno ci o dystans, bo sprawa ci 
doskwiera, ale właśnie dystans po
zwoli zobaczyć cały problem we 
właściwej skali. Letnia znajomość 
może się Interesująco rozwinąć 
właśnie teraz, ale wymaga to odrobiny 
zachęty z twojej strony. Zdrowie i 'ka
sa' - dobre jak rzadko. 

BARAN 
Sumienie gryzie, ale trzeba było 

myśleć wcześniej . Niesłowność i nie
solidność jakie ostatnio demonstru
jesz, budzą coraz większy gniew daw
niej tak bliskich ci osób. A pamiętaj: 
kto sieje wiatr ... Intratna propozycja ze 
strony dalekiego krewnego. Załatw 
sprawy urzędowe już teraz, p6źnlej 
zabraknie czasu. 

BYK 
Ostatnia okazja 'naprostowania' 

drogi zawodowej jeszcze w tym roku 
- dobra passa zaczyna się tu kończyć. 
Kłopoty ze zdrowiem w rodzinie -
poświęć więcej uwagi skarżącym się, 
bo nie przesadzają. Czy mówiąc o 
niemożności zamienienia czegokol
wiek w swoim postępowaniu, przy
padkiem się nie oszukujesz? Wy
krzesz z siebie więcej energii. 
Przecież ją masz! 

Gwiazdy patrzą na nas 

BLIŹNIĘTA 
Szczęście się uśmiechnie - przy

najmniej to finansowe. W uczuciach 
bałagan I zamęt corez większy, tym 
dotkliwszy, że były już pozory stabili
zacji. Unikaj kl6tni z osobami, za kt6-
rymi nie przepadasz. Będzie' potrzeb

na koncentracja w sprawach 
zawodowych, by me dopuścić do 
głosu konkurencji. 

RAK 
Dowiesz się o czymś, co clę dotk

nie. Nie wyciągaj jednak z incydentu 
daleko Idących wniosków. Musisz 
zorganizować spotkanie familijne· to 
wydatek, ale i przyjemność, której nie 
oczekujesz. Interesy idą dobrze, ale 
bez pewnych Innowacji nie będą 

rozwijać się aż tak, jakby mogły. 
Uwierz w swoje twórcze możliwoścI. ; 

LEW 
Dawno oczekiwane spotkanie 

przyniesie więcej rozczarowania, niż ra
doścI. Zrezygnuj z propozycji wyjazdu 
w tych dniach - to nie jest czas na odpo
czynek, musisz pilnować swoich Intere
sów na miejscu. Zachęć Koziorożca, 
ośmiel, a dawna zażyłość powróci na 
skrzydłach . Nie folguj sobie w pracy, 
uważaj na pochlebc6w. 

PANNA 
Wciąż się wahasz, nie wiesz, jak 

postąpić. Do rozterek niejako 
słuźbowych dos7fy nieoczekiwane pro
pozycje bliskiej osoby. Chciałoby się 
coś zmienić, ale tak poważna decyzja, 
naruszająca wieloletnie przyzwyczaje
nia.. . Zdajesz sobie sprawę, że twój 
spQ:eclw może zablokować wszelkie 
poczynania, ale .. . No właśnie, czego 

naprawdę chcesz? Zastanów się prze
de wszystkim nad tą kwestią. 

WAGA 
Dobre wspomnienia blakną, pra

cy coraz więcej, ale pogoda ducha 
ułatwi ci wywiązanie się z wszelkich 
zobowiązań. Zakupy, wydatki, ale 
przynoszące radość. Dużo spotkań, 
inspirujących i dających intelektualną 
satysfakcję. Nie drażnij Wodnika. 
Wspólne przedsięwzięcie z Baranem 
odłóż na lepszy czas. 

SKORPION 
Pełna przygód wyprawa stanie się 

rzeczywistością, jeśli spotkasz się z 
właściwą osobą. A że wykluczających 
się propozycji będzie wiele, trzeba się 
wykazać sprytem i Inteligencją. Dobry 
czas na poważną inwestycję. Nowa 
osoba w twoim otoczeniu zaoferuje 
coś, na czym ci będzie bardzo 
zależało. Szczerze to okaż . 

STRZELEC 
Dopuść do głosu to, co w tobie 

tw6rcze, otwarte, niestereotypowe. Nie 
myśl o swoich brakach, ale raczej o 
zaletach - i staraj się w kontaktach 
służbowych \I\'Yeksponować. Skrom
ność, podkreślanie wad - dawno wys7fy 
z mody. Zdrowie doskonałe, a więc - nic 
clę nie powstrzyma. Jedyna przeszko
da na drodze do sukcesu to twoja nie
wiara w sukces. Pomyśl o tym. 

KOZIOROŻEC 
Miało być nudno - będzie cieka

wie. Miało być ciężko - będzie nie
oczekiwanie łatwo. Nie demonstruj tyl
ko tak otwarcie, gdy tylko coś jest nie 
po twojej myśli, staraj się widzieć do
bre strony, bo naprawdę będzie ich 
znacznie, znacznie więcej, niż tych 
nieco gorszych. Wprawdzie narzuco
.na do bliskiej współpracy osoba nie 
budzi twego entuzjazmu, ale wkrótce 
się przekonasz, że nie jest tak źle ... 

(niemieckiego parlamcntu) w Bonn, t---------------------------~-------.;...-----... -----------szczególne zainteresowanie wśród 
członków naszej delegacji wywołał 
sposób zamontowania krzeseł dla 
deputowanych. Zainstalowane są 

one na specjalnych szynach, które 
pozwalają odpowiednio przesuwać 
krzesła, w zateinOOci od zmian w 
układzie poszczególnych frakcji. Pil· 
nie przyglądał się temu rozwiązaniu 
Stanisław Jaśnikowski, który w na
szej RM przeszedł już przez wszy
stkie frakcje - zaczął od Porozumie
nia na Rzecz Rozwoju Miasta 
Oława, następnie krótko 
współdziałał z grupą p.Stelmaszek, a 
ostatnio przystąpił do Klubu Roz
woju SamorządnOO:i. 

Inni też dostali 
Jak się nieoficjalnie dowiedzie

tigmy, oprócz wymienionych w po
przednim Remanencie trzech osób, 
oficjalne gratulacje od SdRP otrzy
mali także inni oławscy radni. Było 
ich ośmiu lub nawet dziewięciu. Jed
nak jakoś nikt z nich nie prostował 
naszych informacji. Zaden z radnych 
nie przyszedł do redakcji oburzony, 
z zawołaniem na ustach: "Ja też 

dostałem!". Skromność czy wstyd? 

Tym razem szczęście uśmiechnęło się do Beaty Ruba8zew8kleJ 
zamieszkałej w Oławie, przy ul. Kościuszki 1 aiS. Hasło brzmiało: 
"Oławskl Spis Firm'. Nagroda, kupon hurtowni FOTO-HIGIENA na kwotę 
100.000 zł - do zrealizowania w hurtowni, czeka w redakcjI. 

.·~~f.:a::a.:a:gl:n:!.I!I~I:i:m':II!I:I::f.:a::I::E:~łI:1!I'!I~!IIIII~!I 
oferująca artykuły higieniczne, papiernicze, 

chemii gospodarczej i kosmetyki 
mieści się przy ul.Slkorsklego 13 (teren bazy GS). 

Pracujemy w godz. 7-19, w soboty do godz. 14. 
ZADZWOŃ tel. 331-64, 334-50, 322-36 

zamów, a towar dostarczymy na miejsce 

Zapraszamy sklepy i zakłady pracy! 

Kwiatek 
Jedno z poznanych przeze 
mnie dziatek, 
Bardw pragnęło hodować 
kwiatek. 
Aby wypełnić swoją mrwnkę, 
Kupiło w sklepie sadwnkę. 
Do tego konewkę j ziemię burą, 
Wielką doniczkę z polętną dziurą. 
A teby przypadkiem nie iść 
w manowce, , 
Pismo zwane "Działkowcem". 

Dziecię ziemię wsypało po końce, 
Doniczki, którą dało na słońce. 
I choć miał nawozu i wody 
dostatek, 
Nie wyrósł tam taden kwiatek. 
Dlaczego? Powiem! Serio, 
nie żartem! 
Kwiatki po prostu są bardw 
uparte. 
J jak się uprze (tu rzeknę sprośnie), 

Zdechnie, a nie urośnie. 
Szymon Barabach 

W Gospodarstwie Rolnym 
w Kucharach (dawniej PGR) 
zepsuł się silnik od pompy 
wodnej. Przez trzy dni była ona 
niesprawna. Bydła nie pojono. 
Było ono tak wycieńczone, że 
padł byk. Wtedy awarię udało 
się usunąć. 

- "Dobrze, że wcześniej 
dostałam emeryturę, bo bym 
nie wytrzymała patrzenia na 
to. Bydłu daje się spleśniałą 
paszę. Leps~ą paszę się kie
dyś wyrzucało, niż sIę teraz 
bydłu daje. Jak była trochę 
8klśnlęta, to się wyrzucało, 
żeby sIę zwierzęta nie struły" 
- mówi była pracownica PGR-u. 

Przy panującym bezrobo
ciu trudno wytłumaczyć taką 
sytuację - zakładając, że pra
cownicy przychodzą do pracy. 
Czy zatrudnieni w gospodar
stwie mogliby przez trzy dni nie 
pić? 

Andrzej Chorąży 


